
Stojnice že imajo in so jih 

doslej uporabili že večkrat; s 

ponudbo domačih dobrot so 

jih ponavadi obložila domača 

društva žena in deklet, pa tudi 

kletarji ob najrazličnejših pra-

zničnih dogodkih v občini. S 

projektom ureditve kmečke 

tržnice pa želijo narediti korak 

dalje k organizirani ponudbi in 

prodaji pridelkov in izdelkov 

hajdinskih in bližnjih kmetij. 

Vanj se želijo vključiti tudi haj-

dinski osnovnošolci, učenci 7. 

in 9. razreda OŠ Hajdina z men-

toricama Marijo Meklav in Silvo 

Hajšek, ki pripravljajo inovacij-

ski projekt z naslovom Trguje-

mo, kupujemo, se srečujemo, 

s katerim bodo sodelovali tudi 

na 22. regijskem srečanju mla-

dih raziskovalcev v organizaciji 

ZRS Bistra Ptuj.

V ta namen so k sodelova-

nju povabili tudi Hajdinčanke 

in Hajdinčane. Z anketo želijo 

pridobiti njihovo mnenje o 

prenovi tržnice na Hajdini, ker 

kot poudarjajo, se zavedajo, da 

je lokalna samooskrba s hrano 

vrednota, ki bo imela velik po-

men v bodočnosti tudi zaradi 

tega, ker je tržnica srce vsakega 

kraja.

Sicer pa se je na Hajdini že 

od nekdaj trgovalo, zato si že-

lijo, da bi se to ohranilo. Želja 

mladih je, da bi tudi Hajdina 

imela tržnico, ki bo delovala 

vse leto, ne glede na vreme. 

Prepričani so, da bo ta prispe-

vala k še večji prepoznavnosti 

kraja in ohranjanju tradicije do-

mačih obrti.

“S projektom ureditve kmeč-

ke tržnice se v okviru občine 

Hajdina ukvarjamo že kar nekaj 

časa. Glede na primerno ure-

jen prostor na trgu pred občin-

sko zgradbo je za uresničitev te 

zamisli treba doreči le še nekaj 

podrobnosti. Opravljenih je 

bilo že kar nekaj razgovorov, 

na katerih smo enotno ugotovi-

li, da bi lahko kmetje in seveda 

tudi številni drugi na organizi-

ran način tudi v domačem oko-

lju, čim bliže doma, prodajali 

svoje pridelke in izdelke (kruh, 

testenine, pecivo, mlečni izdel-

ke, jajca, žganje, kis, olje, vino, 

suho sadje, med, marmelado, 

suhomesne izdelke in podob-

no). Z ureditvijo kmečke tr-

žnice bomo vzpostavili eno od 

novih tržnih poti za kmetijske 

izdelke iz lokalnega okolja in 

ekološke pridelave. Hkrati pa 

bomo s tem lahko ohranili tra-

dicionalne dejavnosti ter pro-

dajo izdelkov naših obrtnikov, 

kot so pletarski izdelki, spo-

minki, ročna dela. Pomembno 

vlogo pri tem že imajo s svojimi 

projekti naša aktivna društva 

žena in deklet v občini, kletar-

ji in turistično društvo Mitra 

Hajdina. Za takšne namene 

smo v občini že kupili stojnice. 

Poskrbeti bo treba za dodatne 

registracije dejavnosti, obstoje-

čo zakonodajo pa prilagoditi in 

poenostaviti.

Prepričan sem, da bomo s 

skupnimi močmi projekt ure-

ditve kmečke tržnice vzpo-

stavili že kmalu. Veseli me, 

da so o tem razmišljali tudi 

naši osnovnošolci. Njihove za-

ključke iz raziskovalne naloge 

bomo z veseljem uporabili pri 

realizaciji projekta tako glede 

lokacije, ponudbe, časa obra-

tovanja tržnice in podobnega,” 

je o projektu hajdinske kmečke 

tržnice, ki nastaja že nekaj časa, 

povedal župan občine Hajdina 

Stanislav Glažar.
MG

Kot smo slišali ob petko-

vem svečanem odprtju, je 

nov vrtec v Markovcih eden 

najsodobnejših nizkoener-

gijskih objektov v državi, 

ki bi si ga iz več razlogov 

želeli tudi drugje. Vrtec, ki 

v dveh etažah obsega oko-

li 2000 m2 uporabnih po-

vršin, je podjetje Jelovica 

hiše zgradilo pred rokom 

ter za pogodbeno vrednost 

2,2 milijona evrov; z vsemi 

pripravljalnimi deli pa je in-

vesticija veljala 2,4 milijona 

evrov. To je že osmi vzgoj-

no-izobraževalni objekt, 

ki ga je postavila Jelovica 

v zadnjih dveh letih, in je 

precej podoben lesenemu 

pasivnemu vrtcu v Predd-

voru, za katerega je Jelovica 

na sejmu Dom 2013 preje-

la nagrado zelena misija za 

energijsko varčen in okolju 

prijazen objekt.
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Markovci � Pomembna pridobitev za več generacij

Nov vrtec – vsestransko varčen objekt
Občina Markovci je bogatejša za nov, nizkoenergijski otroški vrtec, tudi na oko izredno lep objekt, narejen iz lesa in naravnih, okolju 
prijaznih materialov in vsestransko varčen.

Izobraževanje
Slovenija � Ali 
bodo dijakom vrnili 
štipendije?

� Stran 6

Hajdina � Projekt kmečke tržnice

Povezali lokalno skupnost in mlade
Projekt ureditve kmečke tržnice v občini Hajdina je star že nekaj let; pričakujejo, da ga bodo uresničili še v letošnjem letu. S tem bodo 
še dodatno obogatili dogajanje na ploščadi pred poslovno-stanovanjskim centrom, ki se ponuja kot idealni prostor zanjo.

Šport
Nogomet � 
Aluminij obdržal 
prednost pred Muro

� Strani 11

Foto: Črtomir Goznik

V občini Hajdina že razpolagajo s stojnicami, na katerih bo pote-
kala prodaja pridelkov in izdelkov s hajdinskih in bližnjih kmetij.

Rokomet � Na 
Ptuju rokometni 
praznik in zmaga 
Drave

� Stran 12

Po naših občinah
Ptuj � Centri za 
ravnanje z odpadki 
– obveza občin
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Po naših občinah
Podravje � Uredba 
enim riše nasmeh, 
drugim dviguje lase

� Stran 8
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terimi spremembami ter skrb 
za javno zdravstvo.

V četrtek zvečer pa je man-
datarka Alenka Bratušek v dr-
žavni zbor vložila tudi predlog 
liste kandidatov za ministre v 
vladi. Na listi je 13 kandidatov, 
med njimi tudi kandidatka 
brez resorja. Za finančnega 
ministra, ki je bil za javnost 
največja uganka, kandidira 
Uroš Čufer. V novi vladi bo 
pet resorjev vodila PS, po tri 
SD in DL, dva pa DeSUS.

Kandidati iz vrst SD, DL in 
DeSUS so bili znani že pred 
vložitvijo, medtem ko je PS 
svoje kandidate držala v tajno-
sti do zadnjega. V javnosti je 
sicer zaokrožilo več imen, naj-
večja uganka je ostajal pred-
vsem kandidat za v tem času 
najbolj zahteven, finančni re-
sor. Zdaj so iz PS tudi uradno 
sporočili, da je kandidat za mi-
nistra direktor Upravljavskega 
centra za finančno upravljanje 
NLB Uroš Čufer.

Kandidat za ministra za go-
spodarski razvoj in tehnologi-
jo je poslanec PS Stanko Stepi-
šnik, za ministra za obrambo 
pa kandidira poslanec PS Ro-
man Jakič. Za vodenje ministr-
stva za kulturo kandidira vodja 
oddelka za kulturo na Mestni 
občini Ljubljana Uroš Grilc, 
kandidatka za ministrico brez 
listnice, zadolženo za vodenje 
urada za Slovence v zamejstvu 
in po svetu, pa je poslanka PS 
Tina Komel.

Anja Kopač Mrak je kandi-

datka SD za ministrico za delo, 
družino, socialne zadeve in 
enake možnosti, Jernej Pikalo 
za ministra za izobraževanje, 
znanost in šport, Dejan Židan 
pa za ministra za kmetijstvo in 
okolje.

Kandidat za zunanjega mi-
nistra je Karl Erjavec, za mi-
nistra za zdravje pa Tomaž 
Gantar. Senko Pličanič iz kvo-
te DL, ki je bil v vladi Janeza 
Janše minister za pravosodje 
in javno upravo, je tudi tokrat 
kandidat za pravosodnega mi-
nistra. Predsednik DL Gregor 
Virant bi vodil ministrstvo za 
notranje zadeve in javno upra-
vo, član sveta DL Igor Maher 
pa je kandidat za ministra za 
infrastrukturo in prostor.

Druge koalicijske partne-
rice tega, kdo bo kandidat za 
finančnega ministra, očitno 
do zadnjega niso natančno ve-
dele. Do zadnjega so namreč 
ponavljale, da odgovornost za 
to nosi Bratuškova in da ji za 
zdaj zaupajo. Tudi Virant je v 
oddaji Pogledi Slovenije pono-
vil, da je seznanjen z možnimi 
kandidati za finančnega mini-
stra. Ob tem pa je izpostavil, 
da »DL zagotovo ne bo dala 
glasov za vlado«, če jih kandi-
dat za finančnega ministra s 
svojim imenom, kredibilno-
stjo in nastopom na zaslišanju 
v DZ ne bo prepričal.

Dejstvo, da Čufer prihaja iz 
NLB, kjer so med drugim po-
deljevali tudi sporne kredite, 
je namreč že sprožilo pole-

mike. SDS je na družbenem 

omrežju Twitter zapisala, da je 

Čufer razočaranje. »Pričakova-

li smo vsaj njegovega mentor-

ja Marjana Kramarja. Ta je bil 

uspešnejši, glejte kam je prišla 

NLB,« so zapisali.

Predsednik SD Igor Lukšič 

je v Pogledih Slovenije še pred 

uradnim razkritjem imena 

kandidata dejal, da so opozo-

rila dobrodošla in umestna. 

Po njegovem mnenju je prav, 

da se slovenska politika na tej 

točki »ostro ozavešča«. Gre za 

politiko, ki zahteva odgovor-

nost od vseh, ne le od teh, ki 

so v parlamentu in vladi, am-

pak tudi nižje, je dodal.

SDS se je sicer obregnila 

tudi ob kandidaturo Jakiča za 

ministra za obrambo, ki je »ža-

litev za Slovensko vojsko«, saj 

da je Jakič leta 1991 nasproto-

val njeni ustanovitvi.

Zaslišanja kandidatov so se 

začela v ponedeljek (včeraj) 

in se predvidoma zaključujejo 

danes, v torek, medtem ko bi 

DZ novo vlado lahko potrdil 

že v sredo.

Bratuškova: 
Predlagani 
kandidati so moja 
optimalna ekipa

Alenka Bratušek se je zahva-

lila vsem kandidatom, ki so 

bili pripravljeni sodelovati v 

ekipi. 

Glede iskanja kandidata za 

finančnega ministra je poja-

snila, da je lahko izbirala med 

tremi kandidati, ki so pristali 

na to funkcijo. Zato je imela 

največje pomisleke, za katere-

ga kandidata se odločiti, saj si 

je na tem mestu želela žensko, 

pa ji to ni uspelo. »Kot drugo 

sem si želela nekoga, ki priha-

ja iz bančnega sektorja in se 

bo takoj začel ukvarjati s sana-

cijo bančne luknje,« je še de-

jala Bratuškova. Na vprašanje, 

kako bo kandidata za finanč-

nega ministra Uroša Čuferja, 

ki je direktor upravljavskega 

centra za finančno upravlja-

nje NLB, ubranila pred očitki, 

pa je poudarila, da ji je zagoto-

vil, da s slabimi krediti v NLB 

ni imel nič.

Mandatarka je še poudari-

la, da je bila pri izbiri vladne 

ekipe strokovnost na prvem 

mestu. »Mogoče bi si v ekipi 

želela še več strokovnjakov, 

ki ne bi imeli strankarskega 

predznaka. Če pa je človek 

strokovnjak in je v stranki, to 

ni nič slabega.« Kot je še de-

jala Bratuškova, je razočarana 

nad tem, da strokovnjaki niso 

pripravljeni v tem trenutku 

stopiti zraven v vlado in po-

magati državi.

Na vprašanje, ali holding in 

slaba banka ostajata, vendar 

nekoliko spremenjena, je Bra-

tuškova odgovorila, da je pri-

prava sprememb in začetek 

dela teh dveh institucij pred-

nostna naloga nove vlade; ta 

rešitev pa mora biti taka, da 

pomaga tudi gospodarstvu. 

Pri holdingu ne gre za velike 

spremembe - lastništvo podje-

tja ostane državi, upravljanje 

bodo združili na enem mestu. 

Obstajajo pa tudi drugi inštru-

menti, garancijska shema, s 

katero pomaga država.

Kot eno od prednostnih na-

log je navedla še konsolidacijo 

javnih financ, pri čemer mora 

biti vsega po malo, varčevanje 

na eni strani in tudi morebi-

ten dvig kakšnega davka. Obe-

nem je izrazila upanje, da bo 

od dosedanjega premiera Ja-

neza Janše dobila v primopre-

dajnem zapisniku zapisano 

stanje v državnem proračunu 

po dveh mesecih in potem 

bodo videli kje smo.
STA (Pripravlja: SiM)

Bratuškova je izrazila ve-
selje, da so se stranke uspele 
uskladiti pri pogajanjih in 
našle skupni imenovalec za 
dobro ljudi in države. Predse-
dnik SD Igor Lukšič pa upa, da 
bo nova vlada uspela Sloveni-
jo obrniti na bolje in je prepri-
čan, da jim bo uspelo. Po nje-
govih besedah je pomembno, 
da Slovenija dobi novo vlado, 
ki uživa večinsko podporo, 
tudi med ljudmi. V SD bodo 
naredili vse, da bo vlada delala 
za dobro države, je dodal.

Prvak DL Gregor Virant je 
poudaril, da je politična kriza 
končana in je čas, da zavihajo 
rokave in začnejo delati tisto, 
za kar so politiki plačani. Med 
štirimi koalicijskimi stranka-
mi je kar nekaj vsebinskih in 
programskih razlik, je dodal 
Virant, ki pa je prepričan, da 
so že dokazali, da so sposobni 
dosegati kompromise.

Predsednik DeSUS Karl Er-
javec pa je poudaril, da Slove-
nija sicer s tem trenutkom ni 
več v politični krizi, a da je še 
vedno v hudi finančni in go-
spodarski krizi. Prepričan pa 
je, da dobivamo dovolj močno 
vlado, ki bo kos tem izzivom. 
Ob tem je napovedal, da bo 

treba še naprej sprejemati ne-
popularne ukrepe.

Bratuškova je v odgovorih 
na novinarska vprašanja med 
drugim tudi poudarila, da je 
do sodelovanja nove koalicije 
prišlo tudi zaradi koraka, ki 
ga je storil Zoran Janković. Ta 
namreč po imenovanju nove 
vlade ne bo več predsednik 
PS. Če bi se obnašal tako, kot 
se obnašajo nekateri drugi, se 
ne bi pogovarjali o novi vladi 
in koncu politične krize, je do-
dala. Jankovićevo županova-
nje pa je po oceni Bratuškove 
»stvar Ljubljančanov«. Virant 
je glede tega vprašanja dejal, 
da so dogovor o sodelovanju 
v vladi podpisali z Bratuškovo, 
menijo pa da bi Janković mo-
ral odstopiti kot župan.

Prvaki omenjenih strank so 
glavne programske usmeritve 
za zaprtimi vrati uskladili sre-
di minulega tedna. Dogovor o 
sodelovanju v vladi, ki jo bo 
vodila vodja PS Bratuškova, 
med prioritetami med dru-
gim navaja umiritev političnih 
strasti v državi, zagon gospo-
darstva, zmanjševanje javnega 
primanjkljaja, nadaljevanje s 
projektoma sanacije bank in 
državnega holdinga, a z neka-

Slovenija � Koalicijska pogodba podpisana

Znani tudi kandidati za ministre
Prvaki strank PS, SD, DL in DeSUS so prejšnji teden v državnem zboru podpisali koalicijsko pogodbo ozi-
roma dogovor o sodelovanju v vladi Alenke Bratušek. Z njim so dogovorili prioritete nove vlade, ki bi jo DZ 
lahko potrdil že ta teden. Po podpisu so vsi poudarili, da je konec politične krize. Mandatarka Alenka Bra-
tušek je v četrtek tudi razkrila imena kandidatov za ministre.
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Kmetije (nazaj) v špecerije?
Spomnim se, da sem pred nekaj leti pi-

sala o tem, da bodo ob sedanji kmetijski 
politiki lahko preživeli le kmetje, ki bodo 
v prvi vrsti podjetniki, šele potem pa, če 
sploh, še malo kmetje. Kmetijska politika, 
tako evropska kot posledično seveda slo-
venska, je namreč v zadnjem obdobju z 

načinom subvencioniranja, predvsem pa z razpisi vzpod-
bujala intenzivno kmetovanje na velikih površinah, na-
kupe močnih in velikih strojev, naložbe v velike kmetijske 
objekte ... Na kratko povedano: podpora je šla v roke in na 
roke velikim, megalomanskim kmetom, medtem ko so tisti 
majhni večinoma crknili ali pa so tik pred tem. To je traja-
lo vse do letos in marsikdo je takšni kmetijski politiki tudi 
sledil in podlegel.Zdaj pa se kolo očitno spet obrača nazaj, v 
čase naših dedkov in babic. Subvencije za obdelane njive se 
bodo znižale, Evropa propagira zeleno kmetijstvo, Slovenija 
pa seveda, hočeš-nočeš, mora temu slediti ob vse glasnejšem 
čivkanju o samooskrbi. Prav zanimivo bo tako v prihodnjih 
letih spremljati preusmerjanje oziroma usmerjanje kmetov 
nazaj v ekstenzivnejše kmetovanje, v bolj ekološko pridela-
vo in konec koncev tudi v pridelavo vsega po malem. Prav 
to bo namreč tisto, kjer se bo še lahko črpal evropski denar. 
Tako pod črto povedano se zdi, da velika stara Evropa želi, 
da kmetije spet postanejo majhne špecerije, kjer bo poleg ne-
kaj krompirja, treh glave solate, kupa korenja, kakšne kra-
ve in dveh pujsov na dvorišču še pet kokošk, na prepišnih 
podstrešjih pa se bo sušil par domačih klobas za praznike. 
Verjetno novo programsko obdobje kmetijske politike z 
novo usmeritvijo ne bo dotolklo že velikih kmetov brez dol-
gov, na udaru pa bodo številni drugi, ki se niso znašli pra-
vi čas in jih danes zaradi prepoznega investiranja tolčejo 
veliki krediti, četudi je bilo njihovo kmetijsko podjetništvo 
zastavljeno povsem v duhu iztekajočega se programskega 
obdobja. Žal ugotavljam po nekaj letih: za kmeta ni dovolj 
to, da je dober podjetnik. Biti mora tudi ali predvsem kmeč-
ki politik, ki dovolj zgodaj ve, kakšen lonček mora imeti, da 
bosta Evropa in Slovenija vanj v prihodnosti metali denar. 
Ker politika je tista, ki določa, ali bo podpirala majhne ali 
velike kmetije. In pri tem je kmetijska politika, kot kaže, 
tako muhasta, kot so modne muhe oblačilnih kreatorjev.

Simona Meznarič

Uvodnik

Za sindikate 
v javnem sektorju 
ključno vprašanje 
mase za plače

Za področje javnega sektorja 
je ključno vprašanje mase za 
plače, zato v sindikatih po bese-
dah Branimirja Štruklja od nove 
vlade pričakujejo nadaljevanje 
socialnega dialoga ob morebi-
tnih vnovičnih posegih. Janez 
Posedi pa od Gregorja Viranta, 
ki se vrača na mesto ministra, 
pristojnega za javno upravo, 
pričakuje odpravo anomalij pri 
plačni reformi.

Štrukelj opozarja, da ključno 
vprašanje mase za plače v jav-
nem sektorju ob odhodu vlade 
Janeza Janše ostaja odprto 
in pričakuje, da bodo njihove 
stavkovne zahteve razrešene s 
stavkovnim sporazumom, torej 
»z dogovorom, ne pa s pogla-
bljanjem konflikta«. »Če pravilno 
sklepam iz koalicijske pogodbe, 
je pripravljenost nove vlade v 
koalicijski pogodbi za dogovor 
vsaj posredno nakazana,« je 

dejal.
Janez Posedi pa bi želel, da 

nova vlada povrne ugled politi-
ki, javni sektor ga po njegovih 
besedah ima, »v kolikor ga po-
litika ni narušila«. Ob napovedih 
o vnovičnih posegih v maso plač 
pa Posedi težko razume, za kaj 
gre, ker že posegi prejšnje vlade 
po njegovih navedbah niso bili 
sprejemljivi, tako da dvomi, da 
lahko načrtujejo dodatne. Od Vi-
ranta, ki naj bi se vrnil na mesto 
ministra, pristojnega za javno 
upravo, in je hkrati avtor zadnje 
plačne reforme, Posedi pričaku-
je, da bo odpravil anomalije, ki 
jih je »ustvaril.

Koalicijske partnerice PS, SD, 
DL in DeSUS so v sporazumu o 
sodelovanju v vladi kot priorite-
tno med drugim tudi navedle za-
vezo, da bodo javnemu sektorju 
vrnile pomen in mesto v družbi 
in okrepile njegov razvojni po-
tencial. Hkrati pa so napove-
dale zniževanje proračunskega 
primanjkljaja predvsem z raci-
onalizacijo javne porabe, tudi 
zniževanjem mase sredstev za 
plače. (sta)

Po vložitvi 
ministrske liste
prvi pomisleki

Potem, ko je mandatarka 
Alenka Bratušek v DZ vložila 
listo ministrov, so se v javnosti 
pojavile prve ocene o kandida-
tih. Politični analitiki in priho-
dnja opozicija nad imeni niso 
navdušeni, pomisleki so zlasti 
glede kandidata za finančnega 
ministra. Medtem so v strankah 
nove koalicije v ocenah zadrža-
ni.

Premier, ki opravlja tekoče po-
sle, Janez Janša ministrske liste 
dopoldne ob prihodu na vrh EU 
v Bruslju ni želel komentirati, 
ker da je ne pozna. V strankah, 
ki niso del nove koalicije, nad 
ministrsko listo niso navdušeni. 
Vodja poslanske skupine SDS 
Jože Tanko pravi: »Kar je bilo 
predlagano zadnjo sekundo, je 
izhod v sili.« Glede kandidata 
za finančnega ministra Uroša 
Čuferja pa ocenjuje, da gre pri 
kandidatu za povezavo z Banko 
Slovenije, zato meni, da bodo 

verjetno nastale težave »pri pri-
krivanju ali zadrževanju določe-
nih nujno potrebnih podatkov 
za reševanje položaja«.

Po mnenju vodje poslancev 
SLS Mihaela Prevca je koalicij-
ska pogodba slaba, zato se mu 
zdi tudi logično, da so nastale 
težave pri iskanju ministrov. 
Vodja poslancev NSi Matej To-
nin pa je ministrsko listo ocenil 
kot »kar divji cvet«.

Po oceni analitika, odgovor-
nega urednika tednika Demo-
kracija Metoda Berleca, je v 
ministrski listi precej imen, ki so 
slovenski javnost relativno ne-
znana, to pa po mnenju druge-
ga analitika, urednika Sobotne 
priloge Alija Žerdina, kaže, da 
je imela mandatarka velike te-
žave, da bi pritegnila v posadko 
znane ljudi. Berlec izpostavlja, 
da je kvota ministrskih kandi-
datov iz PS bolj »tretjerazredna 
liga«. Predlagana ministrska 
ekipa po mnenju predsednika 
Zbora za republiko in nekda-
njega pravosodnega ministra 
Lovra Šturma ter Uroša Lubeja 
iz odbora Vseslovenske ljudske 
vstaje ni prepričljiva niti verodo-
stojna. (sta)

Slovenski (ne)politični zemljevid � Tarče in tarčice



Kot je na slovesnosti v 

prostorih večnamenske dvo-

rane OŠ Markovci poudaril 

župan Milan Gabrovec, 

gre za zgodovinski dan, saj 

predajajo namenu pridobi-

tev, ki se zgodi vsakih 50 ali 

več let in je največja investi-

cija od leta 1979, ko je bila 

zgrajena osnovna šola. »Zato 

sem danes izredno vesel, sre-

čen, posebej pa še ponosen. 

Upam, da te moje občutke 

deli z mano vsaj večina od 

vas,« je poudaril župan.

V občini Markovci so prve 

tri oddelke vrtca odprli leta 

2001 v prostorih osnovne 

šole. Leta 2005 so uredili 

dodatni oddelek, ponovno 

v šolski učilnici, v letu 2009 

so za potrebe igralnice pre-

uredili šolsko avlo, v letu 

2010 pa so v igralnico uredi-

li še eno učilnico. Ker kljub 

vsemu okrog 40 staršev še 

vedno ni dobilo varstva za 

svojega otroka, so se marca 

2011 odločili za gradnjo no-

vega vrtca.

Novi vrtec v Markovcih je 

sodobna, energetsko učinko-

vita lesena montažna stavba. 

V pritličju je pet igralnic s 

sanitarijami, skupni prostor 

za športno vzgojo ter servi-

sni del. V nadstropju vrtca 

pa so štiri igralnice in večji 

skupni prostor za zaposle-

ne. Poleg tega so tu še kabi-

neti za druge oblike dela. V 

podstrešnih prostorih pa so 

namestili sistem za prezra-

čevanje zraka in rekupera-

cijo odpadne toplote. Prav 

vse igralnice imajo izhod na 

pokrite terase.

Glede na predvideno 

specifično porabo energije 

nov vrtec predstavlja pri-

mer dobre nizkoenergijske 

gradbene prakse. Že pri 

projektiranju so uporabi-

li inovativne pristope in 

materiale za zagotavljanje 

visoke energijske učinkovi-

tosti. Poleg tega, da je objekt 

nizkoenergijski, uporablja 

obnovljive vire energije za 

hlajenje in ogrevanje stavbe 

in vode. Prezračevalni sis-

tem z rekuperacijo toplote 

odpadnega zraka zagotavlja 

konstantno kakovost zraka 

in boljše delovne razmere. 

Ob tem je pomembno, da je 

vrtec v pretežni meri grajen 

iz naravnih materialov, kar 

je tudi priporočilo sodobne-

ga gradbeništva.

Neto tlorisna površina 

objekta je 1.909 m2, v dol-

žino meri 48 m, v širino 21 

m, v višino pa 11 m. Pogod-

bena vrednost del je bila 

1.287.856 evrov, celotna in-

vesticija z vsemi potrebnimi 

pripravljalnimi in drugimi 

deli pa je 2.438.429 evrov. 

Gradnjo so pričeli 27. junija 

lani, uporabno dovoljenje 

za objekt pa je bilo izdano 

v začetku februarja 2013, 

kar je skoraj mesec dni pred 

pogodbenim rokom. Kot je 

poudaril župan, z odprtjem 

novega vrtca omogočajo 

možnost otroškega varstva 

in predšolske vzgoje prav 

vsem otrokom iz občine 

Markovci, poleg tega 8 ali 9 

novih zaposlitev, posledično 

pa delujejo tudi dolgoročno, 

saj so prepričani, da imajo 

občani še boljše pogoje za 

življenje in manj vzrokov, da 

bi se odseljevali drugam.

Predsednik uprave pod-

jetja Jelovice hiše Gregor 
Benčina je ob odprtju po-

udaril, da je nov vrtec plod 

izredno dobrega sodelova-

nja med županom občine 

Markovci ter vsemi izvajalci 

gradbenih in zaključnih del. 

»To je čudovit objekt, ki je 

lahko v ponos ne samo ob-

čanom občine Markovci, 

ampak tudi vsej Sloveniji. 

Takšen vrtec je eden najso-

dobnejših nizkoenergijskih 

objektov, ki bi si ga gotovo 

želeli tudi drugje.« Vrtec 

Markovci je sofinanciran s 

pomočjo nepovratnih sred-

stev Eko-sklada, zanj je pri-

dobljena energetska izkazni-

ca, saj je energijsko učinko-

vit. Za Jelovico, ki sodi med 

najizkušenejše ponudnike 

nizkoenergijske lesene gra-

dnje, je to že osmi velik jav-

ni objekt v dveh letih, ki so 

jih zaključili uspešno in v 

dogovorjenih rokih. V vseh 

primerih gre za energijsko 

učinkovite lesene objekte, 

narejene iz lesa in okolju pri-

jaznih materialov v povezavi 

z drugimi sodobnimi tehno-

logijami. S tem na inovativen 

način dosegajo optimalno 

in kvalitetno bivanje otrok, 

kar jih uvršča med ponu-

dnike z največ izkušnjami 

pri zahtevni nizkoenergijski 

leseni gradnji. Z odprtjem 

vrtca  otroci in vzgojiteljice 

dobivajo tehnološko do-

vršen objekt, ki je bivanju 

prijazen in se odlično ume-

šča v okolje. Jelovica vrtec 

predaja popolnoma opre-

mljen, vključno z ureditvijo 

zunanjih igrišč. Dela so bila 

opravljena pred dogovorje-

nimi roki, kar kaže na stro-

kovno in dobro projektno 

vodenje. Ob pomembnem 

dogodku so Jelovica hiše po-

nudile poseben 25-odstotni 

popust pri gradnji objektov 

tudi vsem občanom občine 

Markovci.

Navdušen je bil tudi rav-

natelj OŠ Markovci Ivan 
Štrafela, ki je poudaril, da 

je vrtec, ki ponuja ustrezne 

prostorske pogoje, kakovo-

stno varstvo in predšolsko 

vzgojo, ključnega pomena 

za prihajajočo generacijo. 

Tudi otroci so izpostavljeni 

nenehnemu hitenju in pri-

tiskom sodobnega časa, zato 

jim moramo nuditi več, pri 

tem pa ne smemo pozabiti 

na vse druge vrednote, na 

katere mnogi pogosto poza-

bljajo. Ob pomembni prido-

bitvi za šolo in celotno obči-

no je izrazil posebno zahvalo 

Občini Markovci in vsem, ki 

so nov vrtec omogočili.

Nadvse prisrčno so se za-

hvalili tudi malčki in vzgoji-

teljice vrtca, ki so pripravili 

bogat kulturni program, v 

katerem so uprizorili ves 

potek gradnje vrtca, otro-

škemu pevskemu zboru OŠ 

Markovci pa so se pridružili 

člani godbe na pihala, piko 

na i pa je postavil še Spidi, s 

katerim so malčki zapeli in 

zaplesali.

Po slovesnosti je vrtec bla-

goslovil farni župnik Janez 

Maučec, s prerezom vrvice 

pa so ga svečano odprli žu-

pan Milan Gabrovec, pred-

sednik uprave podjetja Je-

lovice hiše Gregor Benčina 

in ravnatelj OŠ Ivan Štrafela. 

Nadvse pomembno pridobi-

tev so si vsi zbrani z zanima-

njem ogledali. Slovesnosti 

so se poleg najvišjih pred-

stavnikov občine Markov-

ci in podjetja Jelovica hiše 

udeležili tudi predstavnica 

Eko-sklada Jagoda Martina 

Levčič, predstavnik podjetja 

Esplenada Rupert Gole ter 

poslanca Državnega zbora 

Darko Jazbec in Andrej Čuš.
M. Ozmec

Aktualno

Markovci � Odprli nov nizkoenergijski  otroški vrtec

Zgodovinski dan, ki se zgodi morda vsakih 50 let
V petek, 15. marca, so v Markovcih svečano odprli nov energijsko varčen 9-oddelčni otroški vrtec, ki ga je zgradilo podjetje Jelovice hiše. Celotna investicija je 
veljala dobra 2,4 milijona evrov, za hlajenje ter ogrevanje objekta pa uporabljajo obnovljive vire energije.
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Markovski malčki so se skupaj z vzgojiteljicami za pomembno pridobitev zahvalili s prisrčno pred-
stavitvijo poteka gradnje vrtca.

Ptuj � Tržnica s ponudbo dobrot slovenskih kmetij

Organizirana prodaja izdelkov s kmetij
Priprave na 24. razstavo Dobrote slovenskih kmetij so v polnem teku. Več skupin izdelkov za letošnjo raz-
stavo, ki bo d 16. do 19. maja, je bilo že ocenjenih.

Več kot dobrodošla novica v 

teh dneh pa je pobuda Svetoval-

ne službe pri KGZS – Zavodu 

Ptuj, da se bo pričela organizi-

rana prodaja dobrot slovenskih 

kmetij tudi na ptujski tržnici. 

S tem bo tržnica pridobila na 

vsebini in kakovostni ponud-

bi, saj njena trenutna ponudba 

ni takšna, kot sodi k mestu s 

takim zaledjem in tradicijo v 

kmečki pridelavi, ki prihaja do 

izraza tudi na vsakoletni razsta-

vi Dobrote slovenskih kmetij. 

Škoda le, da se prodaja dobrot 

ni vzpostavila že z nastankom 

razstave pred 24 leti. Zagotovo 

bi bila tudi ta prodaja eden od 

impulzov lokalni oblasti, da bi 

se projekta prenove ptujske tr-

žnice lotila veliko bolj zavzeto 

že veliko let prej.

Prva organizirana prodaja 

izdelkov s kmetij širše ptujske 

okolice bo na ptujski tržnici 

potekala že ta petek, 22. mar-

ca, med 9. in 13. uro. Trženje 

dobrot slovenskih kmetij na 

ptujski tržnici bo v prihodnje 

potekalo vsak petek, so po-

vedali v Kmetijski svetovalni 

službi Ptuj, ki je tudi pobudni-

ca te organizirane ponudbe 

krušnih in mesnih izdelkov, 

izdelkov iz sadja in drugih iz-

delkov, predelanih na kmetiji, 

ter zelenjave.

Začetek in razvoj prodaje 

dobrot slovenskih kmetij na 

tržnici podpirajo v MO Ptuj. “V 

želji, da bo vedno več kupcev 

prihajalo na ptujsko tržnico in 

v staro mestno jedro, bomo skr-

beli za to, da bo tržnica dobrot 

bogata v svoji ponudbi ter da 

bo v času prodaje pripravljen 

tudi animacijski in kulturni 

program. K sodelovanju smo 

povabili kmetije s širše ptuj-

ske okolice, ki so pripravljene 

aktivno sodelovati in ponuditi 

kakovostne domače izdelke z 

znanim poreklom. S trženjem 

in ponudbo domačih izdelkov 

pod blagovno znamko Dobro-

te slovenskih kmetij lahko na 

Ptuju ponudimo nekaj, kar 

želi zaužiti vsak, ki ceni tradi-

cionalno domačo hrano,” so še 

povedali v Kmetijski svetovalni 

službi Ptuj.
MG

Foto: Črtomir Goznik

Dobrote slovenskih kmetij bodo od petka, 22. marca, naprodaj 
tudi na ptujski tržnici.

Foto: M. Ozmec

Slovesnosti ob odprtju vrtca so se poleg predstavnikov občine 
Markovci in podjetja Jelovica hiše udeležili tudi predstavniki Eko-
sklada ter poslanca Darko Jazbec in Andrej Čuš.

Foto: M. Ozmec

S prerezom vrvice so vrtec svečano odprli (z leve) župan Milan 
Gabrovec, predsednik uprave Jelovice Gregor Benčina in ravnatelj 
OŠ Ivan Štrafela.



Pukšič: „Z 
Bratuškovo nikoli, 
nikdar in še takrat 
ne!“

O tem, kaj meni, zakaj vla-

da Janeza Janše ni uspešno 

dokončala svojega mandata, 

Franc Pukšič odgovarja: „Ru-

šenje te desnosredinske vlade 

z manevri, ki so se zgodili, po-

meni za državo katastrofo. Pr-

vič zato, ker bomo izgubili še 

dodatno na bonitetah, drugič, 

ta vladna koalicija je vseskozi 

napovedovala dvig DDV in 

bo to tudi realizirala, tretjič, v 

treh letih prejšnje Pahorjeve 

vlade ta ni bila sposobna ko-

ristiti evropskih sredstev. Če-

trta stvar, zakaj se je zgodila 

ta vlada, je najpomembnejša: 

vseskozi so nasprotovali tako 

imenovani slabi banki, iz-

ključno zaradi kreditnih map, 

kjer bi prišle na dan vse ne-

pravilnosti, med drugim tudi 

takratne članice nadzornega 

sveta NKBM od 2009–2011 

gospe Bratuškove, ki je sokri-

va za katastrofalno stanje v 

bančništvu.“

To je tudi eden izmed razlo-

gov, da Pukšič svojega glasa 

ni dal novi mandatarki. Kot 

pravi, bi jo podprl izključno 

in samo v primeru, če bi v le-

tošnjem poletju imeli predča-

sne volitve, kot je bilo najprej 

napovedano.

O tem, kako ocenjuje izstop 

SLS iz Janševe vlade in odloči-

tev predsednika Žerjava, da 

izstopi iz koalicije, pa Pukšič 

pravi: „Mislim, da je tudi SLS 

delala napake. Žal, dejstvo je, 

da SLS ni imela težav v koalici-

ji. Sam sem mnenja, da če ima 

v koaliciji kdo od partnerjev 

gripo, naj si jo zdravi sam.“

V novi vladi pa se Pukšič ni-

kakor ne vidi. „Nikoli, nikdar 

in še takrat ne,“ pravi jasno 

Pukšič, ki je prepričan, da so 

poslanci, ki so predlagali Bra-

tuškovo za premierko, člani 

mestnega sveta MO Ljubljana, 

večkrat dokazali, da se strinja-

jo s sistematičnimi kršitvami 

zakonskih obveznosti lju-

bljanske občine.

O tem, ali bi bil njegov po-

gled na vodenje vlade Bratu-

škove drugačen, če ne bi bila 

članica Pozitivne Slovenije, 

Pukšič odgovarja: „Ker jo po-

znam že dolga leta, vem, da v 

treh letih Pahorjeve vlade svo-

je strokovnosti ni izpostavila. 

Nikakor je ne morem podpre-

ti in vem, da ne bo uspela. Dr-

žavo bo dodatno zadolžila in 

uvedla dodatne davke.“

Ob tem še zaključuje, da 

se boji napovedi Bratuškove, 

da bo poskrbela za dostojno 

življenje in pravično plačilo, 

posebej če bo delala po vzoru 

svojega dosedanjega šefa Zo-

rana Jankoviča. „Sramota je, 

da to sploh omeni. Najprej bi 

Jankovič moral odstopiti, saj 

je župan Ljubljane, ki je tudi 

moje mesto. Torej kot držav-

nik je ne samo župan nekega 

mesta, ampak glavnega mesta 

republike Slovenije, ki je me-

sto vseh nas.“

Jazbec: dosedanja 
vlada ignorantska 
do opozicije

Poslanec Pozitivne Slove-

nije s Ptujskega Darko Jazbec 

je najprej povedal, da zdaj že 

padla vlada Janeza Janše gle-

de na krizne razmere res ni 

imela hvaležnega dela: „Moj 

glavni očitek tej vladi pa je 

v njenem ignorantskem od-

nosu do opozicije, civilne 

družbe in nevladnih organi-

zacij. Resolucija o normativni 

dejavnosti govori o tem, da 

mora vsa sprejeta zakono-

daja iti čez neke varnostne 

ter demokratične procese. V 

času te vlade je bila resolucija 

kršena v 85 %.Tudi koncept 

reševanja krize s samim var-

čevanjem ni dajal pozitivnih 

kazalcev okrevanja; padec 

gospodarstva se je nadaljeval 

v zaskrbljujočem obsegu. Ob 

polnih ulicah nezadovoljnih 

ljudi in le 15-odstotni podpori 

po anketah je bilo pričakova-

ti, da bo prišlo do spremem-

be na vrhu.“ Jazbec je ob tem 

še povedal, da naj bi, kot je 

slišal, še na zadnji dan opra-

vljanja tekočih poslov vlada v 

odhajanju nameravala v celoti 

ukiniti 6 regijskih centrov za 

obveščanje, tudi na Ptuju, kot 

nemoralne pa je obsodil za-

dnje kadrovske menjave.
O novi mandatarki pa Jaz-

bec pravi: „Alenka Bratušek 

se ni podala na to pot iz gole 

ambicioznosti, ampak z ve-

liko mero poguma v želji, da 

se najde bolj sredinska pot 

za izhod iz gospodarske kri-

ze in krize vrednot. Je oseba, 

ki ima potrebna znanja in je 

sposobna sprejemati ter po-

nuditi kompromise, vendar 

ne za vsako ceno. Sama si ne 

ustvarja iluzij uspeha, ampak 

želi z nujnimi ukrepi pripe-

ljati to ladjo v mirnejše vode, 

kjer se lahko izvedejo predča-

sne volitve. Je pa nemogoče 

zadovoljiti glas ulice, ki bi 

rad nov obraz in izkušeno 

osebo.“

O novi koaliciji, ki se prav-

kar oblikuje, pa pravi, da go-

tovo ne bo imela čudežne 

palice: „Uspeh ne bo odvi-

sen toliko od svežih idej kot 

pa od sposobnosti sklepanja 

kompromisov in pravilnega 

izbora prioritet. Želja nove 

mandatarke je, da bi večjo 

težo dobili argumenti stroke. 

Tukaj lahko že naleti na prva 

neodobravanja, saj so čisti po-

litiki bolj navajeni političnih 

odločitev. Nova koalicija bo 

morala postaviti seznam pri-

oritet po stopnji nujnosti. Ne 

sme se izgubiti v velikih sis-

temskih reformah, saj krizni 

menedžment zahteva takoj-

šen, predvsem pa drugačen 

pristop.“

Šibek člen te koalicije bo 

po mnenju Jazbeca tista 

stranka, kjer bo prišlo do 

notranjih strankarskih trenj: 

„Nemogoče pa je napovedati, 

kje bi se to lahko zgodilo, saj 

proti temu ni imuna nobena 

stranka. Kot ne pri zakoncih, 

ki se lahko poročijo v največji 

ljubezni, nato pa se vseeno 

ločijo. Obstajajo bolj in manj 

stabilne stranke. SDS je naj-

bolj stabilna zaradi izjemne 

discipline, ki meji že na repre-

sivno ukrepanje. Večja kot je 

svoboda ljudi, večji je plurali-

zem in tveganje nestabilnosti. 

Je pa svežina ter kreativnost v 

takih strankah veliko večja.“

Glede (ne)nujnosti predča-

snih volitev pa Jazbec meni: 

„Če se trendi brezposelnosti, 

BDP, finančna konsolidacija 

itd. obrnejo v pozitivno smer, 

ne vidim potrebe po menjavi 

vodstva. Če pa do jeseni tega 

ne bo, potem so predčasne 

volitve potrebne. Težava je 

v tem, da predčasne volitve 

same po sebi še ne zagotavlja-

jo drugačnosti in uspeha, saj 

je politika preveč vpletena v 

družbeno strukturo. Treba bi 

bilo spremeniti miselnost lju-

di, morda tudi volilni sistem. 

Lahko pa zaradi krize pride 

do razpada starega sistema 

v celoti in s tem do zagona 

novega ciklusa. Osebno sem 

kljub temu optimist, saj se je 

Slovenija zaradi svoje majhno-

sti bolj sposobna prilagoditi 

na globalno krizo.“
Dženana Kmetec, SiM
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Slovenija � Poslanci o razpadu vlade in novi mandatarki

Bo uspela – ne bo uspela?
Nestabilnost sedaj že nekdanje vladne koalicije se je v zadnjih mesecih stopnjevala, rezultat tega pa je 
izbira nove mandatarke za sestavo vlade Alenke Bratušek. Zaenkrat kaže, da ji uspeva, o tem, kakšna so 
pričakovanja, kako uspešna bo po njihovem mnenju najverjetnejša nova premierka in kakšno prihodnost 
napovedujejo, pa smo povprašali tiste, ki bi morali zastopati naše interese, poslance državnega zbora z 
našega območja.

Foto: SiM

Darko Jazbec: „Če do jeseni ne 
bo rezultatov, bodo predčasne 
volitve.“

Devetdeset centov
vse Resnice
Beseda z veliko začetnico

Dandanes po svetu hoditi slep in gluh je 
pravzaprav luksuz. Včasih bila so ta umanj-
kanja pojmovana kot hibe, a v sedanjih ča-
sih so tako rekoč prednost. Če vam je vse-
eno za vse, kar se okoli vas dogaja, boste 
živeli in umrli precej bolj brezbrižno, kot pa 
če bi svoje bivanje na tem planetu osredo-

točili na razmišljanje ter kontemplativno bitje. Seveda, nihče 
izmed nas nima rad, da mu pripnejo nalepko preprosteža, a 
dajte no – je pa dosti lažje, če človeku ni treba razmišljati o 
vsem ter se zadovolji s preprosto in poenostavljeno razlago 
dogodkov okoli njega.

A veste, kaj je narobe z resničnostjo? Kaj pravzaprav moti 
njen imidž? Ja, to, da je večinoma, če ne celo zmeraj, precej 
bolj zapletena, kot bi si želeli. Da je kompleksna, ne pa eno-
stavna, črno-bela. Na fakulteti so nas največkrat svarili prav 
pred tem, da bi si lastili eno in edino resnico; v naše pregrete 
najstniške glave so nam skušali vcepiti, da naj si nikoli ne do-
mišljamo, da smo v posesti ene in ekskluzivne resnice, saj 
to vodi v raznorazne zmote, zavajanja ter miselni (in v končni 
stopnji tudi fizični) teror. Seveda, nekaj je o tem govoriti, drugo 
pa je to tudi narediti. Tako je razumen človek ves čas primoran 
paziti, da udejanja kritično držo do samega sebe in tudi do 
vseh mogočih (ne)Resnic. A meso je šibko, bi rekli nekateri, in 
zato je manipuliranje ter trgovanje z resnico donosen posel.

Trditi, da poznaš Resnico, se torej splača. To se potrjuje iz 
dneva v dan. Najnovejša (in morda tudi najbolj brutalno odkri-
ta) »resnična« akcija v naši deželi nam želi prodati resnico za 
90 centov. In ne zgolj to – pri novem dnevniku (gre namreč za 
časopis) trdijo, da nam za 0,90 evra prodajo ne zgolj resnico, 
ampak vso resnico. Torej, za devetdeset centov boste dobili 
vso resnico tega sveta. In ko nekdo trdi, da je v posesti vse 
resnice, to seveda pomeni, da pozna, si lasti Resnico, pisano z 
veliko začetnico. Da je v ekskluzivni posesti Resnice. To pa ni 
kar tako. Zgodovina je polna žalostnih zgodb o ljudeh in siste-
mih, ki so trdili, da poznajo eno in edino, ekskluzivno Resnico, 
a se je na koncu vselej izkazalo, da so to bile v najboljšem 
primeru pobožne želje, v najslabšem pa večinoma sredstvo 
manipulacije. Človek, ki bi poznal vso Resnico, ne bi bil več 
človek, ampak kar že en tak majhen bog. Poznati vso Resnico 
ni človeško. In res, na Resnico se sklicujejo tudi bolj ali manj 
vse religije na tem svetu; vse po vrsti nas prepričujejo, da prav 
one poznajo tisto pravo resnico, ekskluzivno Resnico. Kdor jim 
verjame, naj jim. Najbrž mu je s tem verjetjem lažje na tem 
svetu. 

A če recimo religije še nekako razumemo, pa je treba do 
časopisa, ki trdi, da pozna vso Resnico, ter da nam jo servira 
za devetdeset centov na dan, biti skrajno previden. Že sama 
trditev, da za devetdeset centov serviraš vso Resnico, je na-
mreč laž. Pa ne, da je v samem bistvu Resnice – laž?

Gregor Alič

Pa brez zamere

www.škoda.si
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Foto: DK

Franc Pukšič: „Tudi SLS je na-
redila nekaj napak.“



Na zboru se jih je zbralo 175 

članov, to je 25 odstotkov vseh. 

Od vabljenih gostov, predstav-

nikov 19 lokalnih skupnosti 

Ptujskega in Ormoškega, je čas 

za obisk letnega zbora Društva 

diabetikov Ptuj našel le pred-

stavnik MO Ptuj, najstarejši 

mestni svetnik Milan Krajnik.

Diplomirana medicinska 

sestra Marija Rašl je govorila o 

uravnoteženi prehrani, ki je za 

sladkorne bolnike še kako po-

membna, in ker prepovedano 

najbolj diši, velja tudi za slad-

korne bolnike, da je treba jesti 

po pametni meri in dnevno 

količino hrane zaužiti v štirih 

do petih obrokih. Čudežno 

zdravilo pri vseh boleznih je 

fizična aktivnost, odvisnost od 

fizičnih aktivnosti je tudi ena 

najbolj zaželenih, je poudarila 

Rašlova in pozvala tudi k čim 

pogostejšemu uživanju doma 

pridelane hrane, ki je najkako-

vostnejša. Tina Stanko iz firme 

Kana iz Žalca pa je govorila o 

negi nog, ki najbolj trpijo pri 

diabetikih. Četudi so daleč od 

pametne glave, jih v nobenem 

primeru ne gre podcenjevati. 

Pri diabetikih pa je posebno 

poglavje diabetično stopalo.

Društvo diabetikov Ptuj je 

humanitarno društvo, ki z 

organiziranimi dejavnostmi 

skrbi za osveščanje, izobraže-

vanje in spodbujanje svojih 

članov k zdravemu načinu ži-

vljenja, zdravi prehrani in spo-

znavanju sladkorne bolezni, 

da bo njihovo življenje kljub 

bolezni kakovostno in s čim 

manj zapleti. Ob tem društvo 

skrbi za družabno življenje in 

športne aktivnosti. Ponosni so 

tudi na rezultate osnovnih šol 

v tekmovanju o poznavanju 

sladkorne bolezni, saj se redno 

uvrščajo med najboljše. V za-

dnjem času njihovo sodelova-

nje s šolami ni več tako tesno 

kot nekoč, saj priprave na tek-

movanje vodijo učiteljice, ki se 

pred tem udeležijo posebnih 

seminarjev v Ljubljani.

Čeprav se je njihovo finanč-

no poslovanje lani še dobro iz-

teklo, prihodki so bili večji od 

odhodkov, pa blagajnik Drago 

Plečko že opozarja na krizo, ki 

se kaže tudi v društveni bla-

gajni, a ostajajo optimisti, da 

se bodo tudi letos prihodki in 

odhodki pokrili. Za realizacijo 

programa bodo letos potrebo-

vali dobrih 37 tisoč evrov. Od 

Fiha letos pričakujejo nekaj 

več kot 5700 evrov, od lokalnih 

skupnosti dobrih 2300 evrov, 

od članarine 5612 evrov, nekaj 

od sponzorjev in donatorjev, 

največ pa od tistih, ki se bodo 

udeležili sedemdnevnega izo-

braževanja oziroma preventiv-

nega programa za diabetike.

Delo in poslovanje društva 

v letu 2012 je bilo vzorno, po-

tekalo je skladno s finančnimi 

sredstvi in sklepi izvršilnega 

odbora, so ocenili v odboru 

društvene kontrole, ki ga vodi 

Anica Prešeren; ob tej prilo-

žnosti je izrekla posebno za-

hvalo predsednici Mariji Veli-

konja, tajnici Rozaliji Vučak in 

blagajniku Dragu Plečku.

Kot organizirana združba 

bolnikov lahko skupaj z osta-

limi 41 društvi, vključenimi 

v Zvezo društev diabetikov 

Slovenije, veliko naredijo za 

ohranitev dosežene ravni 

zdravstvene oskrbe in tudi za 

njeno izboljšanje. Vsakemu 

poskusu zmanjšanja ravni 

zdravstvene oskrbe se je tre-

ba odločno upreti, tako kot je 

bilo to ob poskusu plačevanja 

lističev za merjenje sladkorja 

v krvi, ki je bilo zaradi odloč-

nosti Zveze kratkotrajno. Tudi 

na takšne in podobne zadeve 

naj bi bilo društvo pozorno, 

je menil Viktor Pilinger, va-

ruh pacientov pravic. Kot je 

povedala predsednica Marija 

Velikonja, se je društvo po za-

slugi tajnice Rozalije Vučak 

nemudoma odzvalo pri Zvezi 

društev, ki je nato nadaljevalo 

aktivnosti in v imenu 42 dru-

štev oziroma vseh sladkornih 

bolnikov Slovenije uspelo, da 

se je plačevanje lističev nemu-

doma ukinilo.

Z zahvalno listino pa so se na 

letošnjem zboru člani Društva 

diabetikov Ptuj zahvalili zdrav-

nici Tončki Trop iz ambulante 

za sladkorne bolnike ptujske 

bolnišnice za vso njeno nese-

bično skrb za sladkorne bol-

nike v petnajstih letih, kolikor 

dela v tej ambulanti. »Ta listina 

pomeni, da so bolniki opazili, 

da se v ambulanti trudim ra-

zumeti njihove težave, jim jih 

olajšati ter pomagati živeti z 

boleznijo s čim manj zapleti,« 

je Tropova povedala po preje-

mu priznanja.
MG

Foto: MG

Društvo diabetikov Ptuj se je zahvalilo za nesebično skrb za slad-
korne bolnike zdravnici Tončki Trop iz ambulante za sladkorne 
bolnike v ptujski bolnišnici; listino ji je izročila predsednica Ma-
rija Velikonja (levo).
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Ptuj � 39. zbor članov Društva diabetikov

Za čim kakovostnejše življenje bolnikov
V restavraciji Gastro je 16. marca potekal že 39. zbor članov Društva diabetikov Ptuj, ki ga vodi Marija Velikonja in ima 710 članov z območja UE Ptuj in UE Ormož. 
Tudi letošnji zbor so povezali s strokovnimi temami in kulturnim programom, v katerem je tokrat s svojim nastopom razveselil učiteljsko-vzgojiteljski pevski zbor 
s Hajdine, ki ga vodi Uroš Sagadin.

Ptuj � Kolegij županov Spodnjega Podravja

Zbirni centri – obveza občin
Ta konec tedna naj bi v MO Ptuj in v nekaterih drugih okoljih potekalo veliko 
spomladansko čiščenje okolja, če bo to dopuščalo vreme, ki bo zagotovo odkri-
lo nova črna odlagališča odpadkov.

Z vidika okoljevarstva je izje-
mnega pomena tudi odločitev 
o podelitvi koncesije na podro-
čju ravnanja s komunalnimi od-
padki, ki se približuje zaključni 
fazi. Izbira bo potekala med 
tremi prijavljenimi. Kot je na 
seji kolegija županov Spodnje-
ga Podravja, ki je bila 11. marca, 
povedala direktorica ŠOU ob-
čin v Spodnjem Podravju Alen-
ka Korpar, se je rok za oddajo 
prijav tistih zainteresiranih 
ponudnikov, ki želijo vstopiti v 
postopek izbire, iztekel 7. mar-
ca. Prejeli so tri prijave, odpira-
nje naj bi se zgodilo v teh dneh 
v občini Markovci. V postopku 
morajo biti prisotne vse obči-
ne, je poudarila Korparjeva.

Na seji kolegija županov Spo-
dnjega Podravja so govorili tudi 
o urejanju centrov za zbiranje 
odpadkov po posameznih ob-
činah. Župana občine Markovci 
Milana Gabrovca je zanimalo, 
ali je občina še naprej zavezana 
za ureditev zbirnega centra za 
ravnanje z odpadki ali ne, gle-
de na to, da meji na MO Ptuj, 
kjer že desetletje obratuje cen-
ter za ravnanje z odpadki, do 
katerega imajo njihovi občani 
le nekaj kilometrov; tako je za 
mnoge pot do Gajk krajša, kot 
bo pot do občinskega oziroma 
občinskih zbirnih centrov. Po-
dobne pomisleke glede ureja-
nja zbirnih centrov imajo tudi 
v drugih lokalnih skupnostih 

na Ptujskem, kjer so glede na 
leta 2000 sprejeto odredbo o 
ločenem zbiranju odpadkov 
prav tako zavezanci za gradnjo 
centrov. Do konca leta 2013 jih 
bodo morali urediti še v neka-
terih drugih občinah: na Haj-
dini, v Gorišnici, Majšperku in 
Vidmu. Možno pa je tudi, da se 
sosednji občini z manj kot tri 
tisoč prebivalci dogovorita za 
ureditev skupnega centra.

Kot je pojasnila Alenka 
Korpar, je omenjena odredba 
občinam naložila, da v roku 
treh let po v letu 2000 sprejeti 
odredbi postavijo samostojne, 
manjše zbirke centre, ki bodo 
odprti nekaj dni na teden, a 
še desetletje po preteku roka 
niso zgrajeni. Na terenu so 
pristojni inšpektorji že začeli 
izvajati nadzor. Občinam, ki 

centrov nimajo, sedaj grozijo 
kazni. Dopisi ministrstvu za 
okolje, povezani s pomisleki 
glede teh gradenj, in predlogi, 
da bi se upoštevale značilnosti 
nekega okolja, so naleteli na 
gluha ušesa. Sprejeto odredbo 
je treba uresničiti, vztrajajo 
na ministrstvu, ker je pač taka 
evropska direktiva. Na nek na-
čin je to tudi razumljivo, ker je 
v naravi še vedno preveč črnih 
odlagališč. Ta pa se bodo le še 
povečevala tudi zaradi tega, 
ker je odlaganje nekaterih od-
padkov v CERO Gajke postalo 
poslej plačljivo, je te dni pogo-
sto slišati. Na terenu je veliko 
negodovanja zaradi lesnih od-
padkov, ki jih je prepovedano 
kuriti v naravi, odlaganje v Gaj-

kah pa ni poceni.
MG

Foto: Črtomir Goznik

Število črnih odlagališč na Ptujskem je še vedno veliko.

Središče ob Dravi � Skupščina gasilske zveze

Izvolili novo vodstvo
V petek zvečer je v prostorih gasilskega doma Središče ob Dravi potekala skup-
ščina Gasilske zveze Središče ob Dravi. Poleg običajnih točk dnevnega reda, 
kot so pregled dela v minulem letu in načrtov za letos, so gasilci izvolili novo 
vodstvo.

Dosedanjega predsednika 
GZ Središče ob Dravi Tonija 
Jelovico je zamenjal Radovan 
Aleksič (PGD Obrež), povelj-
nika Damijana Vesenjaka pa 
Slavko Tkalec (PGD Središče 
ob Dravi). Postopek je natanč-
no opredeljen v statutu zveze, 
kjer je tudi zapisano, da se 
vsakih pet let vodstvo menja 
in da predstavnika iz Središča 
zamenja predstavnik iz Obreža 
in obratno.

Gasilska zveza Središče ob 
Dravi je bila ustanovljena ko-
nec leta 2008 in jo sestavljata 
le dve društvi – Središče ob 
Dravi in Obrež. V preteklem 
letu so spremenili kategoriza-
cijo društev in tako je Obrež v 
II. kategoriji, Središče pa v III. 
Spremembe so se lotili z name-
nom, da se lahko nabavi nova 
oprema in kandidira na evrop-
ska sredstva.

Toni Jelovica je povedal, da 
so v zadnjih letih postorili mar-
sikaj. Vsako leto so nabavljali 
osebno in zaščitno opremo 
za poveljstvo GZ in opremljali 
društva. Jelovica je zadovoljen 
z narejenim, kar so si zadali, so 
izpolnili. Več ni šlo, saj je kri-
za naredila svoje, zato so bili 
načrti temu primerni. Občina 
skrbi za opremljenost gasilcev 
in lani je iz proračuna name-
nila sredstva za obnovo strehe 

na gasilskem domu v Središču, 

v letošnjem proračunu pa so 

namenjena sredstva (okoli 

55.000 evrov) za nabavo nove-

ga vozila za PGD Obrež.

Večjih intervencij in poža-

rov na objektih v teh letih ni 

bilo. Gasilci ves čas delujejo 

tudi preventivno. Več dela pa 

so imeli med poplavami in ob 

suši.

Zveza skrbi za usklajen ra-

zvoj obeh društev, za izobraže-

vanja v skladu s kategorijami, 

za zavarovanje za društva in 

zagotavlja sredstva za tekmova-

nja. Zadnje leto je v obeh dru-

štvih opaziti porast zanimanja 

za tekmovanja tako pri mladini 
kot pri članicah.

Načrt dela za prihodnje ob-
dobje je oblikovalo že novo 
vodstvo. Tako je Radovan Ale-
ksič povedal, da bo poudarek 
predvsem na izobraževanju ter 
povezovanju z drugimi zveza-
mi in društvi. Zadali so si izved-
bo nekaj operativnih vaj, tudi 
z udeležbo gasilk in sosednjih 
društev; največja bo v mesecu 
požarne varnosti. Pri izobra-
ževanjih pa bodo dali pouda-
rek zlasti izobraževanju višjih 
činov, saj jim primanjkuje ka-
drov za vodenje intervencij ob 
požarih in nesrečah.

Viki Ivanuša

Foto: arhiv GZ Središče ob Dravi

Na volilni skupščini Gasilske zveze Središče ob Dravi je dosedanje-
ga predsednika Tonija Jelovico (levo) zamenjal Radovan Aleksič (v 
sredini), starega poveljnika Damijana Vesenjaka (desno) pa novi 
poveljnik zveze je Slavko Tkalec, ki pa ga ni bilo na skupščini.
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Likovna sekcija dr. Štefke 

Cobelj šteje 24 članov, ki ak-

tivno ustvarjajo in svoja dela 

postavljajo na ogled na ra-

znih razstavah in dobrodel-

nih akcijah. Večinoma gre za 

upokojence, ki so v slikanju 

našli svoj konjiček in se mu z 

velikim veseljem posvečajo. 

“Ko greš v pokoj, se ti življenje 

povsem spremeni in za marsi-

koga postaneš odvečen faktor. 

Ker si fizično manj sposoben, 

moraš toliko bolj trenirati 

možgane. Slikanje pa je nekaj, 

kar ti ponuja veliko, vedno je 

to nek nov izziv. Ko sliko do-

končaš, se dobro počutiš, ker 

veš, da si naredil nekaj lepega. 

Meni osebno je slikanje od-

visnost. Ko se mu predaš, so 

čustva izjemna. Odkar slikam, 

sem tudi bolj zdrava, saj men-

talno zdravje vpliva tudi na 

počutje, zato si manjši strošek 

zdravstvene blagajne in več si 

sposoben dati tudi sebi in svo-

jim bližnjim,“ pravi Marjana 

Tkalčec, ki je s februarjem pre-

vzela vodenje likovne sekcije s 

kar 40-letno tradicijo. Doslej 

jo je vodila Cecilija Brenjak, a 

je po 10 letih presodila, da bi 

bilo prav, da to delo opravlja 

še kdo drug. O njenem delu 

ima Tkalčeceva le besede po-

hvale, saj pravi, da je že po ne-

kaj tednih vodenja ugotovila, 

da je to zahtevno in trdo delo. 

A kljub temu ima veliko ambi-

cij in načrtov. Prvi cilj, ki si ga 

je zastavila, je, da sekcija dobi 

ustrezen razstaviščni prostor. 

Potem ko se je gostišče Lužnik 

zaprlo – tam so imeli vsak me-

sec eno razstavo – so ostali 

brez primernega razstavišča. 

Enkrat letno sicer razstavljajo 

v Blagovnici in enkrat v Su-

permestu, a ustvarjenih del je 

bistveno več in bi jih pogoste-

je želeli predstaviti javnosti.

Prav zato je Tkalčeceva, ki 

je članica likovne sekcije od 

leta 2005, takoj prvi mesec 

predsednikovanja na ptujski 

občini pričela pogovore o 

tem, ali bi jim bili pripravlje-

ni v mestnem jedru nameniti 

kak prazen prostor za razstavi-

šče. Prepričana je, da bi s tem 

veliko dobilo tudi mesto, ki je 

zmeraj bolj prazno. »Občini 

ponujamo roko sodelovanja, 

prepričani smo, da lahko ve-

liko naredimo v zameno za 

njihov prostor. Imamo veliko 

načrtov, od slikanj na ulici do 

raznih umetniških kolonij. To 

je tisto, kar bi lahko nekoliko 

popestrilo življenje v starem 

mestnem jedru,« pravi Tkalče-

ceva, ki upa na posluh vodil-

nih na ptujski občini.

Ker veliko del naslikajo do-

brodelno – tako so s slikami 

med drugim opremili vse eno-

te ptujskega Doma upokojen-

cev – je njihov proračun skro-

men. Najemnine si ne morejo 

privoščiti, zato iščejo druge al-

ternative. Tkalčeceva meni, da 

če ne bodo imeli prostora, se 

boji za prihodnost slikarstva 

pri sekciji dr. Štefke Cobelj. 

Kriza se na področju kulture 

najbolj pozna, saj opažajo, da 

je vedno manj tistih, ki so tudi 

za dobrodelne namene pri-

pravljeni za lepo sliko odšteti 

nekaj deset evrov.

A kljub temu bodo slikarji, 

združeni v sekciji dr. Štefke 

Cobelj, slikali naprej – zase 

in za svojo dušo, upajo pa, da 

bodo kmalu svoja dela lahko 

redno predstavljali vsem Ptuj-

čanom in turistom in za dober 

namen zbrali še več sredstev.

Aprila pripravljajo skupno 

razstavo v Knjižnici Ivana Po-

trča, s katero bodo počastili 

40-letnico obstoja sekcije. 

Pripravljajo zanimiva dela svo-

jih slikarjev, ki jih mentorsko 

usmerjajo upokojeni profesor-

ji likovne vzgoje Jože Foltin, 

Rozina Šebetič in Franc Simo-

nič, ki kot pravi Tkalčeceva, 

potrpežljivo predajajo svoje 

znanje tistim, ki so se s slikar-

stvom pričeli ukvarjati pred 

kratkim. Enkrat tedensko se 

srečujejo v Narodnem domu, 

kjer slikajo, se o svojih delih 

pogovarjajo, pa tudi družijo in 

tkejo prijateljske vezi.
Dženana Kmetec

Ptuj � Likovna sekcija vabi na razstavo

Tudi slikanje je odvisnost
V lanskem letu je likovna sekcija dr. Štefke Cobelj DPD Svoboda Ptuj praznovala 40-letnico obstoja. Ob tej priložnosti bodo v začetku 
aprila pripravili razstavo v ptujski knjižnici, svoja dela pa že ta mesec razstavljajo v Mercatorjevi blagovnici. Po desetih letih so dobili 
še novo vodstvo, funkcijo predsednice bo poslej opravljala Marjana Tkalčec.

Foto: DK

Marjana Tkalčec, nova predse-
dnica likovne sekcije dr. Štefke 
Cobelj DPD Svoboda Ptuj

1. januarja 2012 je v veljavo 

stopil Zakon o uveljavljanju 

pravic iz javnih sredstev (ZU-

PJS), ki je med drugim onemo-

gočil prejemanje državne šti-

pendije mladoletnim dijakom 

in tako še dodatno poslabšal 

socialni položaj marsikatere 

družine. Dijaki in študentje so 

opozarjali, da bodo posledice 

zakona zanje negativne, a ta-

kratni minister Ivan Svetlik je 

trdil, da večjega vpliva na ma-

terialni položaj dijakov in štu-

dentov ne bo imel. Za tiste, ki 

niso več prejemali štipendij, 

naj bi bil toliko višji otroški 

dodatek, za polnoletne pa so-

razmerno večja štipendija.

Izkazalo se je, da so bile 

bojazni dijakov in študentov 

upravičene. Takoj po sprejetju 

zakona so pričeli opozarjati na 

bistveno poslabšanje položaja, 

a so njihova opozorila naletela 

na gluha ušesa. Zato so se v 

Dijaški in Študentski organi-

zaciji Slovenije (DOS in ŠOS) 

lotili priprave novega predlo-

ga zakona o štipendiranju. 

„Konec prejšnjega leta smo 

zbrali več kot 5000 potrebnih 

podpisov volivk in volivcev 

in ŠOS je novembra v državni 

zbor vložil svoj predlog zako-

na o štipendiranju. Na začet-

ku tega leta smo predstavniki 

študentov in dijakov skupaj z 

ministrom za delo, družino 

in socialne zadeve Andrejem 

Vizjakom sodelovali pri obli-

kovanju hibridnega zakona, ki 

je vključeval naše rešitve in re-

šitve ministrstva,“ pojasnjuje 

Alen Hliš, predsednik Dijaške 

organizacije Slovenije. Rezul-

tat pogovorov in dogovorov je 

bil sprejetje novega predloga 

zakona o štipendiranju, ki ga 

je vlada na svoji redni seji v 

sredo sprejela.

„Mladi nismo le 
strošek!“

Nov zakon vključuje povrni-

tev državnih štipendij mlado-

letnim dijakom in različnim 

kategorijam tujih študentov, 

uveljavitev štipendij za defici-

tarne poklice, uvaja možnost 

kombiniranja različnih vrst 

štipendij ter zvišuje osnovo 

različnih vrst štipendij, po-

novno in na novo pa določa 

tudi dodatke, ki jih lahko šti-

pendije vsebujejo. Kaj vse to 

pomeni za dijake, Hliš poja-

snjuje: „Zakon predvsem iz-

boljšuje socialni položaj dija-

ka, saj bodo mladoletni dijaki 

še naprej prejemali otroške 

dodatke v enaki višini kot do 

sedaj, ob tem bodo pa še lah-

ko prejemali državno štipen-

dijo. Tako bodo mladoletni 

dijaki lahko prejeli dodatnih 

35 do 95 evrov mesečno. Prav 

tako so pomembne štipendije 

za deficitarne poklice in mo-

žnost kombiniranja štipendij, 

kar do sedaj ni bilo mogoče.“ 

Na ministrstvu za delo, dru-

žino in socialne zadeve so v 

predlogu ŠOS prepoznali ve-

liko rešitev, ki bi lahko izbolj-

šale štipendiranje v Sloveniji. 

Pri pripravi predloga zakona 

so tako povzeli dobre rešitve 

predloga ŠOS in ministrstva. 

„Skozi vrsto sestankov in ana-

liz učinkov posameznih ukre-

pov smo z ministrstvom našli 

skupen jezik še za preostala 

odprta vprašanja,“ pojasnjuje 

predsednik DOS. Gre za izje-

men uspeh, ki bo ob sprejetju 

zakona pomembno prispeval 

k izboljšanju socialnega polo-

žaja dijakov in študentov.

„Verjetno je to najboljše, 

kar se je v tej težki finančni 

situaciji dalo dogovoriti. DOS 

in ŠOS sta si zelo dolgo pri-

zadevala spremeniti sistem 

štipendiranja. Ta še vedno ni 

idealen, gre pa za precejšnje 

izboljšanje zakonodaje. Najtr-

ši oreh so bile državne štipen-

dije za mladoletne dijake, a 

nam jih je uspelo vrniti. Sedaj 

pričakujemo, da bodo pomen 

tega zakona uvideli tudi pred-

stavniki političnih skupin in 

podprli predlog zakona, ki je 

zdaj v parlamentarni proce-

duri,“ pojasnjuje Hliš. „Mladi 

smo zagotovo prihodnost 

države in je zato vsak zakon, 

ki da sredstva mladim in nji-

hovim družinam, naložba za 

prihodnost.“

Če bodo tudi poslanci Dr-

žavnega zbora uvideli pozi-

tivne učinke novega predloga 

Zakona o štipendiranju, bo to 

za dijake in študente izjemen 

uspeh, od katerega bo v veliki 

meri odvisna njihova priho-

dnost.

Hliš je prepričan, da je fi-

nančno stanje družin šolajoče 

se mladine eden ključnih ele-

mentov, ki vpliva na njihovo 

prihodnost. „Moramo gledati 

dovolj široko, saj vrnitev dr-

žavnih štipendij mladoletnim 

dijakom krize v posameznih 

družinah ne bo rešila, jo bo pa 

vsaj omilila. Dijaška organiza-

cija Slovenije je v tem in v pre-

teklih šolskih letih vse napore 

vlagala v to, da dijakom omo-

goči kakovostno šolanje ter 

da s tem ne obremenjuje do-

datno svojih staršev. Menim, 

da se je v tem šolskem letu 

veliko stvari spremenilo na 

bolje.“ Pri tem navaja sistem 

subvencioniranega prevoza, 

povečanje kroga upravičen-

cev do subvencionirane pre-

hrane, po pričakovanjih pa bo 

v kratkem zadovoljivo urejeno 

tudi področje štipendiranja. 

„Upam, da bo država v času, ki 

prihaja, spoznala, da se splača 

vlagati v mlade in nas ne bo 

več štela le kot strošek,“ še za-

ključuje Hliš.
Dženana Kmetec

Slovenija � Nov predlog Zakona o štipendiranju

Bodo mladoletnim dijakom vrnili štipendije?
Nekaj več kot leto dni po tem, ko je bil sprejet zakon, s katerim so mladoletnim dijakom ukinili možnost štipendije, polnoletnim pa otroškega dodatka, za šolajočo 
se mladino vendarle kaže bolje. Minuli teden je vlada sprejela nov predlog zakona o štipendiranju. Vse niti so sedaj v rokah poslancev. 

Foto: DK

Alen Hliš, predsednik DOS

Foto: ČG

Razstava v ptujski Blagovnici bo na ogled do konca meseca.



Za prijetnejši uvod je nekaj 

čez 40 udeležencev zbora od 

srca nasmejala klovnesa Eva 
Škofič Maurer, ki je uspela 

animirati tudi precej mladih 

članov. Nastop simpatične 

klovnese je pričaral nasmeh 

na obraze obolelih otrok in 

njihovih staršev, kar je še po-

membneje, pa tudi sprostitev. 

Z zanimanjem so si ogledali 

tudi zanimiv osemminutni 

film o življenju Mojce Pihler 

iz Ptuja, ki je zaradi bolezni 

priklenjena na voziček, kljub 

temu pa polna življenjskega 

optimizma in načrtov. Film 

z naslovom Ti in jaz je nastal 

na pobudo Mateje Lapuh iz 

ptujskega CID v času tabora 

filmarjev v Ptuju, posneli sta 

ga dve dekleti iz Irske, osnov-

no sporočilo filma pa je, da 

vsaka drugačnost ne pomeni 

le bolečine.

Neutrudna predsednica 

Brigita Pulko je poudarila, 

da je Sonček – zveza društev 

za cerebralno paralizo Ptuj-

Ormož predvsem neprofitna 

in nepolitična invalidska or-

ganizacija, ki je bila ustano-

vljena leta 1988. V društvu de-

luje 354 članov, od tega 134 z 

invalidnostjo, 143 staršev, 72 

podpornih članov oziroma 

strokovnih delavcev ter pet 

sorojencev. Povezani so v zve-

zo društev, v kateri je pove-

zanih 15 regijskih društev za 

cerebralno paralizo, društvo 

za pomoč prezgodaj rojenim 

otrokom, športno društvo 

cerebralna paraliza Žarek ter 

Sončkov klub. Svojo pestro 

terapevtsko in animacijsko 

dejavnost opravljajo s sred-

stvi, ki jih prejemajo od zdra-

vstvene zavarovalnice, odsto-

pljenimi sredstvi dohodnine, 

sredstvi uporabnikov in FIHO 

ter donatorjev. In čeprav je 

bilo lani denarja manj, kot so 

ga potrebovali za vse svoje de-

javnosti, so zadovoljni, saj so 

manjkajoče nadoknadili s pri-

varčevanimi sredstvi iz prej-

šnjih let, tako da so realizirali 

vse aktivnosti, ki so jih načr-

tovali, razen tradicionalnega 

pohoda, ki je odpadel zaradi 

slabega vremena. V prvi po-

lovici avgusta so izvedli zdra-

vstveno terapevtsko kolonijo 

za otroke v Elerjih nad Anka-

ranom, ki jo je vodila Nada 

Polajžer. V dveh izmenah se 

je je udeležilo 13 družin, ozi-

roma 22 staršev in 9 sorojen-

cev. Za starše so organizirali 

predavanja, izvajali pa so tudi 

aktivnosti za otroke: plavanje 

po halewick metodi, likovne 

dejavnosti, zabavne družabne 

igre, vožnjo s kanujem, prila-

gojeno plezanje, pohode ter 

lokostrelstvo.

V začetku julija je 16 mlado-

stnikov s spremljevalci letova-

lo na prav posebnem taboru, 

na terapevtski kmetiji za otro-

ke Kaja in Grom pri Vojniku. 

Življenje so si popestrili s 

sprehodi v naravo, veslanjem 

po manjšem jezeru, z lovlje-

njem rib, igranjem nogometa, 

z igrami brez meja, plesom 

ter ob večerih s taborniškim 

ognjem. Pod vodstvom fizio-

terapevtke so opravljali vaje 

za lepšo držo, ravnotežje, ko-

ordinacijo in za moč, pod vod-

stvom likovne pedagoginje pa 

so narisali tudi kakšno sliko. 

Zaradi nižjih finančnih sred-

stev je hipoterapijo, ki jo vodi 

Dragica Šilak, lani obiskovalo 

le 11 otrok in mladostnikov s 

posebnimi potrebami. Fiziote-

rapijo, ki jo vodi Sanja Prelog, 

pa je obiskovalo 12 uporabni-

kov. Eden od programov FIHO 

pa je bilo tudi lani plavanje, 

zato so članom razdelili 156 

kart za obisk Term Ptuj. Pod 

mentorskim vodstvom delavk 

v VDC Sonček so uspešno iz-

vedli tudi velikonočne in bo-

žične delavnice, na katerih so 

skupaj z mentoricami ustvarja-

li različne dekorativne izdelke 

in okraske. Varstveno-delovni 

center Sonček Ptuj in Sonček, 

društvo za cerebralno paralizo 

Ptuj-Ormož sta v sodelovanju 

z ostalimi invalidskimi in hu-

manitarnimi organizacijami s 

Ptuja, v okviru projekta Obči-

na po meri invalidov, pripravi-

la že tretjo skupno pustovanje 

invalidskih in humanitarnih 

organizacij podravske regije. 

Projekt vodi Zdenka Ketiš, v 

karnevalski dvorani pa se je 

15. februarja zbralo preko 350 

udeležencev iz VDC Sonček 

Ptuj in Murska Sobota. Tudi 

lani so uspešno izvedli šolo 

za starše, na katero so 20. 

aprila povabili starše šolskih 

otrok in strokovne delavce iz 

ptujsko-ormoškega območja. 

Skupaj z agencijo Sonček so 

se odpeljali na izlet v Logarsko 

dolino.

V začetku avgusta so jih 

povabili na piknik, katerega 

organizator in donator je bil 

član izvršnega odbora Tone 

Plošinjak. Lani so prvič obe-

ležili 4. september, svetovni 

dan cerebralne paralize, na 

pomoč pa jim je priskočila 

Ljudska univerza Ptuj, ki jim 

je v počastitev dneva cerebral-

ne paralize omogočila voden 

ogled najstarejšega mesta. Za 

večino članov je bil to prvi 

obisk ptujskega gradu, zato so 

bile zbirke in stalne razstave še 

bolj zanimive. Izvedli so tudi 

tečaj angleščine, ki ga je pod 

vodstvom Sandre Travnikar 

obiskovalo 14 tečajnikov. Zve-

za delovnih invalidov Slove-

nije in Medobčinsko društvo 

invalidov Ptuj so predstavnike 

Društva za cerebralno para-

lizo Ptuj-Ormož 3. decembra 

povabili na svečano podelitev 

listine Občina po meri inva-

lidov, ki jo je prejela Mestna 

občina Ptuj. V okviru tega pro-

jekta so zadnje dni novembra 

v razstavišču MO Ptuj odprli 

razstavo likovnih del invalidov 

iz invalidskih organizacij na 

Ptuju, pod naslovom Invalidi 

Ptuja – Evropska prestolnica 

kulture 2012.

Poleg tega pa so ob koncu 

leta pripravili še tradicional-

no Božičkovanje v Osnovni 

šoli dr. Ljudevita Pivka, kjer 

so pripravili bogat praznič-

ni program z obdaritvijo 26 

otrok. Ob koncu leta pa so jih 

k sodelovanju povabili člani 

društva Poetovio 69, društva 

za rimsko zgodovino in kultu-

ro iz Ptuja, s katerim so podpi-

sali pismo o nameri. Skupaj s 

predsednikom društva Andre-

jem Klasincem so se dogovori-

li, da bodo iskali skupne poti, 

od katerih si želijo vsi pridobi-

ti čim več uporabnega. Če bo 

prišlo do realizacije in prido-

bitve sredstev iz razpisa, bo 

projekt prispeval k povečanju 

zaposlenosti, h krepitvi social-

ne vključenosti predstavnikov 

ranljivih skupin na področju 

kulture in za aktivno vklju-

čevanje ranljivih družbenih 

skupin v kulturno življenje in 

družbo nasploh.

Za vse omenjene projekte 

in društvene aktivnosti so lani 

porabili dobrih 46.000 evrov, 

ker pa so na prihodkovni stra-

ni zbrali le okoli 40.000 evrov, 

so manjkajoča sredstva zago-

tovili z rezervo iz minulih let. 

Tudi v programu za letošnje 

leto bodo osrednjo pozornost 

namenili pomoči osebam s ce-

rebralno paralizo in njihovim 

svojcem, ker so lani prejeli 

sredstva za svoje delovanje le 

od Mestne občine Ptuj, bodo 

k sodelovanju poskušali prite-

gniti še druge občine. Preden 

pa so se posvetili neuradne-

mu, bolj sproščenemu delu 

vsakoletnega srečanja, jim je 

predstavnik podjetja za proda-

jo in servis invalidskih vozič-

kov Nova Reha predstavil še 

nekaj novosti iz svojega boga-

tega letošnjega programa.
M. Ozmec
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Kidričevo � Občni zbor Društva za cerebralno paralizo Ptuj-Ormož

Za bogato terapevtsko dejavnost pričakujejo več sredstev
V restavraciji Pan v Kidričevem so se v torek, 12. marca, na občnem zboru zbrali člani Društva za cerebralno paralizo Ptuj-Ormož. Po besedah predsednice Brigite 
Pulko bodo tudi letos osrednjo pozornost namenili nudenju pomoči osebam s cerebralno paralizo in njihovim svojcem, vendar za bogato terapevtsko dejavnost 
pričakujejo več sredstev.

Foto: M. Ozmec

Neutrudna predsednica društva Brigita Pulko pričakuje, da bodo 
za svojo dejavnost letos zbrali več sredstev. 

Prleška prestolnica je na 

osnovi izdelanih smernic in 

pod vodstvom projektne sku-

pine izvajalcev naloge izdelala 

Prometno strategijo Občine 

Ljutomer z naslovom Prijazna 

mobilnost za zadovoljno pri-

hodnost in se uvrstila med tri 

finaliste. Nagrajenim mestom 

sta priznanje podelila evrop-

ska komisarja Siim Kallas in 

Janez Potočnik. Evropski ko-

misar za okolje dr. Potočnik 

je o nagradi in o Ljutomeru 

kot finalistu povedal: »Življe-

nje v mestih prinaša številne 

prednosti, a je povezano tudi 

s številnimi izzivi, kot so one-

snaženost zraka, gneča in dru-

gi problemi, povezani s tran-

sportom. Vse to seveda vpliva 

na kakovost življenja v mestih 

in tudi neposredno na zdravje 

ljudi. Vse več imamo dokazov, 

da onesnaženost zraka skraj-

šuje življenje meščanov in 

vpliva na pogostost in resnost 

dihalnih in drugih obolenj. 

Zato je skrb za tovrstno mo-

bilnost izjemnega pomena. 

Nagrada za trajnostno planira-

nje mobilnosti je bila letos po-

deljena prvič. Prijetno sem bil 

presenečen, da se je v družbi 

treh finalistov znašel tudi Lju-

tomer. Cenim in podpiram 

prizadevanja vseh tistih na lo-

kalni ravni, ki želijo izboljšati 

življenjsko okolje someščanov. 

Izbira Ljutomera med elitno 

trojico mest je nagrada vsem, 

ki se trudijo v smeri zagota-

vljanja trajnostne mobilnosti 

in trajnosti nasploh.« 

»Čeprav nismo bili prvi, 

smo se na podelitvi počutili 

kot zmagovalci. Kako tudi ne, 

saj smo v primerjavi z Aberde-

enom komajda prepoznavni. 

Milijonsko škotsko mesto pro-

ti 12.500 prebivalcem naše 

občine! Prleška delegacija je 

bila na podelitvi zelo pono-

sna. Z doseženim se seveda ne 

bomo zadovoljili, projekt želi-

mo v prihodnje še nadgraditi,« 

je po prihodu iz Bruslja dejala 

županja občine Ljutomer Olga 

Karba.«
NŠ

Prlekija � Priznanje Ljutomerčanom v Bruslju

Med najboljšimi v načrtu mobilnosti
Na skupni svečani podelitvi v Bruslju je Evropska komisija razglasila dobitnika nagrade evropskega tedna 
mobilnosti in podelila nagrade najboljšim trem za načrt trajnostne mobilnosti v mestih minulega leta. V 
finale so se uvrstili francoski Toulouse, škotski Aberdeen in presenetljivo Ljutomer, prvo mesto pa je pri-
padlo Škotom.

Foto: NŠ

Olga Karba s priznanjem iz Bruslja

Foto: M. Ozmec

Zbrane je od srca nasmejala klovnesa Eva Škofič Maurer, ki je uspela animirati tudi precej mladih 
in njihovih staršev.



Gre za uredbo, po kateri 
enostavni objekti, ki niso 
namenjeni bivanju (kot. 
npr. garaže, nadstreški, 
lope do 30 m2 in različni 
kmetijski objekti do 40 
m2) ne bodo več potrebo-
vali gradbenega dovolje-
nja, za nezahtevne objekte 
(kot npr. različni kmetijski 
objekti do 150 m2, športna 
igrišča do 10.000 m2) pa se 
bo gradbeno dovoljenje 
lahko izdalo brez projektne 
dokumentacije. Zelo pa so 
znižani tudi standardi za 
gradnje manj zahtevnih in 
zahtevnih objektov. Marsik-
do bo verjetno takšne ured-
be zelo vesel, tudi zaradi 
možnosti legalizacije doslej 
na črno postavljene npr. 
garaže, zidanice ipd., veči-
na strokovnjakov pa je nad 
vsebino uredbe zgrožena.

V OdP in SOS 
na nogah

V sporočilih za javnost so 

uredbo popljuvali v skupini 

Odgovorno do prostora (OdP), 

kjer ji odločno nasprotujejo in 

zahtevajo, da vlada RS zadrži 

njeno izvajanje, saj po njiho-

vem mnenju ta uredba lahko 

vodi do nevarnih gradenj: „Vr-

ste in značilnosti nezahtevnih 

in enostavnih objektov v novi 

uredbi presegajo vse razumne 

meje, hkrati pa država odgo-

vornost za njihovo varnost 

oz. morebitno škodo, ki so jo 

doslej nosili projektanti, pre-

naša na investitorje. Z novo 

uredbo so kot nezahtevne ali 

enostavne gradnje dopuščene 

tudi gradnje, ki so večetažne, 

športna igrišča v velikosti do 

10.000 m2, zidanice do veliko-

sti 80 m2, stavbe s površino do 

150 m2 ipd. Določila občinskih 

prostorskih načrtov (OPN) pa 

veljajo le, ko so ugodnejša za 

investitorje.“ V OdP nadalje še 

pravijo: „Prav tako ni jasno, na 

zemljiščih katere namenske 

rabe se lahko gradijo enostav-

ni in nezahtevni objekti. Bo 

torej takšne objekte možno 

graditi tudi na nestavbnih 

zemljiščih?“ Stališča OdP z 

zahtevo po zadržanju uredbe 

podpira tudi Skupnost občin 

Slovenije (SOS), kjer poleg 

povedanega opozarjajo še na 

to, da za nezahtevne objekte 

ni treba plačati komunalnega 

prispevka, kar bo lahko oško-

dovalo občinske proračune, 

ter da bo občina izgubila pre-

gled in v veliki meri tudi nad-

zor nad gradnjami na svojem 

območju. 

Korparjeva: z 
vidika stroke je 
večina rešitev 
nesprejemljivih

Nad vsebino uredbe je šoki-

rana tudi Alenka Korpar, vodja 

SOU. Pravi sicer, da pozdra-

vljajo načelne cilje uredbe o 

poenostavitvi, preglednosti 

in učinkovitosti zakonodaje in 

velik del rešitev v uredbi sledi 

tem ciljem, žal pa je večina teh 

rešitev z vidika stroke spornih 

in nesprejemljivih: „Z novo 

uredbo se znižujejo standardi 

z vidika varnosti objektov in 

drugih bistvenih zahtev gra-

dnje, glede na to, da ni potreb-

ne projektne dokumentacije za 

velik del objektov (npr. gradnja 

kmetijskih objektov velikosti 

do 100 m2, zidanic in drugih 

objektov za kmetijske proizvo-

de do 80 m2 ipd.), veliko ohla-

pnejši so pogoji za zahtevne 

objekte. Nadalje je skladnost 

objektov z namensko rabo pro-

stora v uredbi nejasno oprede-

ljena, saj lahko po uredbi ne-

zahtevni in enostavni objekti 

dopolnjujejo namensko rabo 

obstoječe pozidave, do sedaj 

pa so morali biti skladni z na-

mensko rabo. Ni pa v uredbi 

pojasnjeno, kaj pomeni dopol-

njevanje. Uredba v veliki meri 

zaobide tudi prostorske izved-

bene pogoje iz OPN. Glede na 

to, da za nezahtevne objekte ni 

potrebna projektna dokumen-

tacija, se bodo gradili objekti 

za rejo živali do 100 m2, pomo-

žni kmetijsko-gozdarski objek-

ti do 150 m2, objekti za kme-

tijske proizvode in dopolnilne 

dejavnosti do 80 m2 in to vse 

brez kakršne koli oblikovne in 

statične presoje! Objekti do vi-

šine 25 m (npr. sedemnadstro-

pna večstanovanjska hiša, po-

slovna stavba itd.) so uvrščeni 

med manj zahtevne objekte in 

še veliko je drugih spornih do-

ločil, ki na investitorje prenaša 

veliko odgovornost in tveganje 

glede gradnje.“

Korparjeva ob tem še pra-

vi, da se desetletja vzposta-

vlja učinkovit sistem urejanja 

prostora, a se vedno znova s 

posameznimi neusklajenimi 

predpisi ta sistem ruši. Vsebi-

na nove uredbe bo po njenih 

besedah tudi odlična odskoč-

na deska za neodgovorne in-

vestitorje: „V zadnjem času se 

npr. na našem območju kar 

pogosto pojavljajo potrebe 

po velikih kozolcih toplarjih 

za sušenje sena. V resnici se 

toplarji gradijo z namenom 

postavitve sončnih elektrarn, 

ki pa na kmetijskih zemljiščih 

niso dovoljene, saj se s tem sle-

dnja izgubljajo. Nova uredba 

legalizira velik del objektov, ki 

so jih investitorji gradili brez 

kakršnekoli projektne doku-

mentacije in brez upoštevanja 

namenske rabe prostora. Nada-

lje ni jasno, kaj je mišljeno z do-

ločilom, da je gradnja enostav-

nih in nezahtevnih objektov 

možna na zemljiških parcelah, 

te pa so lahko opredeljena kot 

kmetijsko ali stavbno zemlji-

šče ali katera druga namenska 

raba.“

Butolen zelo 
kritičen do 
urbanistične 
stroke 

Žetalski župan Anton Bu-

tolen pa pravi, da uredba po-

sega v zelo problematično 

področje, zato enostaven in 

objektiven odgovor ni mo-

žen: „Dejstvo je, da prostorsko 

planiranje, sprejemanje OPN, 

pridobivanje gradbenih in na 

koncu uporabnih dovoljenj 

postalo cokla razvoja države in 

povzroča državi neposredno 

ekonomsko škodo ter otežuje 

črpanje tudi evropskih sred-

stev. Drugo dejstvo je, da je za 

takšno stanje v prvi vrsti kriva 

„stroka“, predvsem urbanistič-

na, ki je dobesedno uzurpirala 

vse vzvode odločanja in se po-

stavila nad vse ostale stroke, 

pa tudi nad vse ostalo. Pri tem 

mislim na ekonomski interes 

predvsem malega človeka, na 

družbeno sprejemljivost ure-

janja prostora, na geografske, 

zgodovinske in kulturne zna-

čilnosti posameznih okolij. 

Povsem se zanemarjajo demo-

grafski kazalci posameznih 

okolij. Pri vsem tem je najbolj 

problematično, da ta „silna“ 

stroka sploh ne spremlja do-

volj dobro tekočega dogajanja 

v prostoru in v svoja „strokov-

na“ mnenja prepisuje floskule 

iz že zdavnaj preživetih strate-

gij prostorskega razvoja. Taista 

„stroka“ je preko lobističnih 

kanalov tako močno vplivala 

na zakonske in podzakonske 

akte, da se je z ustavo zagoto-

vljena pravica občine do ure-

janja prostora v praksi zredu-

cirala na sprejemanje pobud, 

plačevanje izdelave strokov-

nih podlag in glasovanje. Ta 

„stroka“ bi morala prevzeti 

odgovornost za praznjenje že 

skoraj opustošenje nekaterih 

območij države. Najbolj dra-

stično se zgrešenost našega 

prostorskega planiranja kaže 

ravno v varovanju kmetijskih 

zemljišč (na kar v zadnji re-

viziji opozarja tudi Računsko 

sodišče). Z enim stavkom lah-

ko povzamemo, da najboljša 

kmetijska zemljišča varujemo 

tako, da jih v okolici velikih 

mest pozidamo, na demograf-

sko ogroženih območjih pa 

ravno zaradi zaviranja gradnje 

zaraščajo. Brez pretiravanja in 

s polno odgovornostjo lahko 

rečem, da je celotna „stroka“ 

lastni ekonomski interes in 

interes kapitala postavila pred 

javni interes. S tem pa je pro-

storsko planiranje in urejanje 

prostora postalo tudi leglo 

klientelizma in korupcije v 

bogatejših okoljih, kjer ima ka-

pital interes, hkrati pa je cokla 

razvoja v revnejših in demo-

grafsko ogroženih okoljih, kjer 

interesa kapitala ni. Politika pa 

je kriva, da je podlegla lobijem 

in takšnega stanja ni znala pre-

sekati.“

Uredba ne more 
rešiti nakopičenih 
anomalij 
prostorskega 
planiranja

O sami uredbi pa Butolen 

pravi: „Če je najnovejša Uredba 

vsaj poskus, da se to stanje vsaj 

delno spremeni, potem gre v 

pravo smer in jo v tem smislu 

podpiram. Da pa je vlada s to 

uredbo dregnila ravno v in-

teres kapitala in ekonomski 

interes 'stroke', kaže burni od-

ziv stroke in velikih občin, ki 

imajo odločilno besedo v SOS. 

Menim, da je večina rešitev v 

Uredbi dobrih in sprejemlji-

vih in je odziv stroke in občin 

pretiran. Drugo vprašanje pa 

je, ali se lahko nakopičeni pro-

blemi in anomalije prostorske-

ga planiranja rešuje z na hitro 

sprejeto Uredbo. Dveh osnov-

nih problemov, kot so neustre-

zni predolgi in birokratsko 

zapleteni postopki umeščanja 

objektov v prostor ter pri pri-

dobivanju gradbenih dovoljenj 

in nespoštovanje obstoječe za-

konodaje, predvsem glede ro-

kov s strani državnih organov, 

tudi MiZP samega, ta Uredba 

ne rešuje! V Sloveniji pa ima-

mo tudi na tem, tako kot skoraj 

na vseh področjih, še problem 

z udejanjenjem zakonodaje 

v praksi. Tudi dobra zakono-

daja se z neustrezno uporabo 

in tolmačenjem v praksi sfiži. 

Strinjam pa se s tem, da se s 

to Uredbo zmanjšuje varnost 

objektov in odpira možnost 

novih špekulacij in izigravanj 

zakonodaje. Prepričan sem, da 

bi vsak za svoj vsaj malo večji 

objekt, denimo hlev, vendarle 

raje imel v rokah gradbeno 

dovoljenje in vsaj minimalno 

projektno dokumentacijo, če 

bi ga lahko uredil v normal-

nem času za normalen denar. 

Če pa mora od pobude do 

izdaje gradbenega dovoljenja 

čakati osem let,  so rešitve iz 

Uredbe dobrodošle. Menim, 

da bi bilo treba celoten posto-

pek prostorskega planiranja 

in urejanja ter pridobivanja 

gradbenih dovoljen urediti na 

novo, ga poenostaviti, narediti 

preglednega in za končnega 

uporabnika dosegljivega za 

normalno ceno in v normal-

nem času. Potem takšne Ured-

be ne bi bile potrebne. To pa 

je odgovornost politike, ki to 

državo vodi.“
SiM
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Po novi uredbi bo marsikdo lahko marsikaj zgradil brez gradbenega dovoljenja ali pa bo to dovoljenje 
sicer potreboval, a brez projektne dokumentacije (fotografija je simbolična).

Podravje � Uredba o enostavnih in nezahtevnih objektih dviguje prah

Dokument, ki enim riše nasmeh, 
drugim pa dviguje lase
V soboto je veljavo stopila Uredba o razvrščanju objektov glede na zahtevnost gradnje, katere glavni namen je enostav-
nejša, hitrejša in cenejša pot do izvedbe gradbene investicije ob upoštevanju gradbenotehničnih predpisov, so novi uredbi 
na pot zapisali na Ministrstvu za infrastrukturo in prostor. Toda uredba je takoj sprožila številne kritike zlasti strokovne 
javnosti.

Uredba prinaša „mini legalizacijo“ 
črnogradenj

Dejstvo, da je uredba namenjena tudi legalizaciji doslej 
črnogradenj, jasno priznavajo tudi na MzIP, kjer o tem pra-
vijo: „Na Inšpektoratu, pristojnem za področje graditve 
objektov, ocenjujejo, da se bo zaradi nove uredbe število 
postopkov, ki jih vodijo zaradi gradnje enostavnih objektov, 
zmanjšalo do 30 %.Uredba na ta način uvaja neke vrste 
'mini legalizacijo'.“

Na naša vprašanja, kako bodo lastniki črnogradenj slednje 
legalizirali, pa na MzIP odgovarjajo: „Objekti, ki so že zgrajeni 
in izpolnjujejo vse pogoje za enostavni objekt po novi ured-
bi, postanejo legalni brez pridobitve gradbenega dovoljenja. 
Vendar pa morajo ti objekti oz. investitorji upoštevati še pogo-
je glede umeščanja takšnih objektov v prostor, določenih v 8. 
členu uredbe. Če se nameravana gradnja enostavnega objek-
ta nahaja v varovanem območju ali v varovalnem pasu, pa 
morajo biti pridobljena vsa predpisana soglasja. Investitorji 
nezahtevnih objektov, za katere nimajo pridobljenega grad-
benega dovoljenja, morajo oddati vlogo na posebnem obraz-
cu, ki je predpisan s Pravilnikom o obrazcih za pridobitev 
gradbenega dovoljenja za nezahtevni objekt in ki ga izpolni 
sam investitor. Vlogi pa ni treba priložiti projekta za pridobitev 
gradbenega dovoljenja, ki bi ga izdelal odgovorni projektant. 
Tudi za investitorje teh objektov velja, da morajo upoštevati 
zgoraj opisane pogoje umeščanja v prostor (8. člen uredbe). 
Investitorji manj zahtevnih in zahtevnih objektov pa morajo 
pridobiti gradbeno dovoljenje na podlagi projekta, ki ga izdela 
odgovorni projektant.“



Sindikat vzgoje, izobraževa-

nja, znanosti in kulture (SVIZ), 

območni odbor Ptuj, je tudi to 

leto 8. marec obeležil s koncer-

tom. Tega v počastitev dneva 

žensk organizirajo že vrsto let 

zapored. Lani jim je prepeval 

Mešani pevski zbor Gimnazi-

je Ptuj, leto pred tem zasedba 

Vox Arsana, tokrat pa so v go-

ste povabili Policijski orkester 

Republike Slovenije.

Kot pravi Milan Kumer, 

vodja SVIZ, OO Ptuj, so se za 

ta orkester odločili, ker ima 

bogato tradicijo in sloves vr-

hunskega pihalnega orkestra 

doma in tudi v tujini, od leta 

1994 naprej pa je tudi uradni 

protokolarni orkester RS. „Vlo-

žili smo veliko truda, da nam 

je uspelo ta orkester pripeljati 

na Ptuj, a se je bilo nedvomno 

vredno,“ pravi Kumer, ki je 

prepričan, da je 8. marec dan, 

ki ga je treba obeleževati, saj 

gre za praznik človekovih pra-

vic in nadaljuje: „Kljub temu 

da je formalno-pravno gleda-

no enakost moških in žensk 

urejena, je dejstvo, da razlike v 

enaki uveljavitvi teh praks po 

svetu in v Sloveniji še vedno 

obstajajo.“

Ob tem Kumer izpostavlja še 

težek položaj žensk, ki jih kriza 

vedno najprej prizadene. Kot 

pravi, so bili tudi za člane in 

članice SVIZ minuli meseci iz-

jemno napeti in naporni, zato 

je bil tokratni koncert toliko 

bolj dobrodošla popestritev.

„Dekleta in ženske, ki so se 

koncerta udeležile v velikem 

številu, so na koncert povečini 

prišle utrujene, s samega do-

godka pa odšle žareče od sreče, 

kar me posebej veseli“ o vtisih 

po koncertu pravi Kumer.

Pestremu programu, ki ga je 

pripravil Policijski orkester RS, 

je prisluhnilo okrog 250 po-

slušalcev, prevladovale pa so 

predstavnice nežnejšega spola. 

Nekaj poslušalcev je bilo tudi 

iz ptujske Gimnazije, Dijaškega 

doma Ptuj ter Glasbene šole 

Karola Pahorja, ki so to prilo-

žnost izkoristili in prisluhnili 

temu izjemnemu dogodku.

Ustanovitev Policijskega or-

kestra RS seže v leto 1948, na-

stal pa je kot rezultat potrebe 

slovenske vlade in posamezni-

kov, da bi Slovenija imela re-

prezentativni pihalni orkester. 

Število članov se je z leti večalo 

in danes v orkestru igra 60 pi-

halcev. Sčasoma je godba pre-

rasla v simfonični orkester in 

danes velja Policijski orkester 

RS za enega najboljših v dr-

žavi. Je protokolarni orkester 

RS, pohvali pa se lahko tudi s 

številnimi gostovanji v Make-

doniji, Švici, Nemčiji, Italiji ... 

Tesno je povezan s kulturnimi 

ustanovami doma in v tujini, v 

zadnjih letih pa so z orkestrom 

sodelovali številni tuji sklada-

telji in dirigenti. Že vrsto let 

ga vodi Tomaž Kmetič, ki je 

skupaj s člani orkestra na Ptu-

ju pripravil izjemno glasbeno 

poslastico. Ob izbranih tujih 

skladbah so v svoj program 

vpeli tudi najboljše slovenske 

popevke, pri izvedbi teh je so-

deloval vokalist Matjaž Mrak, 

ob njem pa je na odrske deske 

kulturne dvorane v Gimnaziji 

Ptuj stopil še vokalist Tomaž 

Rebernak. 

Koncert, ki so ga pripravili 

v območnem odboru SVIZ, bo 

vsem udeležencem, predvsem 

pa udeleženkam, ostal v lepem 

spominu. Ob številnih obve-

znostih, ki jih ženske usklajuje-

mo, se tu pa tam še kako prile-

že kakšna popestritev.
Dženana Kmetec

V Pihalnem orkestru Ormož 

aktivno sodelujeta že 50 let in 

sta nepogrešljiv člen glasbe-

nega kolektiva. Igrali sta pod 

dirigentsko palico Avgusta 

Loparnika, Alojza Krajnčana, 

Rudija Barndorferja in Slavka 

Petka. Martina se spominja 

začetkov: „Takrat so v godbi 

igrali predvsem okoliški kme-

tje, ki so radi prihajali na vaje. 

Takrat so doma vse pustili in 

se predali glasbi, da so se malo 

odpočili od dela in se razvedri-

li. V godbi smo se vedno dobro 

razumeli, saj smo muzikanti 

veseli ljudje, le redko se je kdo 

kaj skregal. Če pa se je že kdo 

namulil in odšel, ga nismo po-

grešali, saj očitno ni bil za med 

nas.“ Zelo dobro se spominja 

svoje prve vaje z godbo v or-

moškem gradu, ko je na pamet 

znala odigrati tri skladbe. „Ta-

koj na začetku po treh, štirih 

taktih sem vse zamešala in se 

izgubila. V paniki sem razmi-

šljala, kaj sploh počnem tam. A 

sčasoma se naučiš. Tudi golju-

fati, da izpustiš tisto, kar ti ne 

gre,“ skozi smeh pove Martina. 

Na našem klepetu in obujanju 

glasbenih spominov smo se 

veliko in sproščeno smejale, 

saj sta Martina in Marija vajeni 

stvari povedati naravnost, brez 

olepševanja.

Njuna glasbena pot se je 

nadaljevala na srednji glasbe-

ni šoli. Martina je nadaljevala 

na akademiji in se kasneje za-

poslila na ormoški glasbeni 

šoli, kjer je delala celo delov-

no dobo in se tudi upokojila. 

Marija pa se je premislila in se 

poklicno usmerila v zdravstvo. 

Kljub temu je veselje do glasbe 

ni izpustilo. Kot srednješolka 

ni imela svoje flavte, saj je bilo 

v tistih časih zelo težko priti do 

instrumentov. Zato si je oblju-

bila, da si bo za prvo plačo ku-

pila flavto. To je tudi naredila. 

Z avtostopom se je odpeljala 

po njo v Zagreb, in ko se je vra-

čala s flavto v kovčku, je šele 

začela razmišljati, kakšno vre-

dnost vozi s sabo.

50 let s Pihalnim 
orkestrom Ormož

Sestri sta pogosto igrali sku-

paj, a interni nastopi doma so 

jima ostali v bolj slabem spo-

minu, saj nista radi igrali za ka-

kšne goste, sploh če jima niso 

bili simpatični ali pa jim ni 

bilo do glasbe. Igranje v Pihal-

nem orkestru Ormož pa jima 

je bilo vedno v veselje. Toliko 

lepih stvari se je dogajalo – vsa-

koletna prvomajska budnica, 

pri kateri se je zgodila marsi-

kakšna smešna situacija, hitro 

zaviranje ali pa luknje na cesti 

imajo lahko za glasbenike na 

traktorski prikolici zelo nepri-

jetne posledice.

Zelo všeč so jima tudi novo-

letni koncerti, ki so vedno dru-

gačni in so zato izziv. Zahteva-

jo veliko truda, ker se je treba 

vse naučiti na novo. Sicer pa se 

je v glasbi treba nenehno učiti, 

preizkušati, prilagajati, pravita 

sogovornici, ki sta igrali tudi 

že na nenavadnih mestih. Čla-

ni pihalnega orkestra gredo 

vsako leto na izlet, seveda z 

instrumenti. Lani so igrali na 

Vršiču, pred leti pa na ladjici 

v Piranu, ker jim niso dovolili 

igrati na trgu. To jih je pošteno 

razkurilo in so si najeli dve lad-

jici, s katerima so se po morju 

pripeljali prav v center Pirana. 

Ljudje so jim navdušeno plo-

skali in jih spremljali na njihovi 

plovbi. Z ormoškim pihalnim 

orkestrom sta igrali po Sloveni-

ji in tujini.

Vendar sta (ali sta bili) Marija 

in Martina aktivni še v številnih 

drugih zasedbah, zato se poša-

lita, da ne potrebujeta kupova-

ti kostimov, ker imata v omari 

pet, šest ali kdo ve koliko raz-

ličnih uniform. Eno obdobje 

sta pomagali igrati v slovensko-

konjiškem in ljutomerskem or-

kestru ter v upokojenski godbi. 

Od ustanovitve pred desetimi 

leti igrata tudi pri Godbi vete-

ranov severovzhodne Štajer-

ske, v kateri lahko sodelujejo 

glasbeniki, ki so dopolnili 50 

let. Imajo precej nastopov, saj 

imajo angažiranega dirigenta 

Ervina Hartmana. S poštarskim 

orkestrom pa sta doživeli ne-

pozabno vzdušje Musikparade 

v Nemčiji. Skupaj s še šestimi 

pihalnimi orkestri iz vsega 

sveta so se podali na turnejo 

po vrsti večjih nemških mest. 

„Nastopali smo v ogromnih 

halah, ki sprejmejo po 8000 

obiskovalcev. Poleg igranja je 

bilo vključeno tudi figurativ-

no korakanje. Nismo bili tako 

disciplinirani kot Rusi, smo 

pa imeli Avsenikovo glasbo in 

ta je spravila dvorano sleher-

nikrat na noge. V orkestru nas 

je bilo le 35, v drugih orkestrih 

pa čez 100 muzikantov, a bili 

smo glavni. Ljudje so nas čakali 

pred dvorano, da so se fotogra-

firali z nami. Vsak večer je bilo 

tri ure programa. Nemci dru-

gače doživljajo plehmuziko kot 

mi. Na koncerte se pripeljejo 

tudi po 100 kilometrov daleč, 

že kakšno uro prej. Radi pose-

dijo, kaj pojejo in popijejo, ni-

koli se jim ne mudi domov. To 

je bilo krasno doživetje, polno 

navdušenja in druženja z dru-

gimi nastopajočimi.“

Priznanje si je 
treba zaslužiti

Lepe spomine imata tudi 

na igranje v obmejnem simfo-

ničnem orkestru, ki je deloval 

med letoma 1972 in 1985, se-

stavljen pa je bil iz slovenskih 

in avstrijskih glasbenikov. Na-

brali sta si številne nastope po 

Sloveniji in Avstriji, z njimi pa 

so peli Ladko Korošec, Zlatka 

Ognjanovič in razni avstrijski 

solisti. Zanimiva je tudi razli-

ka v igranju med simfoničnim 

orkestrom, kjer sta dve flavti 

povsem dovolj in se dejansko 

sliši, kar zaigrata, in v pihal-

nem orkestru, kjer se nežni in-

strument skoraj izgubi.

Martina pravi, da je pri svo-

jih učencih vedno hitro videla, 

kdo je voljan delati in kdo ne: 

„Za igranje inštrumenta je tre-

ba veliko vaje, discipline, samo 

talent ni dovolj, zato mnogi 

tudi odnehajo.“ Marija in Mar-

tina sta imeli oboje, bili sta 

pa tudi vztrajni. Ob prejemu 

evropskega priznanja za več 

kot 50-letno delo v pihalnem 

orkestru sta bili zelo počašče-

ni. To je le najžlahtnejše, nika-

kor pa ne edino priznanje, saj 

se jih je v teh letih nabralo za 

veliko vrečko. Priznanja, po-

hvale in medalje so jima v teh 

letih podelile različne institu-

cije. Na njih sta zelo ponosni, 

saj sta mnenja, da je za takšno 

priznanje treba presneto trdo 

delati in si ga prislužiti. „To ni 

kot ura za obletnico, ki jo lahko 

kupiš za vsakim vogalom,“ je v 

smehu povedala Marija, ki ji 

veliko pomeni tudi znanstvo z 

družino skladatelja Bojana Ada-

miča, skladateljev vnuk Gregor 

Makuc se je namreč udeležil 

zadnjega novoletnega koncer-

ta ormoške godbe in ocenil, da 

je šlo za dogodek, na katerega 

bi bil dedek ponosen.
Viki Ivanuša
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Ormož � Na klepetu z Martino in Marijo Lah

Glasba nima konca
Dvojčici Martina in Marija Lah iz Ormoža sta se rodili v glasbeni družini, kjer so vsi igrali kakšen instrument 
in peli. Doma so imeli klavir, zato sta se že zgodaj začeli učiti igranja, ko pa je bila leta 1959 v Ormožu usta-
novljena glasbena šola, sta se poleg klavirja začeli učiti še flavte. Ko sta že spretno igrali na flavto, sta se 
leta 1962 pridružili pihalnemu orkestru.

Foto: ČG

Policijski orkester RS je tudi državni protokolarni orkester.

Ptuj � Koncert Policijskega orkestra Slovenije

Policisti zaigrali v čast žensk
Policijski orkester RS, ki ima sloves enega najboljših v državi, je v torek zaigral v čast žensk. V počastitev 
8. marca, mednarodnega dneva žensk, so v kulturni dvorani Gimnazije Ptuj nastopili pred 300 poslušalci.

Foto: Viki Ivanuša

Marija in Martina Lah sta velik del svojega življenja zapisali glasbi.



»V času, ko se število študij-

skih mest na univerzah zmanj-

šuje in ko se mnogi mladi 

upravičeno sprašujejo, ali se 

bodo po uspešno zaključe-

nem študiju lahko zaposlili v 

želenem poklicu, tujina vabi 

in ponuja številne možnosti. 

Tako je na povabilo Univerze 

v Rostocku sedem dijakov Gi-

mnazije Ptuj za pet dni zapu-

stilo šolske klopi in šlo znanje 

in izkušnje nabirat v to mesto 

na severu Nemčije,« pojasnju-

je ravnateljica Gimnazije Ptuj 

Melani Centrih.

Gostovanje je potekalo v 

organizaciji Akademskega 

urada za tujino, ki ga vodi do-

centka Daniela Boltres. Urad 

deluje v okviru Univerze v 

Rostocku, ki združuje devet 

fakultet. Skupaj se na teh šola-

jo študentje iz kar 99 različnih 

držav. Med njimi Slovenije za 

zdaj še ni in to si gostitelji pri-

zadevajo spremeniti. Povabili 

so ptujsko Gimnazijo; ta se je 

z veseljem odzvala in sedem 

dijakov je šlo na sever Nemči-

je – morda na ogled kraja, kjer 

bodo nadaljevali šolanje.

»Program je bil sestavljen 

tako, da so imeli priložnost 

izvedeti več o različnih fa-

kultetah, izkusiti način dela, 

spoznati mesto iz kulturno-

zgodovinskega vidika, pa tudi 

iz vidika povsem običajnega, 

vsakdanjega življenja študen-

ta. Kljub temu da so dijaki za 

obisk izbrali enega od najbolj 

mrzlih tednov v vsem letu, se 

je Rostock izkazal kot izjemno 

prijetno mesto za življenje in 

študij. Dijaki so nekaj ur pre-

živeli tudi na Inštitutu za raz-

iskovanje Baltiškega morja. Tu 

so se prelevili v raziskovalce 

in v laboratoriju s preprostimi 

poskusi spoznavali obnašanje 

po slanosti in temperaturi raz-

ličnih plasti vode v Baltiškem 

morju. Še najbolj zapriseženi 

družboslovci so podlegli ča-

rom morske biologije,« poja-

snjuje Nataša Kostanjevec, uči-

teljica, ki je spremljala skupino 

dijakov na njihovem obisku.

Naše društvo smo ustanovili 

26. februarja 1993. Ob ustano-

vitvi smo si zadali nalogo, da 

bomo skrbeli za duhovno in 

kulturno rast svojih članov in 

vseh tistih, katerih vrednote 

temeljijo na krščanskem etosu.

Na ustanovnem zboru je 

dr. Rajko Bratož iz Filozofske 

fakultete iz Ljubljane predsta-

vil sv. Viktorina Ptujskega – 

ptujskega škofa in duhovnega 

pisatelja iz 3. stoletja, katere-

ga ime nosi naše društvo. Na 

ustanovnem zboru je takra-

tni Mariborski škof dr. Franc 

Kramberger dejal: “Izobra-

ženci so za vsako okolje velika 

pridobitev, saj z njimi nastopa 

duhovna moč kot protiutež da-

nes tako razširjeni potrošniški 

miselnosti. Vaše društvo bo s 

svojim delovanjem potrjevalo 

identiteto mesta.”(citat iz Slo-

venca 3. 3. 1993). Dobre želje 

društvu je takrat izrazil tudi 

takratni župan Vojteh Rajher, 

ki še vedno rad pride na naše 

večere. Pokojna Kristina Šam-

perl Purg, takratna ministrica 

za kulturo na občini Ptuj, pa 

je na ustanovnem zboru deja-

la: “Ne pričakujte velike sence 

od drevesa, ki ga komaj sadi-

te.” Predsednica iniciativnega 

odbora za ustanovitev društva 

Božena Čačkovič je na usta-

novnem zboru dejala: “Želimo 

biti krščansko misleči izobra-

ženci, obrnjeni navzven in z 

organiziranjem Viktorinovih 

večerov skrbeti za tiste, ki ču-

tijo duhovno lakoto, lokoto po 

duhovnosti in kulturi (citat iz 

Tednika 4. 3. 1993).

Skozi dvajsetletno delovanje 

je naše Društvo izobražencev 

Viktorina Ptujskega sledilo 

ustanovnemu namenu, s skr-

bjo za duhovno in kulturno 

poglobitev z organizacijo pre-

davanj, okroglih miz, s kul-

turnimi srečanji in koncerti. 

Organizirali smo 222 Viktori-

novih večerov, ki so bili dobro 

obiskani in so prinašali pravo 

bogastvo v kulturni in duhov-

ni ponudbi starodavnega me-

sta Ptuj. Minoritski samostan 

je tudi z Viktorinovimi večeri 

kulturno in duhovno središče 

v današnjem Ptuju.

Od vsega začetka pa je se-

stavni del Viktorinovih ve-

čerov glasba. Na 222. Vikto-

rinovem večeru bo nastopil 

godalni kvartet bratov Feguš, 

ki je igral tudi na našem usta-

novnem zboru. Kvartet deluje 

od leta 1992 v sestavi bratov 

Feguš: Filip in Simon Peter – 

violina, Andrej – viola in Jernej 

– violončelo. Po začetkih šola-

nja v domačem Mariboru so 

študij nadaljevali na Koroškem 

deželnem konservatoriju v Ce-

lovcu. Leta 2001 so bili sprejeti 

na študij komorne glasbe na 

prestižno privatno šolo Scuola 

di Musica di Fiesole (Firence). 

Za študij so prejeli tudi štipen-

dijo italijanskega predsednika 

države Carla Azeglia Ciampija. 

Leta 2012 so končali magistr-

ski študij komorne glasbe na 

»Universität für Musik und 

darstellende Kunst Graz« pri 

Stephanu Goernerju (Carmina 

Quartet) in prejeli akademski 

naziv Master of Arts.

Koncertirali so po Sloveniji, 

Evropi in ZDA (Pariz, Berlin, 

London, Washington, New 

York, Firenze, Dunaj itd.)

“Bratje Feguš so si svoj pro-
stor pod soncem zagotovili z 
visoko ravnijo svoje umetno-
sti, pri kateri vztrajajo. Nji-
hovo igro odlikujejo visoka 
stopnja uigranosti, zaokrožen 
zven, sorodno doživljanje glas-
benih umetnin, pomembna 
nadarjenost in upoštevanja 
vredno znanje. Ne moremo 
spregledati dejstva, da igrajo 
zmeraj pred polnimi dvora-
nami, kar vzbuja danes toliko 
večjo pozornost.”(J. Šetinc, 11. 
11. 2009, Večer)

Vabljeni torej na Viktori-

nov večer, ki ga povezujemo z 

20-letnico delovanja Društva 

izobražencev Viktorina Ptuj-

skega, da pregledamo kronolo-

gijo delovanja, in tudi 20-letni-

co delovanja svetovno znanega 

godalnega kvarteta Feguš.

Predsednik društva izobra-

žencev Viktorina Ptujskega
Peter Pribožič
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Ptuj � 20 let Društva izobražencev Viktorina Ptujskega

Viktorinov večer s kvartetom Feguš
V petek, 22. marca, ob 19. uri vas vabimo na jubilejni Viktorinov večer ob 20-letnici delovanja Društva izobražencev 
Viktorina Ptujskega. V glasbenem delu bo nastopil svetovno znani godalni kvartet Feguš.

(Politične) krize je konec!
Rimskokatoliška cerkev in več kot milijarda njenih vernikov po 

vsem svetu je po dvodnevnem glasovanju za zaprtimi vrati Siks-
tinske kapele le dobila svojega novega poglavarja. Petrov nasle-
dnik, kot pravijo v Vatikanu, je postal 76-letni argentinski kardinal 
Jorge Mario Bergoglio, ki si je nadel papeški naziv Frančišek I. Pr-
vič v zgodovini cerkve je mesto papeža zasedel Južnoameričan, 
in to z italijanskimi koreninami. In tako je ugibanj o tem, kam se 
bo v prihodnje nagibala cerkev, konec. Lahko bi dejali, da je na 
nek način konec tudi vatikanske krize po odstopu Benedikta XVI. 
A le na videz. Rimskokatoliška cerkev ostaja pred velikimi izzivi. 
V zadnjih letih razkrite in v javnost posredovane informacije o 
izkrivljenem pedofilskem delovanju nekaterih dušnih pastirjev po 
vsem svetu predstavljajo madež, ki ga bo Vatikan težko očistil. 
Benediktu ni uspelo, bo nemara Frančišku? Napovedi poznaval-
cev dogajanja za skrbno varovanimi vatikanskimi zidovi so, da 
bo novi papež bolj ljudski in bolj podoben predzadnjemu, Poljaku 
Janezu Pavlu II. Cerkev se bo morala v času, ko izgublja vernike, 
še bolj približati ljudem. Verjetno tudi z nekaterimi sprememba-
mi, ki jih od nje pričakujejo verniki. Tudi v Sloveniji, kjer so slabo 
luč na Cerkev najbolj vrgla odkritja o nepravilnostih v Mariborski 
nadškofiji.

Medtem ko so se kristjani po svetu že veselili novega papeža, 
je Slovenija “trepetala”. Vsaj del politične elite, ki želi prevzeti 
oblast in popeljati Slovenijo v nove čase in najverjetneje kmalu 
na nove predčasne volitve. Kot da se zgodovina ponavlja, je tudi 
tokrat taktirko v rokah držal Gregor Virant. V vlado da ali ne, je 
bilo ključno vprašanje, ki ga je zastavil svojim ovčicam. In odgo-
vor je bil pritrdilen, tako da so predsedniki Pozitivne Slovenije, 
Socialnih demokratov, Desusa in Državljanske liste v sredo po-
zno zvečer podpisali koalicijsko pogodbo, na podlagi katere bodo 
lahko sedaj oblikovali novo vlado. Prva mandatarka v zgodovini 
Slovenije Alenka Bratušek je po podpisu pogodbe dejala, da je 
politične krize v Sloveniji s tem konec. Bila je vesela, da se jim 
je po tednu pogajanj uspelo uskladiti in da je v Sloveniji konec 
groženj, izsiljevanja in žalitev. Seveda pa gre tudi v tem primeru 
le za navidezni konec politične krize. Nad mandatarko še namreč 
naprej kot Damoklejev meč ostaja sum, da je brez navedbe virov 
prepisala del magistrske naloge. Če se izkaže, da je res tako, bo 
menda odstopila. Da bi bilo krize konec, bi moral odstopiti tudi 
nekdanji predsednik PS, Zoran Jankovič, in to z mesta ljubljan-
skega župana. Indicev, da naj bi to tudi zares storil, zaenkrat ni, 
in tako v novi koaliciji odprtih vprašanj ostaja več, kot jih je na 
videz, in to še pred potrditvijo nove ministrske ekipe. 

Čas, ki prihaja, je čas prebujanja in rasti, vsaj v naravi. Samo 
želimo si lahko, da se bo kaj dobrega prebudilo in vzklilo tudi v 
Sloveniji. Čas bi že namreč bil, da se končajo brezplodne poli-
tične razprtije in se izbranci ljudstva zares lotijo iskanja rešitev, 
predvsem oživitve gospodarstva in ustvarjanja še kako potrebnih 
delovnih mest. Le takrat bomo namreč lahko dejali, da je (politič-
ne) krize res konec. 

Anemari Kekec, Radio Ptuj

Komentar tedna

Ptuj � Gimnazijci potujejo po svetu

Univerza, ki združuje 99 držav sveta
Gimnazija Ptuj se predvsem v zadnjih letih lahko pohvali s številnimi mednarodnimi sodelovanji. Te dni je skupina 
dijakov ponovno odpotovala v Singapur, pred kratkim pa so se s severa Nemčije vrnili dijaki, ki so šli na povabilo 
tamkajšnje univerze iskat možnosti nadaljnjega izobraževanja in kasneje zaposlitve. Tujina namreč še vedno nudi 
številne priložnosti in možnosti.

Foto: zasebni arhiv

Kvartet Feguš

Foto: arhiv Gimnazije Ptuj

Dijaki Gimnazije Ptuj ob Baltskem morju

Ob vseh ogledih in spo-

znavanju Rostocka pa so 

predstavniki univerze dijake 

ptujske gimnazije seznanili 

tudi z možnostmi in načini 

vpisa, možnostmi za prido-

bitev štipendij, največji vtis 

pa je naredil obisk pisarne, v 

kateri študentom glede na nji-

hove sposobnosti, interese in 

želje pomagajo najti ustrezno 

delovno mesto. Pri tem so iz-

postavili pomen fleksibilno-

sti raznih profilov poklicev v 

smislu, da nekdo, ki študira 

medicino, ni nujno kasneje 

zgolj zdravnik. In ravno v 

iskanju pravega poklica štu-

dentom pomaga omenjena 

študentska pisarna.

»Prav številne možnosti so 

tisto, kar je dijakom ostalo 

najbolj v spominu. Z znanjem, 

ki ga imajo iz gimnazijskih 

klopi, sploh z znanjem nem-

ščine, ki so ga pokazali, se 

jim v Rostocku odpirajo šte-

vilne možnosti – za študij, šti-

pendije, delo, kariero,« pravi 

Kostanjevčeva. Morda pa bo 

ravno Gimnazija Ptuj zaokro-

žila število držav, iz katerih 

prihajajo študentje univerze v 

Rostocku, in nas še enkrat vpi-

sala na zemljevid tamkajšnje 

univerze. Tokrat kot 100. dr-

žavo, ki ima svoje študente na 

eni prestižnih in uveljavljenih 

nemških univerz.
Dženana Kmetec



V Barceloni je bil na spore-
du prestižni Enfusion Live v 
borilnih športih, na katerem 
sta Slovenijo zastopala Mirko 
Vorkapič in Tadej Toplak.

Član kluba tajskega boksa 
Ptuj Tadej Toplak se je po dol-
gih pripravah pod vodstvom 
Matjaža Tomažina pomeril 
z veliko manjšim Portugalcem 
Moisesom Ruibalom Martine-
zom. Naš odlični tekmovalec 
je dvoboj dobro pričel, saj mu 
je takoj uspelo s kolenom pre-
biti arkado tekmeca. Ves čas 
ga je resneje ogrožal in je bil 
veliko aktivnejši nasprotnik 
ter je Portugalca nekajkrat 
poslal v knockdown. Kljub ve-
liki premoči Tadeja se Ruibal 
Martinez ni predal in je ostal 
dovolj zbran, da je kasneje z 
enim udarcem končal dvoboj 
v svojo korist in zadal Topla-
ku poraz. Ptujčana, ki je bil iz 
distance veliko boljši tekmec, 
je premamila želja po knock-
outu, kar pa je bila očitna na-
paka. Iz distance se je podal v 
boj v klinču in se povsem od-
prl ter pričel tekmeca silovito 
napadati v ročni boksarski iz-
menjavi. To se mu žal ni obre-
stovalo in ni uspel predčasno 
zaključiti dvoboja. Za sloven-
sko stran je sledil šok, saj se 
je v ročni izmenjavi udarcev 
nasprotniku posrečil močan 

udarec s krošejem, ki je zadel 
Tadeja direktno na brado in 
ga poslal na tla. Kljub moč-
nemu prejetemu udarcu se 
je naš borec po sodnikovem 
štetju pobral in skušal dvoboj 
nadaljevati, a je sodnik dvoboj 
prekinil in Portugalca razgla-
sil za zmagovalca.

Tako je Toplak žal po svoji 
napaki izgubil profesionalni 
dvoboj, a bo imel že kaj kma-

lu novo priložnost za dokazo-
vanje. V Novem mestu se bo 
namreč 13. aprila pomeril z 
Jaroslawom Zawodnim. Šlo bo 
za dvoboj v kategoriji do 85 
kilogramov, za Tadeja Toplaka 
pa je to nova priložnost in na 
nek način popravni izpit. V 
Barceloni je izgubil tudi drugi 
slovenski tekmovalec Mirko 
Vorkapič.

David Breznik
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V petek z Islandijo
Slovenska nogometna reprezentanca bo v petek, 22. 3., nadaljeva-

la z nastopi v kvalifikacijah za uvrstitev na svetovno prvenstvo 2014 
v Braziliji. Njen tekmec bo Islandija, tekma pa se bo ob 18. uri začela 
na stadionu Stožice v Ljubljani. 

E-mail: sport@radio-tednik.si

Po dveh bolečih porazih 
Mure (s Celjani in Olimpijo, 
obakrat z 0:4) je Fazanerijo ča-
kal trenutek resnice, saj sta se v 
derbiju dna srečali ekipi, ki sta 
najresnejša kandidata za odhod 
v nižji rang tekmovanja. Pred 
približno 600 gledalci pa sta 
se razšli brez zmagovalca, kar 
pomeni, da je Aluminij, ki je cel 
drugi polčas igral z igralcem 
več in ga je s klopi prvič vodil 
Edin Osmanović, zadržal štiri 
točke prednosti pred Muro.

Novi trener Aluminija je 
imel s pomočnikom Klitonom 
Bozgom težko delo pri sestavi 
ekipe, saj sta zaradi kazni rde-
čih kartonov manjkala Zajc in 
Hodžurda, Ožvald je pavziral 
zaradi rumenih kartonov, Jeleč 
pa zaradi poškodbe. Od prve 
minute naprej so tako prilo-
žnost dobili Aljaž Medved, Se-
mir Spahič in Tadej Žagar. 

V deveti minuti so domači 
prvič nevarneje ogrozili vrata 
Aluminija, strel Damjana Bo-
harja pa je vratar Tomaž Murko 
zanesljivo obranil. Gostujoči 
vratar pa je bil nemočen le mi-
nuto pozneje, ko so se domači 
veselili vodstva. Rajko Rep je 
močno sprožil s 14 metrov, vra-
tar Murko je žogo še odbil, a le 
na noge Maria Sačerja, ki jo je 
iz neposredne bližine potisnil 
v mrežo. Rdeči iz Kidričevega 
so izenačili dobrih deset minut 
za tem iz akcije, ki pravzaprav 
ni obetala ničesar. Tadej Žagar-
Knez se je odločil za strel z več 

kot 20 metrov, žoga je na poti 
proti golu oplazila enega od 
domačih igralcev, spremenila 
smer in Murin vratar Filip Dra-
ković, vkopan v blato, je lahko 
le s pogledom pospremil žogo. 
V 32. minuti je goste znova re-
ševal vratar Murko, potem ko 
je s telesom zaprl pot žogi ob 
udarci Alena Ploja z desne stra-
ni. Za dodatne težave murašev 
je v izdihljajih polčasa poskr-
bel Rep, ki si je zaradi udarca 
gostujočega igralca Žagar-Kne-
za prislužil izključitev glavnega 
sodnika Nejca Kajtazoviča iz 
Kranja.

Že v uvodni minuti nadalje-
vanja so številčno močnejši 
gosti uprizorili nevaren napad, 
strel Matica Črnica pa je vratar 
Draković z nekaj nezanesljivo-
sti le ukrotil. Gosti so bili znova 
blizu vodstva v 62. minuti, a so 
se črno-beli po gneči v doma-
čem kazenskem prostoru le 
rešili, saj žoga v nekaj posku-
sih gostujočih igralcev ni našla 
poti v mrežo.

Arpad Vaš je v 73. minuti do-
bro meril s prostega strela s 25 
metrov. Žoga bi končala pod 
prečko, a jo je Murko s skraj-
nimi močmi odbil v kot. Že v 
naslednjem napadu so Sobo-
čani prišli do priložnosti, strel 
Jureta Travnerja z glavo pa je 
švignil mimo desne vratnice. 
V 78. minuti se je po lepi akciji 
domačih zrela priložnost po-
nudila Vedranu Vinku, vratar 
Aluminija pa je bil dobro po-
stavljen. Zadnje minute so pri-
padle domačim, ki pa si niso 
ustvarili zrelejše priložnosti.

sta, jm

Nogomet � 1. slovenska liga, 24. krog

Kidričani ohranili prednost pred Muro

Foto: Črtomir Goznik

Tadej Žagar-Knez (Aluminij) je v Murski Soboti odlično izkoristil priložnost, ki mu jo je ponudil trener 
Edin Osmanović.

Tadej Toplak in Moises Ruibal Martinez pred borbo

Mura 05 – 
Aluminij 1:1 (1:1)

STRELCA: 1:0 Sačer (10.), 
1:1 Žagar-Knez (21.).

MURA 05: Draković, Majer, 
Bohar (od 68. Vinko), Rep, 
Vaš, Travner, Mörec, Ploj, Kur-
bus, Sačer (od 83. Maroša), 
Mlinarić. Trener: Ante Šimun-
dža

ALUMINIJ: Murko, Spahić, 
Topolovec, Medved, Žagar-
Knez, Kurež (od 81. D. Re-
šek), Bingo, Drevenšek, M. 
Rešek, Bloudek, Črnic (od 
75. Jovanović). Trener: Edin 
Osmanović

RDEČ KARTON: Rep (45.).

Domžalčani so v gosteh pravi »strup«
Pred reprezentančnim premorom so slovenski prvoligaši odigrali sreča-

nja 24. kroga. Največje presenečenje so pripravili igralci Domžal, ki so v 
Ljudskem vrtu ugnali vodilne Mariborčane. Že v 20 minuti je bilo na sema-
forju izpisano 0:3 (dvakrat je zadel Slobodan Vuk) in tekma je bila praktično 
odločena ... Varovanci Stevana Mojsiloviča so šele druga ekipa, ki je letos 
ugnala Maribor na njihovem stadionu, pred tem je to v 16. krogu uspelo 
Celjanom. Skoraj neverjeten je podatek, da so Domžalčani doslej na doma-
čem igrišču osvojili vsega 11 točk, v gosteh pa kar 28! 

Igralci Rudarja še naprej pridno zbirajo točke; tokrat so premagali Triglav. 
Odlično srečanje sta odigrala Ivan Firer in Elvis Bratanovič, ki sta sodelo-
vala pri prvih dveh golih. Nekoliko manj so uspešni Koprčani, ki sicer težko 
izgubljajo, a obenem težko zmagujejo. Tako so dosegli že četrti zaporedni 
remi, tokrat na primorskem derbiju z Gorico. Čeprav ta velja za enega iz-
med glavnih kandidatov za izpad, je v tem delu že osvojila 5 točk (dva re-
mija in zmaga). Olimpija je zmagala s Celjani in se Mariborčanom približala 
na manj kot deset točk. Andrej Razdrh še naprej potrpežljivo gradi igro in ne 
obljublja odkritega napada na vrh lestvice. 

Kidričani so z remijem v Murski Soboti sicer ohranili prednost pred Mu-
raši, vendar so zaradi izključitve Rajka Repa obenem zamudili lepo prilo-
žnost, da bi to prednost povečali. Trenerju Edinu Osmanoviču bo zagotovo 
prišel prav desetdnevni reprezentančni premor, v katerem bo svoje varo-
vance pripravljal na naslednjo tekmo; to bodo Kidričani pred svojimi navija-
či odigrali v sredo, 27. 3., njihov tekmec bo Olimpija.

JM

Nogomet � 1. SNL

Tajski boks � Enfusion Live

Toplak poražen v Barceloni

REZULTATI 24. KROGA: 
MURA 05 – ALUMINIJ 1:1 (1:1): strelca: Sačer 9.; Žagar-Knez 20.; rdeči 

karton: Rep (Mura 05, 45.);
RUDAR VELENJE – TRIGLAV 3:1 (1:0); strelci: Bratanovič 37., 51., Bu-

balovič 70.; Bubanja 55.;
MARIBOR – DOMŽALE 1:3 (0:3); strelci: Fajič 75.; S. Vuk 3., 14., Bal-

kovec 20.;
OLIMPIJA – CELJE 3:1 (2:0); strelci: Centrih 40. avtogol., Nikezič 43., 

Baskera 74.; Srdič 76.;
GORICA – LUKA KOPER 1:1 (0:1); strelca: Vetrih 68.; Brečevič 19.

1. MARIBOR 24 17 4 3 54:19 55
2. OLIMPIJA 24 14 4 6 49:24 46
3. DOMŽALE 23 12 3 8 30:23 39
4. LUKA KOPER 24 9 9 6 30:27 36
5. CELJE 24 8 9 7 25:23 33
6. GORICA 24 7 7 10 23:43 28
7. RUDAR VELENJE 24 7 7 10 26:38 28
8. TRIGLAV 23 6 6 11 23:32 24
9. ALUMINIJ 24 6 4 14 22:43 22
10. MURA 05 24 5 3 16 29:48 18

Najboljši strelci: 11 zadetkov: Enis Đurković (Triglav); 10 zadetkov: 
Dejan Žigon (Gorica), Mate Eterovič (Rudar), Marcos Tavares (Maribor); 9 
zadetkov: Robert Kurež (Aluminij), Nikola Nikezić (Olimpija); 8 zadetkov: 
Goran Cvijanovič (Maribor), Ivan Brečevič (Koper), Nusmir Fajič (Maribor) ...



Drava Ptuj – Loka 
2012  29:26 (15:12)

DRAVA PTUJ: Janžekovič 7, Ver-
denik 2, Požar 1, Bedenik, Bezjak 
4, Maroh, Čeh 2, Valenko, Sabo, 
Pukšič 1, Lesjak 3, Grm, Žuran, Fri-
drih 2, Toš, Silovšek 7; trener: Tomi 
Matjašič

Derbi vodilnih ekip 2. lige je 
bil prava športna poslastica, ki 
si jo je v športni dvorani Cen-
ter ogledalo kakšnih 400 gle-
dalcev. V izredni atmosferi so 
Ptujčani prišli do zmage 29:26. 

Uvodne minute so pripadle 
gostom, ki so zelo stisnili s svo-
jo obrambo 6 – 0. S štirimi za-
detki Jana Korošca so povedli 
1:4, nato pa so tudi Ptujčani za-
igrali v obrambi še za odtenek 
bolj borbeno. Odprlo se je tudi 
vratarju Boštjanu Grmu, ki 
je bil vso tekmo na izrednem 
nivoju in je zbral skupno 14 
obramb. V 10. minuti tekme 
je bil rezultat poravnan na 5:5. 
Prvič so domačini povedli z 
zadetkom kapetana Roberta 
Bezjaka s sedmih metrov v 15. 
minuti (8:7). Sledil je še zadnji 
rezultatski preobrat na tekmi: 
po dvojni izključitvi na doma-
či strani je Loka 2012 povedla 
z 8:10. Ptujski rokometaši so 
nato odigrali odlično obram-
bo 3 – 2 – 1 in predvsem po 

zaslugi izredno učinkovitega 
Nejca Janžekoviče naredili 
serijo 4:0. Ob koncu polčasa 
se je v napadu izkazal še Žiga 
Lesjak, predvsem pa je zelo 
pozitivno presenetil novinec v 
ptujskem dresu Žan Silovšek, 
ki je dal tri zaporedne zadetke 
iz položaja levega zunanjega za 
rezultat polčasa 15:12. 

Silovšek je tudi v nadaljeva-
nju dal svoj velik delež k zmagi 
Dravi, saj je zadel še štirikrat, 
tako da je bil s sedmimi zadetki 
ob zelo razpoloženem Janže-

koviču tudi najboljši strelec v 
domačem moštvu. Z gibljivo 
obrambo, dobrimi obramba-
mi Grma in predvsem dobro 
realizacijo vseh ptujskih roko-
metašev so ti pobegnili Loki na 
varno prednost 20:15. Gostje 
so se sicer poizkušali vrniti v 
igro, vendar so bili Ptujčani 
enostavno bolj razpoloženi in 
so ob bučni podpori gledalcev 
z lahkoto branili prednost. Iz 
hitrih nasprotnih napadov so 
v 53. minuti tekme dvignili 
prednost celo na sedem zadet-
kov (28:21). Do te minute so 
odigrali zelo disciplinirano in 
so naredili zelo malo tehničnih 
napak, medtem ko so v sami 
končnici nekoliko popustili. 
Zaradi tega se jim je bivša pr-
voligaška ekipa iz Škofje Loke 
na koncu približala na 29:26. 

Ekipa Drave, ki jo vodi Tomi 
Matjašič, je prišla do velike in 
pomembne zmage v boju za 
napredek v višjo ligo. To zma-
go si je priigrala celotna ekipa, 
ki je na pravem rokometnem 
prazniku lahko doživela vzduš-
je, ki je dodobra spominjalo 
na tisto iz zlatega obdobja 
ptujskega rokometa v 90. letih 
prejšnjega stoletja, ko je Drava 
igrala v elitni slovenski roko-
metni ligi.

David Breznik

2. SRL - moški
REZULTATI 20. KROGA: Drava 

Ptuj – Loka 2012  29:26, Alples 
Železniki – Col 23:20, Arcont Rad-
gona – Nova Gorica 38:27, Mitol 
Sežana – Rudar 28:34, Brežice – 
Radeče MIK Celje 26:28, Ajdovšči-
na – Črnomelj 24:17

1. LOKA 2012 19 16 1 2 33
2.  DRAVA PTUJ 18 15 1 2 31
3. RADEČE MIK CELJE 18 14 1 3 29
4. RUDAR 19 13 2 4 28
5. ALPLES ŽELEZNIKI 19 10 2 7 22
6. BREŽICE  18 7 2 9 16
7. ARCONT RADGONA 19 7 1 11 15
8. MITOL SEŽANA 18 6 2 10 14
9. AJDOVŠČINA 18 6 1 11 13
10. ČRNOMELJ 18 6 0 12 12
11. NOVA GORICA - 1 19 5 1 13 10
12. COL 19 4 2 13 10
13. POMURJE 18 3 0 15 6

Jeruzalem – Krško 
30:31 (15:16)

JERUZALEM: Žuran, Belec (11 
obramb); Mavrič, Rajšp 1, Bogadi 
1, Žmavc, Radujkovič 4, Čudič 5 (3), 
Gregorc 3, Hrupič, Kirič, Levanič, 
Šišmanovič 8, Kljajič 2, Mesarič 6. 
Trener: Saša Prapotnik

KRŠKO: Polutnik (1 obramba), 
Žitnik (10 obramb); Sobotič, Cehte 
8, Jazbec 5 (3), Koprivc 3, Kastelic, 
Ban, Fajfar 4, Dimc, Kučič 3, Ško-
flek, Ferkulj 7, Majerle, Čanžar 1, 
Franko. Trener: Sandi Markl

SEDEMMETROVKE: Jeruzalem 
3/3; Krško 3/3, IZKLJUČITVE: Jeru-
zalem 4; Krško 10 minut, IGRALEC 
TEKME: Nejc Cehte (Krško).

Rokometaši Jeruzalema so 
Ligo za obstanek pričeli tako, 
kot so si najmanj želeli: s po-
razom. In to s porazom proti 
zadnjeuvrščenemu Krškemu, 
ki je v tem prvenstvu do tekme 
na Hardeku na kolena položil 
le Sevnico (30:29) in remiziral 
proti Ribnici (33:33). Če pri 
Jeruzalemu ni šlo za podcenje-
vanje, potem smo lahko še bolj 
v skrbeh glede končnega raz-
pleta v Ligi za obstanek. Res je, 
da imajo Ormožani lep žreb, ki 
pa se ob slabih predstavah na 
domačem Hardeku lahko kaj 
hitro spremeni v nevaren žreb. 
Še vedno ni razloga za pani-
ko, saj varovanci trenerja Saše 
Prapotnika še vedno držijo vse 
stvari v svojih rokah. Prava eki-
pa je tista, ki se tudi ob porazu 
kaj nauči. Ali so se igralci Jeru-
zalema kaj naučili, bo znano že 

prihodnjo soboto, ko jih čaka 
gostovanje pri najhujšem kon-
kurentu v boju za obstanek, pri 
Sevnici (sobota, 23. marca, ob 
19.30).

Tekma je bila izredno ize-
načena in nobena izmed ekip 
nikoli ni povedla za več kot dve 
točki. Do izenačenja na 7:7 je 
izid bil sedemkrat izenačen. 
Po treh zaporednih zadetkih 
levorokega Nejca Cehteta (po 
sezoni odhaja v Gorenje) so 
Krčani v 18. minuti prvič po-
vedli za dva zadetka (7:9). Le 
še enkrat je gostom uspelo 
povesti za dve točki, in sicer v 
25. minuti (12:14), ko je zadel 
Luka Koprivc, ki je Jeruzalemu 
povzročal obilico težav v vlogi 
organizatorja igre. Ormoža-
nom ni uspevalo prav nič, ne v 
napadu in ne v obrambi. Tako 
so mladi Krčani po vodstvu v 
1. polčasu začutili svojo prilo-
žnost za točke in so drugi del 
tekme začeli še bolj borbeno. 
Tudi v 2. polčasu se je ponovila 
podobna zgodba kot v prvem 

delu srečanja. Gostje so bili 
agresivnejši in hitrejši, domači-
ni neprepoznavni in pri čistih 
metih nezbrani. Eden redkih 
razpoloženih v napadu je bil 
krožni napadalec Danijel Me-
sarić (met 6/6), ki je po dveh 
zaporednih golih v 34. minuti 
svojo ekipo povedel do vod-
stva z 19:17. Pričakovati je bilo, 
da bodo Ormožani končno 
zlomili odpor Krškega, vendar 
so z novimi napakami goste 
ponovno »vrnili v igro« in jim 
dali dodatno željo ter motivaci-
jo. V 40. minuti je Anže Kljajič 
zadel za 22:20, nekaj trenutkov 
zatem pa je David Bogadi (met 
1/5) zapravil protinapad za +3. 
Zgrešeni poskus gostiteljev 
je ponovno podžgal goste, ki 
so v 46. minuti povedli za gol 
(25:26). Po golu Mesarića in 
dveh Aleš Šišmanoviča je Jeru-
zalem v 50. minuti znova ušel 
na dve točki prednosti (28:26). 
Nato pa domačini kar šest mi-
nut niso dosegli zadetka! Do-
mačo »črno luknjo« so tekmeci 
odlično izkoristili in dosegli 
štiri točke zapored (28:30). 
V dramatičnem zaključku je 
Ormožanom ostalo 7 sekund 
za izenačenje, ob tem so imeli 
dva igralca več v polju. Tragič-
ni junak tekme Šišmanovič 
(met 8/12) se je odločil za strel 
prek krškega bloka, kar pa mu 
ni uspelo in gostje so se zače-
li veseliti zaslužene zmage. Z 
zmago v Sevnici bo ta poraz hi-
tro pozabljen in ormoški vlak 
znova v pravih tirnicah.

ku

Šmartno – Velika 
Nedelja Carrera 
Optyl 36:30 (21:14)

VELIKA NEDELJA CARRERA OP-
TYL: Majcen 2, Kaučič 1, Bombek 
1, Hanželič 2, Horvat 4, Bezjak 1, 
Veselko, Bračič, Preac, Ivančič 18, 
Dogša, Lorenčič, Zemljič, Hojžar 1, 
Marin. Trener: Bojan Munda

Pričakovati presenečenje 
proti lanskoletnemu prvoliga-
šu in trenutno edini neporaže-
ni ekipi lige, bi bilo zelo nereal-
no. Vendar se Velikonedeljčani 
kljub temu na gostovanje niso 
odpravili z dvignjeno belo 
zastavo, ampak s ciljem čim 
dražje prodati svojo kožo, pa 
čeprav ekipa zaradi poškodb 
ni bila popolna.

Gostje so zelo zagnano za-
čeli tekmo in bili v rezultatski 
prednosti vse do 11. minute, 
ko so domači prvič povedli. 
Sledilo je obdobje, ko gostje 
niso realizirali nekaj strelov 
iz odličnih položajev, kar so 
izkušeni domači rokometaši 
v popolnosti izkoriščali in si 
do odmora priigrali sedem 
zadetkov prednosti. Osrednja 
figura prvega polčasa pa kljub 
visokemu vodstvu domačih ni 
bil igralec Šmartnega, ampak 
»motor« gostov Dejan Ivančič. 
Že v prvih 30 minutah je na-
mreč zadel kar devetkrat in bil 
nerešljiva uganka za domačo 
obrambo.

V drugem delu so gostje vse 
do 48. minute konstantno zao-
stajali za pet do sedem zadet-
kov. Takrat so domači povedli 
za plus 8 (30:22). Ko je trener 
gostov Bojan Munda v zadnjih 

12 minutah dal priložnost tudi 
mladincem in predvsem ka-
detom, je v 53. minuti razlika 
znašala že deset zadetkov pred-
nosti za domače. Tudi domači 
rezervni trener Filip Gradišek 
je dal priložnost mlajšim, kar 
so tokrat izkoristili gostje in 
razliko do konca tekme znižali 
na znosnih šest golov zaostan-
ka. Tudi v drugem delu je ble-
stel Dejan Ivančič in dosegel še 
drugih devet zadetkov. Za svoj 
izreden nastop je v 59. minuti 
prejel tudi »nagrado« doma-
če obrambe, saj ga je domači 
igralec Aljaž Sadar napadel po 
hokejsko, za kar je prejel rdeči 
karton. 

Gostje niso razočarali in so 
prikazali igro, ki bi z rahlimi 
korekcijami morala zadoščati 
za osvajanje točk, ki bi jim za-
gotovile obstanek v 1. B-ligi. 
Prva priložnost bo že v petek, 
ko Velikonedeljčani gostujejo v 
Cerkljah. 

Dobova – Moškanj-
ci Gorišnica 21:24 
(12:11)

MOŠKANJCI – GORIŠNICA: E. 
Bratuša, Petek 5, Zorli 2, Kovač 1, 
Bedrač, Valenko 4, Balas 1, Luka-
ček, Anderluh 1, Preac 3, Firbas 5, 
Gerčar. Trener: Sebastjan Oblak

Srečanje v Dobovi je bilo 
za rokometaše Moškanjcev-
Gorišnice zelo pomembno v 
borbi za obstanek. Dobova je 
ekipa iz sredine lestvice, proti 
kateri pa je možno preseneti-
ti. Srečanje je bilo zanimivo 
in predvsem v 1. polčasu zelo 
izenačeno. Do sredine prvega 
polčasa so vodili domačini za 
zadetek, gostje pa so bili tisti, 
ki so jih lovili. Pri rezultatu 
8:8 je prišlo do preobrata, saj 
so bili potem Gorišničani ti-
sti, ki so minimalno vodili. Ob 
koncu prvega polčasa so jih 
domačini ujeli in si pred nada-
ljevanjem priigrali minimalno 
prednost.

V drugem polčasu so go-
stje hitro povedli 14:18, kar je 
bil temelj in dobra napoved 
za končni uspeh. Rokometa-
ši Gorišnice so igrali dobro 
v obrambi in bili natančni v 
napadu. V nadaljevanju je bilo 
najpomembneje to, da niso de-
lali veliko napak. V 56. minuti 
so se domačini sicer približali 
na samo dva zadetka zaostan-
ka, 21:23, za kaj več pa niso 
imeli več moči. Gostje so tako 
osvojili pomembni točki pred 
srečanjem z močno ekipo Slo-
vana.

Danilo Klajnšek
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1. A SRL (ž): Ptujčankam se je 
poznala utrujenost: Mlinotest 
Ajdovščina – Mercator Tenzor 
Ptuj 34:30 (19:17)

ŽRK MERCATOR TENZOR PTUJ: Pušnik, Mateša 
11, Kac 1, Ivančič, Močnik, Borovčak 3, Bolcar 1, 
Zorec, Križan, Tumpej 3, Žiher 1, Zulič 9, B. Selinšek 
1. Trener: Nikola Bistrovič

Ptujčankam se je na srečanju z Ajdovkami 
še kako poznala utrujenost, saj so le dva dni 
pred tem odigrale težko srečanje z Zagorjem 
(tega so oddelale z odliko, vendar jim je po-
bralo precej moči). Glede na to, da kader Ni-
kole Bistroviča ni ravno širok, je utrujenost – 
sploh v trenutkih, ko se je tekma lomila – pri-
šla še kako do izraza in gostje na Primorskem 
več od častnega poraza niso mogle iztržiti.

Sam začetek je ponudil izenačeno igro, 
domačinke pa so kmalu povedle 5:2 in bile 
korak pred gostjami. Te so nato domačo vrsto 
ves čas lovile, toda bližje kot na dva zadetka 
se niso uspele približati. Pri tem so oslablje-
ne Štajerke trošile precej energije, v njihovi 
igri pa je bilo tudi bistveno več napak kot na 

srečanju z Zagorjem. Gostje, ki so v Ajdovšči-
ni nastopile brez Kolednikove, Prapotnikove 
in M. Selinšek, se tudi v drugem polčasu niso 
zmogle povsem približati, prednost je bila 
vseskozi +2 ali +3 za domačo vrsto, ki igra v 
zadnjem času v dobri formi. Pri Ptujčankah 
je šepala predvsem realizacija, veliko strelov 
je namreč končalo v vratnicah, dobro pa je 
svojo mrežo čuvala tudi domača vratarka. Na 
nasproti strani je svojo statistiko lepo polnila 
Rojčeva, ki je dosegla 8 zadetkov. Srečanje so 
domačinke dokončno na svojo stran prevesi-
le v 48. minuti, ko je ekipa Mlinotesta pri izi-
du 26:23 naredila delni izid 3:0, kar je pome-
nilo, da bodo Ptujčanke morale točke v boju 
za obstanek iskati drugje.

Sledi štirinajstdnevni premor, ki ga bodo 
v taboru Mercatorja Tenzorja skušali kar se 
da dobro izkoristiti za treniranje. Treningi pa 
bodo nekoliko okrnjeni, saj ima ptujska ekipa 
tudi nekaj reprezentantk v mlajših selekcijah, 
ki bodo v tem času na pripravah. Naslednje 
srečanje bodo ptujske rokometašice odigra-
le čez slabih štirinajst dni, ko na Ptuj prihaja 
ekipa Celja.

tp

Rokomet � 1. A SRL (m, ž)

Hud spodrsljaj Ormožanov

Rokomet � 1. B SRL (m)

Gorišnica iz Dobove z zmago

Foto: Črtomir Goznik

Rokometaši Drave (na fotografiji Žan Silovšek) so v odličnem vzdušju ugnali vodilno ekipo Loke.

Foto: Črtomir Goznik

Dejan Ivančič (Velika Nedelja 
Carrera Optyl) je v Šmartnem 
dosegel kar 18 zadetkov.

Rokomet � 2. SRL (m)

Na Ptuju rokometni praznik in 
zmaga Drave

1. A SRL (m), 
od 7.–12. mesta)

REZULTATI 1. KROGA: Jeruza-
lem Ormož – Krško 30:31 (15:16), 
Ribnica Riko hiše – Istrabenz plini 
Izola 28:26 (13:13), Sevnica – Sviš 
pekarna Grosuplje 34:27 (15:15)

1. SVIŠ P. GROSUPLJE 23 8 2 13 18
2. RIBNICA RIKO HIŠE 23 8 2 13 18
3. ISTRABENZ IZOLA 23 6 2 15 14
4. JERUZ. ORMOŽ  23 6 2 15 14
5. SEVNICA 23 5 0 18 10
6. KRŠKO 23 2 1 20 5
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Štajerski tednik, pomlad 2013

Besedila in fotografije: 
Simona Meznarič, 
Miša Pušenjak in Črtomir 
Goznik.

Urednica priloge: Simona 
Meznarič

Zelišča ali dišavnice 
se predstavijo

Za rastline, ki jih uporablja-
mo v kuhinji, je v bistvu kar 
veliko imen. Uporabljamo jih v 
številne namene. Že od nekdaj 
so si z njimi krepili zdravje in 
lajšali tegobe. V kuhinji so po-
pestrile okus nekoč celo nesla-
nim jedem. Namesto različnih 

kemičnih kremic in pomad 

so jih uporabljali v kozmetiki. 

Tudi čistil ni bilo v trgovinah, 

celotno hišo in telo so očistili z 

različnimi zelišči. Njihova upo-

rabnost je torej vsestranska. Z 

imenom zelišča imenujemo 

številne rastline, ki so lahko 

tudi zdravilne, čeprav jih danes 

ne smemo več tako imenovati, 

lahko pa so preprosto začimbe, 
ki popestrijo okus hrani. Ker 

so tako vsestransko uporabna, 
so med njimi tudi zelo različne 

rastline. Najpogosteje na vrto-

vih gojimo trajnice in enoletni-
ce, vendar sodijo mednje tudi 

dvoletnice, čebulnice, številne 
lesnate grmovnice in drevesa. 

Katera zelišča boste gojili na 
svojem vrtu, je odvisno pred-
vsem od vas, kaj potrebujete in 
kaj vam je najljubše.

Zeliščni vrt
Zeliščni vrt je bil pravzaprav 

prvi vrtiček naših prednikov. 
Še preden so gojili zelenjavo 
v bližini svojega domovanja, 
so tja preselili najpotrebnej-
ša zelišča, da jih niso ves čas 
iskali in nabirali na travnikih. 
Tudi samostanski bratje, ki so 
se ukvarjali z zdravilstvom, so 
pričeli svoje zeli gojiti na ze-
liščnih vrtovih, ki so sčasoma 
postali prav posebej lepo obli-
kovani in izdelani. Še danes so 

okras številnih samostanov in 

gradov.

Za zeliščni vrt si izberimo 

najbolj sončen kotiček v naši 

bližini. Sama priporočam tudi, 

da je ta kotiček čim bližje ku-

hinji, da bomo prav ob vsakem 

kuhanju uporabili domača ze-

lišča. Verjemite mi, ko enkrat 

pričnete kuhati s svežimi zel-

mi, vam tiste suhe iz trgovin 
ne dajo več želenega okusa. 

Večina zelišč se najbolje poču-
ti na polnem soncu, le nekaj je 

takih, ki uspevajo v senci. Pa 

še ta sodijo bolj med zdravil-
ne zeli kakor med dišavnice. 

Še nekaj moramo zagotoviti, 
odcednost zemlje. Najhujši so-

Vse o zeliščih

Zeliščni vrtiček
Domača oskrba s hrano je postala želja skoraj vsakega. Sama sicer ne verjamem, da si lahko vsi 
pridelamo dovolj hrane, sem pa prepričana, da si lahko celo tisti v bloku vzgojijo vsaj nekaj najljub-
ših dišavnic.

vražnik naših zelišč je namreč 
stoječa voda. Ravno zdaj imate 
lepo možnost pregledati, kje 
je ob taljenju snega voda stala 
najdalj. Tam zagotovo ne boste 
imeli zelišč dolgo časa.

Pred oblikovanjem zelišč-
nega vrtička je treba zemljišče 
dobro očistiti, predvsem se je 
treba znebiti trajnih plevelov. 
Le-te je namreč kasneje izre-
dno težko odstranjevati, saj se 
zelišča sama močno zasejejo, 
razsejejo in razrastejo. Če ste 
za zeliščni vrt izbrali dolgo-

letno zelenico, priporočam, 
da spomladi posejete najprej 
belo gorjušico. Tik pred cvete-
njem jo pokosite in vso zeleno 
maso zadelajte v tla. Še bolje 
bi bilo vse skupaj narediti v 
jeseni. Nato gredico obogatite 
s kompostom. Potrebujte ga 
3–4 l/m2 tam, kjer boste pri-
delovali trajnice, za enoletni-
ce pa zadošča le tretjina tega. 
Kompost pomešajte v zgornjo 
25-centimetrsko plast, zemljo 
poravnajte in pripravljena je 
na sajenje.
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Vzgoja zelišč
Sadimo lahko sadike ali pa 

zelišča posejemo direktno na 
stalno mesto. Pišem seveda o 
trajnih zeleh in enoletnicah. 
Ponekod lahko vzgojimo tudi 
potaknjence. Ker so te dokaj 
muhaste pri vzniku, svetujem, 
da se raje lotite vzgoje pre-
ko sadik. Direktne setve so 
pogosto neuspešne. Seveda 
vzgojimo sadike s koreninsko 
grudo. Pikiranje ni potrebno. 
Poiščemo lončke s premerom 
okoli 5 cm. Prevelike sadike se 
dalj časa ukoreninjajo. V vsako 
celico, lonček posejemo nekaj 
semenk. Koliko jih bo, je seve-
da odvisno od velikosti samih 
rastlin.

Pri setvah bi vas opozorila, 
da so številna zelišča svetloka-
lilke. To pomeni, da semena ne 
smemo pokriti z zemljo. Ravno 
te še lažje vzgojimo preko sa-
dik. Lonček, celico napolnimo 
z zemljo, jo rahlo potlačimo 
in dopolnimo zemljo povsem 
do vrha posodice. Nato seme 
posejemo in ga samo narahlo s 
prsti pritisnemo ob zemljo, ne 
smemo ga potisniti v zemljo. 
Setev nato zavijemo v folijo za 
živila ali potisnemo v prozorno 
plastično vrečico, da obdržimo 
vlago ob vzniku. Setev postavi-
mo takoj na okna, na svetlo.

Svetlokalilke so: ognjič, ka-
milica, bazilika, šetrajka, janež 
(pogojno, kali tudi v temi, a 
slabše), baldrijan, pelin, limon-
ska trava, majaron, origano, pe-
rila, vse mete, stevia, koriander, 
kumina in zagotovo še kakšna, 
za katero ne vem.

Nekatere kalijo samo na hla-
dnem, med njimi so na primer 
trajna rimska kamilica (ne na-
vadna, nemška), zimski portu-
lak in žajbelj. Iz lastnih izkušnje 
lahko povem tudi, da je sadike 
bazilike zelo težko vzgojiti, saj 
so izredno občutljive na pre-
več vlage.

Vsekakor je zabavno vzgajati 
lastne sadike, vendar se mi vsaj 
pri zeliščih zdi bolje, da kupi-
mo že vzgojene, dobro razrasle 
v vrtnarijah. Opozorila pa bi na 
nekaj. Če kupite zelišča v lonč-
kih tam, kjer trgovci prodajajo 

zelenjave, to niso sadike za na-
daljnjo rast, ampak samo živa 
zelenjava. Te le težko preživijo 
dalj časa in jih predvsem čim 
prej uporabimo in pojemo. Se-
veda pa se včasih zgodi, da tudi 
te preživijo in nas razveseljuje-
jo tudi poleti. 

Kako oblikovati 
zeliščni vrt

Zeliščni vrt naj bo tako v 
okrasne kakor v uporabne 
namene. Zato pri oblikovanju 
vrta pustite krila svoji domi-
šljiji. Ni pravil, kakšen je pravi 
vrt. Lahko je povsem svobodno 
oblikovan z gredicami v narav-
nih, zaokroženih linijah. Lah-
ko pa je strogo, geometrijsko 
oblikovan kakor tradicionalni 
samostanski in grajski vrtovi. 
Nekoč je bilo oblikovanje ta-
kega vrta pravzaprav šteto za 
umetnost in je čipkasto obliko-
van vrt pomenil več kakor lepe 
slike.

Zeliščni vrt lahko oblikujete 
tudi med tlakovci ali ploščami. 
Odstranite posamezne plošče 
in med njimi posadite najljub-
še rastline.

Zeliščni vrt je lahko tudi skal-
njak. Pravzaprav lahko mno-
ga zelišča posadite tudi med 
okrasne rastline ali v skalnjak. 
Tam se tako najbolje počutijo, 
saj so, kot je že bilo napisano, 
zelišča velike ljubiteljice sonca 
in vročine.

Prav posebna oblika zelišč-
nega vrta je zeliščna spirala. To 
je v bistvi skalnjak, vendar je 
oblikovan v obliki spirale. Ska-
le, kamenje daje zeliščem še 
dodatno toploto, sonce se od-
bija še od kamenja, zagotavlja 
pa tudi odcednost, odvajanje 
vode. 

Vendar je pomembno, da 
spiralo oblikujemo s kame-
njem in šele med to kamenje 
nasujemo zemljo. Ta naj bo 
kar vrtna, obogatena s kompo-
stom. Taka spirala se navadno 
konča še z vodnim motivom, 
kjer sadimo na primer baldri-
jan, kolmež, limonsko travo in 
še kakšno zelišče, ki potrebuje 
nekoliko več vlage.

Zelišča na 
zelenjavnem vrtu

Vendar bi ob tem rada pou-
darila še nekaj. Zelišča so izre-
dno dobrodošla in zdravilna 
tudi na zelenjavnem vrtu. Po-
sebej enoletna zato sejemo in 
sadimo tudi tam. Tako je zna-
no, da so paradižnik in kumare 
veliko bolj zdravi, če ob njih 
raste bazilika. Zato naj bo bazi-
lika vedno na zelenjavnem vrtu 
kot spremljevalka plodovk. 
Ognjič, žametnica in kapucin-
ka so ravno tako nepogrešljiv 
del zelenjavnega vrta. Lahko 
jih sadimo na robove gredic, 
lahko pa jih pustimo, da rastejo 
tudi med vrtninami. Kamilice 
so odlične spremljevalke kapu-

rastlina odganja
Rastlina deluje kot

dober sosed eterično olje zastirka pripravek

bazilika
muhe, komarje, pe-
pelasta plesen, li-
stne uši, molji

paradižnik, paprika, jajčevec, buče, kuma-
rice, peteršilj, radič, koleraba, kolerabica, 
repa, lubenice, melone,špinača

da ni podatkov ne

borago
različne vrtne žu-
želke

paradižnik in ostali razhudniki, jagode ne da da

meta: popro-
va, mačja

bolhač, mravlje, 
uši, kapusova muha 
in ostale škodljive 
muhe

krompir, paradižnik, paprika, brokoli, cveta-
ča, kolerabica, solata, zelje

da da da

žametnica ali 
tagetes

talne škodljivce in 
glive, uši, slabi ne-
katere plevele: slak, 
pirnica

paradižnik, paprika, jajčevec, krompir, kapu-
snice, fižol, sadno drevje, vrtnice, solatnice

ne da da

kapucinke
uši, bolhači, talni 
škodljivci, talne gli-
vice, polži

po vsem vrtu, krompir, zelje, paradižnik, red-
kvica, kumarice,

ne da da

ognjič
uši, talni škodljivci, 
talne glivice, polži, 
koloradski hrošč

po vsem vrtu, krompir, zelje, paradižnik, ne da da

šetraj uši fižol, solata, rdeča pesa, radič, da da da

pelin
rje, polži, uši, prši-
ce, mravlje, goseni-
ce

rasti mora samostojno, ne na zelenjavnem 
vrtu

da da da

žajbelj Plesni, škodljivci Kapusnice, paradižnik, fižol da da da

kamilica Plesni, padavica, kapusnice, paradižnik, čebula, česen, por da da da

rabarbara

čebulna, korenjeva, 
porova muha, splo-
šni insekticid, gose-
nice

samostojna rastlina, saj zavzame veliko pro-
stora na vrtu

ne da da

Tabela 1: Sožitje zelišč in zelenjavnic

snic. Veliko manj bo bolhačev 
in gosenic na njih. Prav tako 
so dobre spremljevalke solate 
in blitve. Koper, koriander in 
janež so koristni sosedi rdeči 
pesi in čebulnicam. Ob jago-

poleti sveža, za zimsko upo-
rabo pa jih posušimo. Poleti 
jih pobiramo takrat, ko si jih 
zaželimo. Za sušenje pa je po-
membno vedeti, kdaj so najbo-
gatejša s koristnimi snovmi.

dah bo v veliko pomoč drob-
njak. Šetrajka je že od nekdaj 
spremljevalka fižola. To je le 
nekaj dobrih sosedov na zele-
njavnem vrtu.

Svetujem torej, da trajnice 
posadite na zeliščni vrt. Tudi 
enoletnice tam ne bodo ško-
dile, posebej tiste, ki se same 
zasejejo. Vendar naj zelišča di-
šijo, cvetijo in rastejo tudi na 
zelenjavnem vrtu.

Kdaj pobiramo 
zelišča

Zelišča lahko uporabljamo 

Tako kot je pisan svet zelišč, 
so tudi njihovi uporabni deli 
zelo različni.

Pri nekaterih so uporabni 
cvetovi, druge imajo koristne 
liste, tretje so cele užitne, ne-
katere pa imajo pravzaprav 
koristne korenine. Preden se 
lotimo pridelovanja zelišč, mo-
ramo seveda najprej vedeti, kaj 
bomo pravzaprav trgali, rezali, 
sušili.

Cvetove pobiramo in sušimo 
tisti dan, ko se popolnoma od-
prejo. Ponekod seveda zaradi 
majhnih cvetov ne bomo čaka-
li na vsak cvet posebej. Takrat 
cvetove potrgamo, ko jih je od-
prtih največ.

Liste pobiramo tik pred cve-
tenjem rastline. 

Korenine pa pobiramo v 
jeseni in pozimi, nikoli pa, 
preden se listi popolnoma ne 
posušijo.

Za ohranjanje vseh zdravil-
nih in koristnih lastnosti zelišč 
je pomembno tudi, da zelišča 
niso dolgo na soncu, ko jih po-
beremo. Zato jih sproti nosimo 
tja, kjer se sušijo. Sušimo jih v 

senčnem, a zračnem prostoru. 
Zelo pomembno je, da ne tr-
gamo listov pred sušenjem, da 
vejic ne režemo na drobno in 
podobno. Ko liste trgamo, veji-
ce režemo, lomimo, zavohamo 
značilen vonj zelišča. To je že 
izhlapevanje koristnih sesta-
vin zeli. Bolj trgamo, režemo 
narazen, več izgubljamo. Zato 
sušimo veje, vejice, kar največ 
skupaj. Lomimo vejice ali listi-
če šele pred uporabo.

Še nekaj je dobro vedeti. Ze-
lišča so najbolj bogata tik pred 
poldnevom, v vročini pa neko-
liko prej. Zato je najboljši čas za 
pobiranje spomladi okoli 12. 
ure, poleti pa okoli 11. ure. Vse-
kakor pa se mora posušiti rosa.

Prav tako se izogibamo pobi-
ranju dan ali celo dva po dežju. 
Le ta namreč izluži, spere veli-
ko uporabnih sestavin.

Za konec
Tudi tisti, ki nimate svojega 

koščka zemlje, lahko najljubša 
zelišča posadite v lonce, kori-
ta ali celo na druge, zanimive 
posode. Pomembno pa je, da 
te posode postavite na sončna 
in topla mesta. Bolj boste reza-
li, večji pridelek boste imeli. 
Mnoge trajnice prezimijo tudi 
v posodah, zato za pridelavo 
najljubših zelišč ni ovir.

Stoletja so ljudje uporabljali 
rastline tako v zdravilne kakor 
tudi druge namene. Bila so 
jim v veliko korist in pomoč. 
Čeprav EU-zakonodaja pride-
lovanje in predvsem prodajo 
pod imenom »zdravilna« pre-
poveduje, naj vas to ne moti. 
Potrebno pa se je o uporabi in 
njihovih zdravilnih lastnostih 
dobro pozanimati in napotke, 
navodila tudi upoštevati. Ne-
pravilna uporaba je lahko celo 
nevarna.

Treba pa je vedeti še nekaj, 
najmočnejša so, če jih ne razva-
jamo preveč. Zato jih ne gnoji-
mo, posebej ne z mineralnimi, 
umetnimi gnojili. Vsako drugo 
leto jim dodamo nekaj kompo-
sta. Tudi zalivamo posebej ze-
liščnega vrtička ne.

Miša Pušenjak
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Za nakup mehanizacije, po-
sebej traktorjev, pa tudi drugih 
strojev, se kmetje odločajo bolj 
po lastnem občutku: „Prav-
zaprav je predhodni posvet s 
kmetijskimi svetovalci glede 
rentabilnosti in smiselnosti 
nakupa določenega stroja prej 
izjema kot pravilo. Bi pa bilo 
dobro narediti ekonomske iz-

račune pred samo odločitvijo. 
Po drugi strani je tudi res, da 
včasih zdrava kmečka pamet 
dovolj dobro oceni, kaj kmetija 
potrebuje in tega ne smemo za-
nemarjati. V tem kontekstu bi 
bilo tudi prav, da se veliko več 
naredi na medsosedski pomo-
či v obliki strojnih uslug, saj bi 
se tako stroj bolje izkoristil v 

delovne namene. Pri tem mi-
slim na medsosedsko pomoč v 
smislu organiziranega strojne-
ga krožka, v katerem sodeluje-
jo kmetije, ki na podlagi znane 
tarife opravijo storitev proti 
plačilu. Lahko pa bi ocenil, da 
imamo na našem območju pre-
več npr. kombajnov, kot je po-
vršin, kjer so potrebni ...“

Črno bela slika opremljenosti kmetij s stroji

Večji delež kmetij z zastarelo mehanizacijo
„Kar se opremljenosti kmetij s stroji tiče, so v zadnjih 20 letih glede opremljenosti kmetij nastale velike razlike. Ozek krog kmetij je izredno dobro 
opremljen, morda celo preveč, s stroji, ki niso popolnoma izkoriščeni v delovnih urah. Je pa večji delež kmetij, ki so ostale z opremo na nivoju, ki 
ni zadovoljiv, predvsem zaradi pomanjkanja sredstev za nakup opreme. Gre za kmetije pod 10 hektarjev kmetijskih zemljišč, ki nimajo drugih virov 
sredstev izven kmetijske proizvodnje, lastna kmetijska proizvodnja pa ne omogoča nakupa,“ stanje na področju opremljenosti kmetij v Podravju s 
sodobno kmetijsko mehanizacijo na kratko povzema vodja svetovalnih služb pri ptujskem KGZ Peter Pribožič.

Peter Pribožič, vodja svetovalnih služb pri KGZ Ptuj

Kar precej mehanizacije, zla-

sti dražje, kot so boljši traktorji, 

kombajni ipd, so kmetje naku-

povali s pomočjo razpisov pre-

ko kmetijskega ministrstva. To 

je nakup dražjih strojev bistve-

no olajšalo. Vendar pa razpisni 

pogoji niso takšni, da bi lahko 

kandidirali vsi. Pribožič o tem 

pravi tako: „Načeloma je raz-

pis narejen za vse, ker je javno 

objavljen in ima vsak možnost 

prijave. Resnica pa je ta, da raz-

pisni pogoji niso dosegljivi za 

vse kmetije. Prva omejitev je že 

v tem, da vse kmetije oziroma 

kmetje nimajo dovolj lastnega 

razpoložljivega kapitala za so-

financiranje. Druga omejitev je 

zagotavljanje obsega proizvo-

dnje za zagotavljanje minimal-

ne letne plače za 1PDM, zah-

tevano je tudi sprejemanje ob-

veznosti za naslednjih pet let, 

poročanje o izvedbi investicije 

skozi petletno obdobje in osta-

le omejitve. Zaradi tega se male 

Kmetijsko gozdarska zadruga z.o.o.

VSE ZA SPOMLADANSKO DELO 
      NA POLJU IN VRTU....

• Semena jarin, trav, vrtnin, 
• semenski krompir,

Celovita ponudba 
kmetijske mehanizacije, 
olj, maziv in 
rezervnih delov.

• semenska koruza, 

• gnojila, substrate, sredstva za 
            varstvo rastlin. 

PRODAJA IN SERVIS KMETIJSKE MEHANIZACIJE

TRGOVINA ZA KMETOVALCE IN VRTIČKARJE

02 79 53 065 

02 79 53 055 
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V Slogi vas nagradimo  za vsak nakup nad 29,99 €
 

Akcija velja do porabe zalog!
 

20 litrov 20 litrov 
UNIVERZALNI SUBSTRAT 

ZA CVETJE IN ZELENJAVO 
UNIVERZALNI SUBSTRAT 

ZA CVETJE IN ZELENJAVO 

Z veseljem vam bomo svetovali in se potrudili za vas. 
Obiščite nas vsak dan med 7. in 19. uro in v soboto do 13. ure. Vabljeni!

V Slogi je moč !

VSE ZA SPOMLADANSKO DELO 
      NA POLJU IN VRTU....

KMETIJSKA TRGOVINA ŠIKOLE 
KMETIJSKA TRGOVINA LOVRENC 

Odkup žit, živine, lesa .....   031/572 616

   04 20 14 950

Kmetijska mehanizacija .....  051/629 049
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kmetije v teh razpisih ne vidijo 
in marsikatera takšna kmetija 
ne more koristiti teh razpisov.“ 
Večje kmetije pa so te razpise 
po mnenju Pribožiča maksi-
malno izkoristile: „Čeprav so 
bili razpisi tudi bolj splošne 
narave, so se kmetje pač odlo-
čali za posodabljanje strojnega 
parka prej kot pa za kakšne in-
vesticije v objekte, kjer je bilo 
treba pridobiti še gradbeno do-
voljenje, za kar pa velikokrat ni 
bilo niti dovolj časa, včasih pa 
tudi volje ne.“

Ali je bolj smiselno kupiti 
nov ali rabljen stroj, Pribožič 

meni, da je brez dvoma bolje 
kupiti novega: „Gotovo je smi-
selno kupiti nov stroj, z novej-
šo tehnologijo in z namenom 
daljše uporabnosti. Glede na 
ceno pa se kmetije, posebej 
manjše, odločajo za nakupe 
rabljenih strojev, ki so cenejši 
in bolj dosegljivi. Vendar se 
iz razpisov ne more koristiti 
sredstev za podporo nakupov 
rabljenih strojev. Torej je od-
ločitev za rabljen stroj na vrsti 
takrat, ko kupujemo samo z 
lastnimi sredstvi in iščemo ce-
nejši stroj.“

Na vprašanje, kdaj oz. po 

katerih merilih naj se kupuje 
določen stroj, da bo nakup 
tudi ekonomsko upravičen, 
pa Pribožič odgovarja: „Vsak 
stroj ima opredeljeno okvir-
no življenjsko dobo oziroma 
dobo izkoriščanja brez večjih 
stroškov popravil. Posame-
zna kmetija si bo kupila stroj 
za daljše obdobje in za lastno 
uporabo. Posamezne vrste 
strojev so takšne, da jih kme-
tija mora imeti na voljo ob 
pravem času, zato si težko za 
ta dela najame strojne usluge. 
Posebej je to linija za spravilo 
sena, osnovna linija za obdela-

Skoraj pol slovenskih traktorjev je starih 
25 let in več

Na kmetijah je bilo v letu 2010 registriranih skoraj 102.000 
dvoosnih traktorjev. Več kot 90 odstotkov vseh dvoosnih trak-
torjev v lasti kmetijskih gospodarstev je imelo v letu 2010 niž-
jo delovno moč (do 59 kW). Podatki o povprečni starosti regi-
striranih traktorjev kažejo, da so bili traktorji na povprečni 
slovenski kmetiji tudi stari, saj je povprečna starost registrira-
nega traktorja več kot 21 let.

Tudi zadnji uradni statistični podatki o starosti in številu 
traktorjev v Sloveniji, ki veljajo za leto 2011, niso bolj opti-
mistični. Skupaj je bilo v državi uradno registriranih 92.413 
traktorjev, od tega jih je bila skoraj polovica (43.402) starej-
ših od 25 let! Prav tako zelo starih traktorjev (od 12 do 25 let) 
je bilo 30.730. Traktorjev, starih manj kot tri leta, je bilo le 
5309, traktorjev, starih od 4 do 11 let, pa 10.291. Traktorjev, 
ki so bili kupljeni v letu 2011 in so bili torej stari manj kot eno 
leto, pa je bilo 1772. Seveda gre le za uradne podatke, saj je 
po neuradni oceni traktorjev v državi še več, okoli 120.000, 
ampak vsi pač niso registrirani.

Če se Slovenci v povprečju nikakor ne morejo pohvaliti s so-
dobnim traktorskim voznim parkom, pa se očitno lahko po-
hvalijo s številom. Časnik The Economist je namreč Slovenijo 
na eni svojih lestvic uvrstil v sam svetovni vrh. Slovenija je 
po njihovih podatkih druga država po številu traktorjev na 
obdelovalno površino. Pred Slovenijo je glede na te kriterije le 
še Islandija, za nami pa zaostajajo Japonci (ti so tretji), četrti 
so Švicarji in peti Avstrijci.

(Vir: SURS)

tij, nimajo dovolj denarja: „Ti 

majhni kmetje ne morejo na 

razpise, nujno pa recimo mora-

jo pokositi zelo strme travnike 

ipd. Prav za te majhne kmetije, 

ki potrebujejo specialne stroje, 

bi bil potreben kakšen pose-

ben razpis za sofinanciranje, 

saj se bo le tako lahko izboljšala 

zelo slaba slika opremljenosti s 

sodobno mehanizacijo.“
SiM

Traktorji Nabavna vre-
dnost brez DDV

Zmogljivost Stalni stroški na 
leto brez DDV

Stalni stroški na 
uro brez DDV

Spremenljivi stroški 
na uro brez DDV

Standardni dvokolesni pogon 10.083 33 kW 1.445 2,89 4,59

Standardni štirikolesni pogon 12.750 33 kW 1.828 3,66 4,08

Standardni štirikolesni pogon 16.417 50 kW 2.353 4,71 7,03

Standardni štirikolesni pogon 28.083 70 kW 4.025 8,05 10,26

Standardni ozkokolesni - SVV 20.750 55 kW 2.974 6,61 7,95

Enoosni traktor (4,5 KM) 833 3,5 kW 133 0,83 0,57

Enoosni traktor (8 KM) 1.625 5,5 kW 260 1,63 0,96
Vir: Katalog kalkulacij za načrtovanje gospodarjenja na kmetijah v Sloveniji

vo tal. Nesmiselno pa je kupo-
vati močan stroj, ki je finančno 
drag in ga potrebujemo samo 
nekaj ur na leto. V teh prime-
rih pa je veliko primerneje ko-
ristiti strojne usluge. Pri tem bi 
poudaril tudi to, da so novejši 
stroji tudi bistveno zahtevnej-
ši, vedno več je elektronike, 
ki zahteva več znanja pri upo-
rabi. In tudi po tej plati je smi-
selno, da tisti, ki obvlada stroj, 
z njim tudi pravilno strokovno 
rokuje in so tudi rezultati upo-
rabe stroja v tehnologiji pride-
lave večji ter boljši.“

O tem, kdaj je stroj dejansko 
dobro izrabljen, obstajajo tudi 
posebne kalkulacije v katalo-
gu, ki je na voljo v svetovalni 
službi: „V teh kalkulacijah je iz 
vidika nabavne vrednosti izra-
čunana vrednost vseh stroškov 
na leto, koliko je stalnih stro-
škov na delovno uro in koliko 
je spremenljivih stroškov. To 
naj bi se upoštevalo pri od-
ločitvi o nakupu stroja, torej, 
koliko bo stalnih stroškov na 
leto in koliko se pridobi s tem 
strojem na delovno uro. Izbolj-
šanje dejanske izrabe strojev 
pa je možno doseči z večjim 
obsegom delovnih ur, to pa 
pomeni, da poleg lastnih po-
vršin obdelamo s strojem tudi 
določen obseg ur na drugih so-
sednjih površinah v dogovoru. 
V tem primeru je dobrodošla 
organizacija strojnih krožkov 
ali pa dobro dogovarjanje s so-
sedi,“ še pravi Pribožič, ki ob 
tem opozarja na še eno, doslej 
nerešeno težavo, ki je pereča 
zlasti na območju Haloz, kjer 
so kmetijske površine načelo-
ma na strmih hribih, z velikimi 
stroji se jih ne da obdelovati, za 
manjše stroje pa kmetje, pra-
viloma vsi lastniki malih kme-
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Ivan Brodnjak, specialist za poljedelstvo

Katerih hranil je v zemlji 
dovolj, katera pa bi bilo dobro 
še dodati, pove analiza tal, ki 
jo na ptujskem Kmetijsko-goz-
darskem zavodu opravljajo že 
trinajsto leto, letno pa naredijo 
kar okoli 3000 analiz.

„Te analize oziroma rezultati 
potem kmetovalcem dajejo od-
govor o dostopnosti in vsebno-
sti hranil. Osnovni makroele-
menti, na katere se delajo anali-
ze, so fosfor, kalij, pH-vrednost, 
vsebnost humusa, po potrebi 

pa tudi magnezija. Posebej pa 
delamo analize za vsebnost du-
šika. Fosfor se v tleh ne izpira 
in se morda premika 1 centi-
meter na leto. Kalij se premika 
do 10 cm in na nekaterih tleh 
se celo lahko izpira, dušik pa 
je bolj mobilen in je odvisno, 
kakšna je vsebnost humusa v 
zemlji in od temperature. Ana-
lize na dušik delamo tako pred-
vsem v poletnih tleh, ko se tem-
perature povišajo, delajo pa se 
na dva načina: ali so to hitri tal-

Analiza tal in gnojilni načrt prihranita nepotrebne stroške

Z razumnim gnojenjem do odličnih rezultatov
„Tako kot ljudje tudi rastline potrebujejo za rast in razvoj hranila. Če ljudje potrebujemo energijo, beljakovine in vitamine, rastline potrebujejo dušik, 
fosfor, kalij, magnezij, bor, mangan ter seveda svetlobo in vodo. Da lahko rastline normalno uspevajo, morajo imeti dovolj teh hranil v tleh, prav tako 
pa morajo biti ta v optimalnem razmerju,“ pravi specialist za poljedelstvo Ivan Brodnjak.

ni testi, ki se imenujejo en-min 
metoda, kjer ugotovimo dosto-
pnost nitratnega dušika, in pa 
hitri rastlinski testi, kjer dejan-
sko preko rastlin ugotavljamo 
vsebnost dušika v rastlinskem 
soku. Te teste lahko naredimo 
kar na terenu in takoj povemo 
rezultat.“

Seveda pa ni dovolj, da hra-
nila zgolj so v zemlji, ampak 
morajo biti tudi v pravilnem 
razmerju. Če so razmerja poru-
šena, lahko to zelo negativno 
vpliva na rast in v končni fazi 
seveda na pridelek. Brodnjak 
pravi, da je optimalna založe-
nost s fosforjem 16 do 24 mili-
gramov na 100 gramov zemlje, 
nad 40 pa gre za ekstremno za-
loženost s fosforjem. Pri kaliju 
je optimalna založenost med 
20 in 30 miligrami. Sicer sve-
tovalci na analizah označujejo 
založenost s petimi oznakami, 
od A do E, pri čemer je oznaka 
A prenizka založenost, oznaka 
C je ciljna oz. optimalna zalo-
ženost, oznaka E pa ekstremna 
založenost. „Če je, recimo, ze-
mlja ekstremno prezaložena s 
fosforjem in kalijem, do nasle-
dnje analize te zemlje ni več 
treba gnojiti oz. ne dodajamo 
več teh dveh elementov, saj bi z 
dodajanjem rastlinam naredili 
več škode kot koristi.“

Izredno pomembna je tudi 

pH-vrednost; nizka vrednost 
pH je najpogostejši razlog za 
slabo rodovitnost. „Prav za ob-
močje Podravja, za zgornjo in 
drugo dravsko teraso, velja, da 
prevladujejo praviloma zelo 
kisla tla. Optimalni pH je med 
6 in 6,5 za lahka ter med 6,5 
do 7 za težka tla. Mi pa v ana-
lizah zelo pogosto ugotavljamo 
pH-vrednosti med 4 in 5, v po-
sameznih primerih tudi pod 
4. V teh primerih je pridelek 

drastično nižji kljub optimalni 
založenosti zemlje in rastlin s 
hranili.“

Kdaj uporabiti 
foliarno gnojenje

V zadnjih letih se veča šte-
vilo analiz, ki kažejo na eks-
tremno založenost zemlje; gre 
predvsem za vrtove, rastlinja-
ke in tudi nekatere vinogra-
de, kjer se je v preteklih letih 

obilno gnojilo. Zemlja je lahko 
prezaložena ne le z mineralni-
mi gnojili, ampak tudi (zlasti 
v vrtovih) s fosforjem, kar je 
posledica odlaganja pepela 
na zemljo. Prezaloženost pa 
je lahko tudi posledica prete-
klega vsakoletnega gnojenja 
s hlevskim gnojem. Ko je v 
tleh preveč kalija ali fosforja, 
se začno pojavljati blokade; 
preveč fosforja blokira bor, 
mangan in žveplo. Iz tal tega 

torek � 19. marca 2013
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Spoznanje človeka, da je treba zdrave 
ljudi oziroma živali ločevati od bolnih 
in da se bolezni lahko širijo po zraku, 
s hrano, vodo in umazanijo, je privedlo 
do razvoja in uvedbe dezinfekcije kot 
osnovnega preventivnega ukrepa pri 
zaščiti ljudi in živali pred boleznimi.
Dezinfekcija je postopek zmanjševanja 
števila mikroorganizmov na raven, ki ni 
nevarna za naše zdravje. V postopkih 
dezinfekcije uporabljamo različna dez-
infekcijska sredstva.
Krkino lastno znanje in pridobljene iz-
kušnje so nam omogočili, da smo razvi-
li razkužilo Ecocid S, ki zaradi sodobne 
in učinkovite sestave spada med vodil-
ne v svetu.
Testiran je po najnovejših metodah za 
dezinficiense v EU.
Ecocid S je vsestransko razkužilo s ši-
rokim spektrom delovanja. Zagotavlja 
učinkovito zaščito pred vsemi znanimi 
virusi, bakterijami in glivicami, vključ-
no z virusi gripe. Z enim postopkom 

razkuževanja jih učinkovito uničimo in 
preprečimo raztros mikroorganizmov.
Najpomembnejše lastnosti ecocida S 
so učinkovitost, varnost, praktičnost in 
vsestranska uporabnost. 
Izdelek je v obliki praška, preprost za 
shranjevanje, prevoz in natančno red-
čenje ter je hitro topen v mlačni vodi.
Sestavine, ki jih vsebuje delovna razto-
pina ecocid S (delovna raztopina = raz-
kužilo + voda), se biološko razgradijo in 
s tem ne onesnažujejo okolja. Deluje 
na način oksidacije in zagotavlja učin-
kovito dezinfekcijo.
Ecocid S je primeren za razkuževanje 
površin, predmetov, opreme, zraka 
in vodnih sistemov. Uporablja se na 
farmah, v ribogojnicah, valilnicah, ra-
stlinjakih, klavnicah in veterinarskih 
ordinacijah. Namenjen je tudi za čišče-
nje in razkuževanje stanovanj, zdra-
vstvenih ustanov ter javnih prostorov 
(športna središča, šole, hoteli, tovarne, 
pisarne).

Za splošno čiščenje in razkuževanje 
površin uporabljamo 1-odstotno razto-
pino (primer priprave delovne raztopi-
ne: vsebino 50 g vrečke raztopimo v 5 
l vode). Vodotopni prašek nam da raz-
topino rožnate barve z vonjem limone.
Delovno raztopino nanesemo na žele-
ne površine. Deluje hitro, saj je potreb-
ni čas delovanja 1-odstotne raztopine 
samo 10 minut. Po 10 minutah je treba 
površino sprati z vodo. Ob uporabi v 
skladu z navodilom ecocid S ni korozi-
ven, ne pušča madežev, ne poškoduje 
gume in plastičnih izdelkov in ne tvori 
škodljivih izparin.
Ecocid S je na voljo v različnih pakira-
njih (vrečke po 50g, 1 kg in 2,5 kg) v 
bolje založenih lekarnah, specializira-
nih trgovinah in veterinarskih postajah, 
oziroma ambulantah.
Z uporabo preverjenih, varnih in učin-
kovitih izdelkov zagotavljamo zdravo 
okolje in zmanjšujemo možnost preno-
sa bolezni.

Razkužilo ecocid S – visoko učinkovita zaščita 
pred povzročitelji bolezni

21. marca 2013
ob 9.00 uri

Odpiramo NOVO in
ŠE BOLJŠO trgovino
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elementa ne moremo „dobiti“ 
drugače kot s pridelkom, ki 
ga poberemo. Osnovni prin-
cip gnojenja pa je takšen; ko 
imamo C-založenost, torej 
optimalno, gnojimo samo to-
liko, kolikor s predvidenim 
pridelkom odnesemo. „Najve-
čji problem pa, kot rečeno, je 
prezaloženost z določenimi 
elementi, ki povzroča blokade 
in potem moramo rastlinam 
elemente dodajati, da ne pride 
do pomanjkanja. Dodajanje pa 
je možno preko listov. Največ-
krat se to dogaja v vrtnarstvu, 
sadjarstvu in vinogradništvu. 
Torej, če je v tleh preveč fos-
forja, ki blokira sicer dovolj 
veliko količino ostalih elemen-
tov v zemlji, lahko te ostale 
potrebne elemente dovajamo 
rastlini le preko listov.“ 

Foliarno gnojenje preko 
listov je sicer smiselno pri ve-
čini kultur, saj velja za najbolj 
učinkovito gnojenje: „Rastline 
lahko določen del hranil sprej-
mejo tudi preko listov in gno-
jenje z dušikom preko listov je, 
recimo, štirikrat učinkovitej-
še kot preko tal. Kar pomeni, 
da za enak učinek porabimo 
štirikrat manj gnojila ali pa je 

učinek štirikrat večji. Težava je 
edino v tem, da lahko na ta na-
čin dodajamo relativno majhne 
količine. Vendar je to premalo 
za normalno prehrano, zato je 
foliarno gnojenje primerno le 
kot dopolnitev.“

Kot še pravi Brodnjak, je 
praksa dosedanjih analiz naj-
večkrat pokazala nesorazmerja 
med elementi v zemlji: „Manj 
je primerov prezaloženosti ali 
prenizke založenosti. Zelo po-
gosto se je pokazal presežek 
fosforja in pomanjkanje kalija.“

Proizvajalci gnojil se seveda 
ne prilagajajo rezultatom ana-
liz. Na trgu so dostopna vsa 
hranila, kar je tudi prav. Od 
kmetovalcev pa je odvisno, da 
vedo, katera hranila, gnojila 
potrebujejo in katerih ne. Libi-
dov zakon namreč pravi tako: 
pridelek se ravna po tistem ele-
mentu v proizvodnji, ki najbolj 
manjka.

Vsi kmetovalci, ki so v KOP-
programih, morajo imeti pov-
sod analize tal in morajo gno-
jiti v skladu z gnojilnimi načrti 
po teh analizah: „Seveda jim 
mi tudi priporočamo, glede na 
predvideno količino pridelka, 
koliko in s čim gnojiti. Zelo tež-

RAR NOVI d.o.o.

www.rastlinjak.si
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ko in tudi zelo redke so potem 
kakšne težave. Kmetje morajo 
selektivno izbirati gnojila, po-
nudba pa mora biti celovita.“

Opaža se vedno 
večje pomanjkanje 
žvepla

Obdobje zadnjih nekaj let pa 
kaže še nekaj: v zemlji je začelo 
primanjkovati žvepla. Doslej 
tega pomanjkanja ni bilo, ker 
ga je zemlja dobivala dovolj iz 
zraka, gre za t. i. kisli dež, ki ga 
zadnja leta ni več: „Povprečno 
rastline v kolobarju porabijo 
okrog 50 kilogramov žvepla na 

hektar. Kot rečeno, še do ne-
davnega ga je bilo dovolj, celo 
višek, tam po 60 kilogramov. Z 
okolju prijaznejšo tehnologijo 
tovarn, z odžveplevalnimi na-
pravami, z izboljšano tehniko 
izpusta (katalizatorji) pri avto-
mobilih pa se je delež žvepla 
iz zraka zelo zmanjšal, vnos je 
padel celo pod 10 kilogramov 
na hektar, kar pa je absolutno 
premalo, zato je treba začeti 
dodajati tudi žveplo kot makro-
hranilo v mineralnih gnojilih. 
Nekatera mineralna gnojila za-
radi vsebnosti žvepla niso nič 
dražja, saj je žveplo odpadek, 
sadra,“ opozarja Brodnjak.

Ogromno žvepla rabijo ra-

stline, ki pečejo, kot so vrtnine 
čebula, česen, zelje, tudi oljna 
ogrščica, kjer je gnojenje z žve-
plom pravzaprav že obvezno. 
Pomanjkanje žvepla pa se po-
zna tudi že pri pšenici in dru-
gih kulturah.

Vedno več okolju 
prijaznejših škropiv

Poleg pametnega gnojenja, 
ki torej ne sme biti niti pretira-
no niti premajhno, je potrebna 
tudi pametna uporaba škropiv, 
insekticidov oziroma vseh fi-
tofarmacevtskih sredstev. „V 
zadnjem času se uporaba fito-
farmacevtskih sredstev zmanj-

šuje, kar je prav. V ospredje 
prihajajo okolju prijaznejša, 
torej bolj bio fitofarmacevtska 
sredstva. Tako se vsako leto s 
trga umakne nekaj „prežive-
tih“, okolju manj prijaznih fito-
farmacevtskih sredstev, hkrati 
pa se uveljavi nekaj novih, ki 
so okolju bistveno prijaznejša. 
Osebno sem mnenja, da bi se 
lahko poraba fitofarmacevt-
skih sredstev zmanjšala še za 
kakšnih 20 odstotkov s pravil-
no uporabo, torej z znanjem, 
kar pomeni uporabiti pravo 
fitofarmacevtsko sredstvo ob 
pravem času,“ je še povedal 
Ivan Brodnjak.

SiM
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Ko je skalnjak enkrat namreč 
oblikovan, zanj ni več treba 
pretirano skrbeti, pa tudi ple-
vela praviloma ni veliko, saj je 
v skalnjaku veliko peska in pro-
da, ki zavira njegovo rast.

Ureditev lastnega skalnjaka 
niti ni tako zahtevna naloga, 
kot kaže na prvi pogled. Seve-
da se vedno lahko odločite in 
to delo prepustite vrtnarskim 
strokovnjakom, lahko pa po-
skusite tudi sami in z upošte-
vanjem osnovnih navodil vam 
skoraj ne more spodleteti.

Za začetek je potrebnega ne-
kaj kamenja različnih velikosti, 

obvezno naj bo nekaj kamenja 
tudi velikega, saj prav to raz-
bija monotonost. Od kamnin 
je najboljši tuf, ker je mehek 
in porozen kamen in bo v nje-
govih špranjah mnogo rastlin 
našlo svoj prostor. Zaradi svo-
jega videza sta primerna tudi 
apnenec in peščenec. Nekateri 
zagovarjajo, naj se za skalnjak 
izbere vrsto kamenja iz nepo-
sredne okolice, saj se tako skal-
njak najbolje ujema z okolico.

Najprimernejši prostor za 
postavitev skalnjaka je odprto, 
sončno pobočje ali pa gomila, 
kjer naj bo rastišče obrnjeno 

Kako narediti skalnjak

Zanimiv in lep dodatek okolici
Čeprav marsikdo še vedno prisega na lepo urejene cvetlične gredice, je tudi vedno več tistih, ki si raje omislijo skalnjak. Ta je za nekatere rastline 
idealno rastišče, pa tudi sicer je s skalnjakom precej manj dela kot z gredicami.

proti jugu ali jugozahodu. Če 
takšne gomile na parceli ni, 
se jo lahko ustvari z nasutjem 
zemlje, med katero se položijo 
skale oziroma kamenje. Skale 
je sicer treba vgraditi previsno 
v pobočje, saj se tako ustvari 
čim bolj naraven videz. Velike 
skale naj bodo na dnu oziroma 
na spodnjem robu skalnjaka, 
nekoliko manjše pa proti vrhu.

Najprej na mesto, kjer boste 
uredili skalnjak, nasujte pri-
bližno 15 centimetrov debelo 
plast kršja (prod, grušč, tudi 
zdrobljena opeka), ki jo pokrij-
te s plastjo narobe obrnjene 

torek � 19. marca 2013

ruše. Ruša je najprimernejša 
podlaga zato, ker omogoča 
prosto odtekanje vode, hkrati 
pa zadržuje prst. Čisto dober 
nadomestek ruše je tudi pla-
stična folija, ki pa jo morate 
preluknjati, da bo voda lahko 
odtekala. Nato čez natresete 
dobro vrtno prst ter posadite 
rastline. V skalnjak lahko tisti, 
ki jim je to všeč, namestijo tudi 
mnoge stare in odvečne zade-
ve, kot so npr. korita in druge 
dodatke.

Zemljo za skalnjak pripra-
vljamo glede na potrebe ra-
stlin, ki jih nameravamo upora-
biti v zasaditvi. Večina rastlin, 
ki raste na skalnjakih, potrebu-
je za svojo rast prepustno, zrač-
no in odcedno zemljo. Takšno 
zemljo dobimo z mešanjem vr-
tne zemlje in dodatkom peska. 
Količina in vrsta peska (mivke) 
tudi določa, kakšne rastline 
bodo uspevale na skalnjaku. 
Dolomitni in kremenčev pe-
sek se v zemlji ne topita in sta 
primerna za rastline, ki v tleh 
ne prenesejo apnenca. Apnen-
časti pesek pa je primeren za 
rastline, ki prihajajo s kraških 
področij in naših Alp (kot npr. 
domača velikonočnica). Večja 
kot je vsebnost peska (mivke) 
v tleh, bolj je zemlja odcedna 
in zračna, kar je v zimskih me-
secih, kjer je padavin veliko, 
izredno dobrodošlo. Rastline 
tako lažje preživijo zimo in so 

Kaj zasaditi v skalnjak
Med nizkimi iglavci so za skalnjak primerni: tisa, nava-

dna gnezdasta smreka, stebričasta smreka, pritlehna omo-
rika, navadna plazeča smreka, plazeča sinjezelena smreka, 
pacipresa, kitajski brin, ruševje, pritlikava kanadska čuga in 
Pfitzerjev brin.

Primerni nizki listavci: pahljačasti javor, češmini, metli-
čevje, krčnica, kalmija, lovorikovec, japonska kutina, japon-
ska trdoleska, skimija, ruj, medvejka, panešplja in sleč.

Med nizkimi trajnicami, ki zrastejo načeloma od 10 do 20 
centimetrov, so zelo primerne za zasaditev naslednje: skreč-
nik (cveti marca in aprila v modri barvi), repnjak (cveti apri-
la in maja v beli barvi), alpski pečnik (cveti maja in junija), 
avbrecija (cveti aprila, maja in junija), smiljka (cveti maja 
in junija), svinčenka (cveti v septembru ali oktobru), gorski 
klinček (cveti maja ali junija), sadrenka (zraste 40 cm viso-
ko; cveti maja ali junija), krčnica (zraste 40 cm visoko; cveti 
junija in avgusta), grenik (cveti marca ali aprila), pritlehna 
plamenica (cveti aprila ali maja), vrtni avrikelj (cveti aprila, 
maja in junija), kreč (cveti maja in junija), homulica (cveti 
v aprilu, maju ali juniju), volnenec (zraste do 30 cm višine; 
cveti v juliju ali avgustu), materina dušica ali timijan (cveti 
junija, julija ali avgusta); vrednik (zraste 40 cm visoko; cveti 
od junija do septembra).

(vir: Slonep)

spomladi prej pripravljene na 
rast in cvetenje. Slaba stran ta-
kih suhih odcednih tal je suša 
poleti. To je še posebej očitno 
v prvi vegetacijski sezoni, saj 
rastline nimajo dovolj razvite-
ga koreninskega sistema ali pa 
je ta preplitev za črpanje vode 
iz globljih plasti zemlje. Novo 
nasajene skalnjake zato prvo 
poletje zalivamo vsaj 10–15 cm 
v globino, da se rastline dobro 
vrastejo.

Sicer pa so poleg kamenja 
oziroma skal in prsti najpo-
membnejši sestavni del ra-
stline. Poleg zimzelenih in 
lesnatih alpskih rastlin so za 
skalnjak primerne rastline, ki 
rastejo počasi in so nizke rasti, 
da s tem ne rušimo ravnotežja. 
Posadimo lahko tudi pritlikava 
drevesca z gnezdasto ali pira-

midno krošnjo in ostali grmi, 

ki so primerni kot osnovna za-

saditev. Ko izbiramo rastline za 

skalnjak, moramo vedeti, kdaj 

bodo cvetele. Večina jih cve-

ti spomladi ali poleti, zato je 

dobro, da rastline za skalnjake 

dodatno obogatimo s kakšnimi 

alpskimi čebulnicami, kot sta 

žafran in perunika, ki cvetita 

zgodaj spomladi in pozimi. Da 

bi zmanjšali rast plevela, lahko 

posadimo pisane blazinaste 

trajnice, ki kot zavesa prekri-

vajo kamenje. Pri tem moramo 

biti previdni in jih vsako leto 

razpoloviti prav zato, ker so 

hitro rastoče in se nam lahko 

preveč razrastejo ter nam lah-

ko v celoti prekrijejo kamenje 

ali skale.
SiM
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Vrtnarjenje

Izognimo se napakam v vrtnarjenju
Pravi užitek in veselje vas prevzame, ko se sprehajate skozi zelenjavni vrt in nabirate svežo domačo zelenjavo. Za uspešno vrtnarjenje se je treba tru-
diti vse leto, a včasih naredite tudi kakšno napako, ki se jo da odpraviti. Tekoče leto ste zato nekoliko prikrajšani za pridelek, vendar se na napakah 
vsi učimo. V praksi si pomagajte tudi s preprostimi navodili, ki sem jih zapisal  v nadaljevanju.

1. Izbirajte med 
lokalno prilagojenimi 
sortami in upoštevajte 
osnovne zakonitosti

Vse sorte zelenjave ne uspe-
vajo enako dobro na določe-
nem področju. Če zaupate svo-
jemu vrtnarju oz. prodajalcu, 
ga povprašajte, katera sorta 
najbolje uspeva na vašem po-
dročju in ima najmanj težav. 
Vrtnine ne sejte pregosto, saj 
bo pridelek slabši. Setev je ce-
novno ugodna in preprosta, a 
na prostem bo uspešna le, če 
boste poskrbeli za dobro pri-
pravljeno zemljo, upoštevali 
priporočene medvrstne raz-
dalje, kolobar, razdalje v vrsti, 
globino setve ter temperaturo 
setve. 

2. Pred sajenjem 
ali setvijo ustrezno 
pripravite tla

Če tal niste pognojili že 
jeseni, je to potrebno storiti 
kakšen teden pred setvijo ali 
sajenjem. Ker je domačega 
komposta običajno premalo ali 
pa je vprašljive kakovosti, je za 
pripravo tal najbolje uporabiti 
sodobno organsko gnojilo v 
obliki pelet Plantella organik, 
ki ga plitvo vdelajte v tla. To 
gnojilo ne vsebuje plevela in 
škodljivih organizmov, vsebu-
je pa najvišji  delež organske 
mase in suhe snovi med vse-
mi organskimi gnojili pri nas, 
zato je poraba majhna, učinek 
pa večji. Za 100 m2 močno po-
gnojenega vrta porabite 20 kg 
Plantella organika, ki nado-
mesti 600 kg hlevskega gnoja. 
Tlom dolgoročno zvišuje vseb-
nost humusa.   

Izčrpana tla z nizko vsebno-
stjo organske snovi in slabim 
zadrževanjem vode lahko bio-

Pred nami je pomembno 
spomladansko opravilo – saje-
nje balkonskih rastlin. Krmar-
jenje med množico čudovitih 
cvetk, ki jih ponujajo katalogi, 
ni lahka naloga. Pogosto se do-
godi, da nas premamijo zasa-
ditve, ki za naš življenjski slog 
zahtevajo preveč pozornosti, 
zato nas rezultati truda preveč 
razočarajo. Na srečo pa si lah-
ko omislimo nadvse pametne 
zasaditve v pravilno izbrani 
zemlji in ob uporabi najboljših 
gnojil za balkonske rože, ki po-
nujajo zavidljiv učinek za skro-
men vložek. Kaj so pravzaprav 
pametne zasaditve?  Če nam 
kronično primanjkuje časa, 
so naše zasaditve popolnoma 
drugačne kot pri prijateljih, ki 
se vse dni sučejo okoli svojih 
lepotic. Naj navedemo primer 
take zasaditve:  v meter dolgo 
korito z vodno rezervo posadi-
mo deset rastlin – belo bego-
nijo zmajeva krila, dve rožnati 
in eno belo bršljanko, rdeče-
listno ščetinavo perjanko ter 
po dve dihondri in okrasni 
koprivi. 

Za sajenje balkonskega cve-
tja priporočamo visoko kako-
vostno petkomponentno 
zemljo Plantella Balkonia, 
ki vsebuje vse, kar balkonske 
rastline potrebujejo za do-

dognojevanje vseh vrtnin upo-
rabite preverjeno organsko 
gnojilo na osnovi morskih alg 
Bio Plantella Vrt. Z uporabo 
morskih alg se bistveno izbolj-
ša pridelek, rast koreninskega 
sistema, boljša je tudi toleran-
ca na stres (visoka in nizka 
temperatura, toča, suša,  moča, 
močan veter, ...). S hranilno raz-
topino iz morskih alg vrtnine 
zalivajte vsakih 10 do 14 dni. 
En liter pripravka na osnovi 
morskih alg Bio Plantella Vrt 

rabite nekakovosten gnoj ali 
kompost. Trajni pleveli (slak, 
osat, kislica, regačica) večino-
ma ne marajo košnje in redne-
ga trganja nadzemnih delov. Te 
plevele ne poizkusite puliti s 
koreninami oz. izkopavati, saj 
jih tako le razmnožujete.

6. Nadzorujte bolezni 
in škodljivce

Vrtnine so občutljive na šte-
vilne bolezni in škodljivce. Pro-
ti ušem na fižolu je zelo učinko-
vit naravni pripravek na osnovi 
piretrina Bio Plantella flora 
kenyatox verde, ki ga  upora-
bimo tudi ob pojavu tripsov 
in rastlinjakovega ščitkarja na 
paradižniku. Rastline vzdržu-
jemo krepke in odporne proti 
boleznim, kot sta npr. solatna 
in krompirjeva plesen, z re-
dnim škropljenjem z naravnim 
pripravkom na osnovi njivske 
preslice Bio Plantella Natur-
f, vsakih 10 dni in po vsakem 
močnejšem dežju. Koloradski 
hrošč je najhujši in najbolj 
razširjen škodljivec krompirja. 
Kadar je rastlina krompirja sla-
ba in na njej najdemo vsaj dva 
hrošča na grm, jo pravočasno 
škropimo s povsem ekološkim 
pripravkom iz naravnega pire-
trina Bio Plantella flora verde. 

Prvo škropljenje je potrebno 
opraviti v maju, ko imajo grmi 
krompirja manjšo listno povr-
šino, zato lahko hroščki naredi-
jo večjo škodo. Drugo škroplje-
nje ponovimo ob pojavu ličink, 
ki ogrožajo rastline pred cvete-
njem. S tretjim škropljenjem pa 
zatiramo že koloradske hrošč-
ke nove generacije. Polži se lah-
ko pojavijo že zgodaj spomladi, 
takoj ko se malo otopli, zemlja 
je pa še vedno vlažna. Zato vr-
tnine že zgodaj zavarujemo 
tako, da jih obdamo z ekolo-
škim Bio Plantella gelom proti 
polžem ali ekološkim limaci-
dom Bio Plantella arion +. 

Po približno treh tednih je po-
trebno nanos ponoviti. 

7. Spravilo pridelka 
naj bo pravočasno

Nekatere vrtnine (stročji fi-
žol, bučke, kumare) ne nastavi-
jo novih plodov, če jih pravoča-
sno ne potrgate, zato jih pobi-
rajte nekoliko bolj pogosto.

8. Za strokovne 
nasvete pokličete na 
� 080 81 22.

Davor Špehar, strokovnjak 
kluba Gaia

loško aktiviramo z organskim 
gnojilom Biogrena, ki vsebuje 
nadpovprečno število mikro-
organizmov. Zlasti ga priporo-
čamo za dognojevanje njiv in  
vrtov, kjer so bila v preteklosti 
intenzivno uporabljana mine-
ralna gnojila, talni insekticidi, 
herbicidi, na  travnikih z nižjo 
koncentracijo metuljnic in v 
peščenih tleh. Uporabimo ga 
tudi ob zasnovi trajnih nasa-

dov, kot so sadovnjaki in vino-

grad. Primerna je za vse rastli-

ne, tudi tiste, ki potrebujejo 

bolj kisla tla, uporabljamo pa jo 

lahko tudi za pospeševanje zo-

renja komposta.  Tako ga večji 

pridelovalci uporabljajo pri or-

ganskemu gnojenju krompirje-

vega nasada, vrtnarji pa z njim 

lahko dognojujejo tudi citru-

se, borovnice, rododendrone 

in ostale kisloljubne rastline. 
Pomembno je, da organsko 
gnojilo Biogrena uporabimo 
pravočasno. Kdor je uporabil 
Biogreno, prisega na rezultate!

Za manjši vrt ali posamezne 
gredice lahko uporabimo tudi 
100 % organsko gnojilo v gra-
nulah Bio Plantella Nutrivit, 
obogatenega s fulvinskimi in 
huminskimi kislinami. Ker so 
hranila v gnojilu rastlinam v 
hitro dostopni obliki, je to gno-
jilo odlično tudi za dohranje-
vanje. Za rastline s posebnimi 
potrebami po hranilih lahko iz-
biramo tudi Bio Plantella spe-
cialna Nutrivit gnojila: za li-
stnato zelenjavo in kapusnice, 
za jagode in jagodičevje ter za 
paradižnik in druge plodovke.  

3. Sadite in sejte ob 
pravem času 

Ljubiteljski vrtnarji običajno 
z deli prehitevate, zato so spo-
mladanske in poletne setve po-
gosto neuspešne. Tipični pri-
mer je prezgodnja spomladan-
ska setev korenja. Sveže seme 
korenja v osrednji Sloveniji 
uspešno kali pri temperaturi 
tal okrog 8 °C (sredina aprila). 
Z zgodnjimi setvami nič ne 
dosežete. Če hočete zgodnejši 
pridelek, raje sejte zgodnje sor-
te korenja, ki so vsaj en mesec 
»hitrejše« od drugih sort. Po-
dobne zakonitosti veljajo tudi 
za krompir.

4. Zalivajte razsodno, 
dognojujte pravilno

Pazite, da se zemlja ne pre-
suši, vendar jo tudi ne zalivaj-

zadostuje za pripravo 100 l hra-
nilne raztopine. 

Rastline pred stresom zaradi 
večjega deževja, toče, suše ali 
bolezni ter škodljivcev varuje-
mo z dodajanjem naravnega 
vitaminskega kompleksa in 
stimulatorja rasti Bio Plantella 
Vita preko listov ali z zaliva-
njem.

5. Uporabljajte 
zastirko in odpravite 
plevele

Tla prekrijte s 5-8 cm slo-
jem organske zastirke, ki bo 
ugodno vplivala na tla, manj 
bo tudi plevela. Ker zastirka 
počasi razpada, je dobro, da 
jo obnavljate. Korenine rastlin 
veliko bolje uspevajo v hladnej-
ših zastrtih tleh, ki so tudi bolj 
živa in aktivna. V takem okolju 
je zadrževanje vlage mnogo 
boljše, saj se v njih voda dolgo 
obdrži. Enoletni, semenski ple-
veli so na vrtu največja nadlo-
ga, zato jih odstranite še pre-
den naredijo seme. Običajno 
okopavanje je veliko lažje, če 
setev opravite v vrstah. Težave 
s pretirano zapleveljenostjo so 
pogostejše, če za gnojenje upo-

ber razvoj in bujno cvetenje. 
Plantella Balkonia vsebuje 5 
komponent: huminske šote, 
bogate s humusom in hranili, 
gnojilo guano, bogato s hra-
nili v organski obliki za podalj-
šano delovanje, minerale - to 
so hitro  dostopna  gnojila, po-
trebna za takojšnje delovanje,  
rastlinska vlakna  in perlit 
za boljše zadrževanje vlage v 
območju korenin ter aktiva-
torje cvetenja s hitro dosto-
pnim fosforjem, ki pospešuje 
tvorbo cvetnih nastavkov. 

Po treh tednih za gnojenje 
posajenih rastlin uporabimo 
edinstveno tekoče gnojilo 
Plantella Cvet z dodanimi 
organskimi vitamini.  Ra-

stline, gnojene s Cvetom se 
razvijejo enakomerneje,  prej 
in bolj bogato cvetijo, saj da-
jejo do 30% več cvetov ves čas 
do poznega poletja in so bolj 
odporne. 

Za natančno doziranje in 
bolj enostavno uporabo nam 
je sedaj na voljo prvo gnojilo 
v obliki šumečih tablet pri 
nas – Plantella Tabs za bal-
konsko cvetje. Plantella tabs 
se hitro raztapljajo, spodbujajo 
cvetenje in razvoj korenin ter 
izboljšujejo tudi odpornost na 
stres.  Ena tableta zadostuje za 
10 litrov vode, s katero bomo 
zalili in istočasno pognojili bal-
konske rastline. Za natančno 
doziranje in enostavno upora-
bo pa so na razpolago še manj-
ši Plantella Tabsi, za cvetoče in 
zelene rastline ter za orhideje, 
ki se raztopijo v l vode. Eno-
stavneje res ne gre!!

Strokovni nasveti �080 
81 22.

Strokovnjaki Kluba Gaia

PAMETNE BALKONSKE ZASADITVE

te preveč. Zalivajte nekoliko 

globlje in dajte zemlji čas, da 

se osuši. Pri zalivanju je dobro, 

če zemljo zalijete vsaj četrt me-

tra globoko. Paradižnik in ku-

mare v času cvetenja zalivajte 

minimalno, obilneje pa v času 

začetka dozorevanja. Največjo 

preskrbo z vodo med vsemi 

vrtninami zagotovo zahtevajo 

paprika, jajčevec in kumare. Za 



priti vsaj na 2. mesto, vendar se 
jim je izšlo še bolje, tako da jim 
ne bo treba v dodatne kvalifi-
kacije. Dobro stvar so naredili 
že pred prvenstvom, ko so v 
svoje vrste pridobili odličnega 
Danila Piljaka, ki je bil skozi 
vso sezono zelo zanesljiv, ostali 

pa so dodajali tisto, kar je bilo 
potrebno za zmage. Prvo me-
sto je nagrada tudi vsem tistim, 
ki delajo in živijo z namiznim 
tenisom, ki ima v tem kraju 
dolgo tradicijo.

REZULTATI 8. (ZADNJEGA) 
KROGA: Šternmatik Cirkovce 

torek � 19. marca 2013   21Šport

1. SNTL (m): Krka 
tokrat z najmočnejšo 
postavo

REZULTATI 15. KROGA: Ptuj – 
Krka 2:5, Kema Puconci I. –Ilirija 
5:0, Kema Puconci II. – Zavaroval-
nica Maribor 1:5, Sobota – Iskra 
Lektrika 5:0, Edigs Mengeš – 
Tempo Velenje 0:5

1. KEMA PUCINCI I. 15 15 0 30
2. ZAVAROVAL. MARIBOR 15 14 1 28
3. KRKA 15 10 5 20
4. ILIRIJA 15 7 8 14
5. ISKRA LEKTRIKA 15 6 9 12
6. PTUJ 15 5 10 10
7. TEMPO VELENJE 15 5 10 10
8. EDIGS MENGEŠ 15 5 10 10
9. KEMA PUCONCI II. 15 4 11 8
10. SOBOTA 15 4 11 8

PTUJ – KRKA 2:5
Krušič – Karković 0:3, Slodej 

– Novak 3:0, Pavič – U. Slatinšek 
0:3, Slodej – Karković 1:3, Krušič 
– U. Slatinšek 0:3, Pavič – Novak 
3:2, Slodej – U. Slatinšek 1:3

V soboto je na Ptuju gostova-
la po moči tretja ekipa v Slove-
niji, Krka. Ta je tokrat na Štajer-
sko pripotovala z najmočnejšo 
postavo (v prejšnjih krogih so 
nekajkrat igrali s kadeti, npr. 
proti Mariborčanom), v kate-
ri sta Uroš Slatinšek in Neven 
Karković. Ta sta bila za ptujsko 
ekipo premočna, obe točki so 
domačini dosegli z zmago pro-
ti mlademu Tilnu Novaku.

3. SNTL (m)
Končano je tekmovanje v 

3. slovenski namiznoteniški 
ligi. Veliko razlogov za veselje 
imajo igralci Šternmatika iz 
Cirkovc, ki so z dvema sobotni-
ma zmagama obranili 1. mesto 
pred Kajuhom Slovanom iz 
Ljubljane. Na koncu sta sicer 
imeli ekipi enako število točk, 
vendar so bili v medsebojnih 
srečanjih boljši igralci iz Cir-
kovc. Tako jih v novi sezoni 
čaka igranje v 2. ligi. V Cirkov-
cah so si pred sezono želeli 

Namizni tenis � 1. in 3. SNTL (m)

V Cirkovcah slavijo napredovanje v 2. ligo

REZULTATI 16. KROGA: Krško 
– Zavrč 1:5 (0:1), Šampion Celje 
– Kalcer Radomlje 0:2 (0:0), Gar-
min Šenčur – Šmartno 1928 0:0, 
Roltekl Dob – Dravinja Kostroj 
3:0 (2:0). Srečanje Bela krajina – 
Krka bo odigrana 27. marca.

1. ZAVRČ 16 12 2 2 39:16 38
2. ROLTEK DOB 16 11 3 2 36:14 36
3. KRKA 15 9 4 2 35:13 31
4. ŠMARTNO 1928 16 7 2 7 20:24 23
5. GAR. ŠENČUR 16 5 5 6 25:25 20
6. ŠAMPION CELJE 16 6 1 9 18:22 19
7. K. RADOMLJE 16 5 3 8 25:27 18
8. BELA KRAJINA 15 4 3 8 16:32 15
9. KRŠKO 16 3 5 8 20:31 14
10. DRAVINJA K.  16 2 2 12 17:47 8

Prevalje – ŽOK AC 
Prstec Ptuj 3:1

25:17, 25:18, 20:25, 25:20
ŽOK AC PRSTEC PTUJ: Vidovič, 

Mohorko, Intihar, Vahen, Zajšek, 
T. Miličevič, M. Miličevič, Kokol. 
Trener: Iztok Novak

Zadnjo prvenstveno tekmo 
v sezoni so ptujske odbojkari-
ce odigrale proti Prevaljam in 
izgubile 1:3. Glede na stanje na 
lestvici so bile pred tekmo v ra-
hli prednosti Ptujčanke, vendar 
je mlada domača vrsta na krilih 
gledalcev »poletela« do zmage. 

Prevaljčanke so odlično 
pričele tekmo in so z izjemno 
borbeno igro ušle gostjam. Te 
so v uvodnih dveh nizih igrale 
nesproščeno in so predvsem 
veliko grešile na servisu, sla-
bo je deloval tudi sprejem in 
posledično igra v obrambi. V 
nasprotju s tem so domačinke 
dvignile mogoče in nemogoče 
žoge, hkrati pa je bila mlada 
prevaljska vrsta sila razigrana 
tudi v napadu. Ptujčanke so se 
dodobra prebudile šele v tre-
tjem nizu, ko so dvignile nivo 
svoje igre. Predvsem so bolje 
sprejemale in zaključevale ak-
cije, s čimer so nekoliko utišale 
bučno domačo publiko. Dokaj 
izenačen je bil tudi začetek če-
trtega niza, a Prevaljčanke so 
si očitno bolj želele zmage. To 
se je najbolje videlo v nadalje-
vanju, ko so s fanatično borbe-
nostjo ponovno polovile nekaj 
težkih žog in si priborile nekaj 
odločilnih točk prednosti. Va-
rovanke Iztoka Novaka pred-
vsem zaradi lastnih osnovnih 

tehničnih napak nikakor niso 
mogle ujeti domačink, ki so niz 
dobile 25:20.

Ptujske igralke so na Preva-
ljah odigrale eno slabših partij 
v zadnjem obdobju. Prvenstvo 
so tako končale s polovičnim 
izkupičkom, devet zmag in 
porazov. Ta jih je popeljal do 
5. mesta, kar je zelo soliden 
rezultat (pred sezono so bile 
želje usmerjene okrog šestega, 
sedmega mesta). Po neuspe-
lem startu v sezono je nato 
pod vodstvom Iztoka Novaka 
sledila izredna serija zmag, ki 
je dobro izhodišče za razmi-
slek, kako naprej v naslednji 
sezoni. Trenutna ekipa je pri-
kazala nekaj vrhunskih pred-
stav, ki so že spominjale na 
prvoligaški nivo, vendar bo za 
takšen preskok v elitni razred v 
prihodnjih letih treba izpolniti 
še veliko pomembnih pogojev 
na igrišču in ob njem.

David Breznik

Plavalni klub Fužinar Ravne 
je pripravil 40. mednarodni 
plavalni miting, na katerem se 
je predstavila izredno močna 
konkurenca. Na njem so tek-
movali tudi nekateri naši naj-
boljši plavalci na čelu z Damir-
jem Dugonjićem, Anjo Klinar 
in Anjo Čarman.

V tej izredni konkurenci je 
iz Plavalnega kluba Terme Ptuj 
nastopila tudi Lora Grobelšek 
(na fotografiji). Ta je v eni iz-
med njenih najbolj priljubljenih 
disciplin, na 50 metrov hrbtno, 
s časom 31,98 sekunde osvojila 
2. mesto v kategoriji deklet do 
16. leta starosti. Tako je po uspe-
šnem nastopu na zimskem dr-
žavnem prvenstvu Grobelškova 
tudi v Ravnah še naprej ostala v 
dobri formi, za katero je poskr-
bel njen trener Igor Sternad. 
Mlada članica ptujskega kluba 
se bo do konca aprila najverje-
tneje udeležila še kakšnega tek-
movanja v zaprtih, 25 metrov 

Odbojka � 2. DOL vzhod (ž)

Prevaljčanke pokazale 
več želje po zmagi

Plavanje � Miting v Ravnah

Grobelškovi medalja

Krško – Zavrč 1:5 
(0:1)

STRELCI: 0:1 A. Čeh (32.), 0:2 
Benko (47.), 1:2 Dvorančič (52.), 
1:3 Buzeti (54.), 1:4 Benko (60., z 
11-m), 1:5 Golubar (78.)

KRŠKO: Zalokar, Jakolič, Pe-
tric, Barkovič, Babnik, Pilipovič 
(od 46. Blažinčič), Drnovšek (od 
72. Babnik), Lavrenčič, Vrčko (od 
56. Vodeb), Slivšek, Dvorančič. 
Trener: Nebih Zeneli.

ZAVRČ: Fink, S. Čeh, Sambo-
lec, Murko, Kokol, Buzeti, A. Čeh 
(od 68. Kouter), Golubar (od 81. 
Dugolin), Sreš (od 68. Kelenc), 
Matjašič, Benko. Trener: Viktor 
Trenevski.

Uvodni spomladanski krog 
je jasno razkril načrte Zavrča; ti 
so odlično začeli ta del prven-
stva in v gosteh s »petardo« od-
pravili Krško. Krčani so – roko 
na srce – v tem trenutku zelo 
skromna ekipa in od Zavrča 
slabša nekaj kakovostnih razre-
dov, tako da zelene čaka krče-
vit boj za obstanek. Prav na-
sprotno pa velja za Zavrč, ki se 
je v uvodu sicer nekoliko lovil, 
toda nato je vse prišlo na svo-
je mesto. Predstava v drugem 
polčasu je tisto, kar si navijači 

želijo, trener Viktor Trenevski 
pa na njej gradi optimizem za 
naprej.

Uvod na odlično pripravlje-
ni zelenici v Krškem ni postre-
gel z nogometnimi presežki: 
domačini so bili celo podje-
tnejši, vendar resnejše akcije 
niso izpeljali. Zavrč je deloval 
nekoliko zmedeno in šele lepa 
priložnost Golubarja v 26. mi-
nuti, ko je z močnim strelom 
zadel domači prečnik, je goste 
prebudila iz zimskega sna. Po 
tej akciji je do konca na igri-
šču igralo praktično le še eno 
moštvo. Beli so bili iz minute 
v minuto dominantnejši in v 
32. minuti je domačega čuvaja 
mreže s strelom z 20 metrov 
matiral Aleš Čeh. Izjemno pri-
ložnost Zavrča smo videli tudi 
v 45. minuti, ko je poskusil 
Sambolec, toda eden od doma-
čih branilcev je žogo izbil na 
golovi črti.

Veliko več so gostje pokazali 
v drugem delu igre, ko so prak-
tično že po desetih minutah 
odločili zmagovalca. Najprej 

je minimalno vodstvo iz bliži-
ne povišal Benko, podajo sta 
prispevala A. Čeh in Sambolec. 
Nekaj upanja je domačinom 
vlil prekaljeni Dvorančič, go-
stujoča obramba pa je v 52. 
minuti storila praktično edino 
napako na tekmi, kar je izkuše-
ni nogometaš izkoristil in zni-
žal na 1:2. A odgovor glavnega 
kandidata za uvrstitev v 1. ligo 
Telekom Slovenije je bil blisko-
vit in že dve minuti kasneje je 
po dolgi akciji Zavrča Buzeti 
ob pomoči enega domačih 
branilcev dosegel tretji zade-
tek. Povišano vodstvo pa varo-
vancev Viktorja Trenevskega 
ni zadovoljilo; nekaj minut za 
tem je Petric v svojem kazen-
skem prostoru zrušil Kokola 
in sodnik Borošak je brez okle-
vanja pokazal na belo točko. 
Zanesljiv izvajalec najstrožje 
kazni je bil v 60. minuti Benko. 
Po tem zadetku je tempo igre 
padel, Zavrč je pričel hraniti 
moči za naslednje preizkušnje, 
bledi domačini pa kljub temu 
omembe vredne akcije, če od-

mislimo poskus Lavrenčiča v 
končnici srečanja, niso sestavi-
li. Končni izid srečanja je v 78. 
minuti po podaji Benka posta-
vil Golubar.

Zavrč je tako uspešno pre-
stal uvodno preizkušnjo nada-
ljevanja, v sobote pa bele doma 
čaka derbi prvenstva, saj v go-
ste prihaja prvi zasledovalec, 
Roltek iz Doba. Srečanje se bo 
pričelo ob 18. uri.

Tadej Podvršek

2. DOL vzhod (ž)
REZULTATI 18. KROGA: Pre-

valje – AC Prstec Ptuj 3:1, Swaty 
Comet Zreče – Kostman Slovenj 
Gradec 0:3, Murska Sobota – 
Nova KBM Branik II. 1:3, Aliansa 
II. – Braslovče 0:3, Benedikt – Mi-
slinja 3:0

1. BRASLOVČE 18 18 0 54
2. KOSTMAN SL. GRADEC 18 16 2 46
3. BENEDIKT 18 11 7 33
4. NOVA KBM BRANIK II. 18 10 8 29
5. AC PRSTEC PTUJ 18 9 9 29
6. ALIANSA II. 18 9 9 28
7. PREVALJE 18 8 10 24
8. MURSKA SOBOTA 18 6 12 17
9. SWATY COMET ZREČE 18 3 15 10
10. MISLINJA 18 0 18 0

Nogomet � 2. slovenska liga

Uvod, kot so si ga lahko samo želeli

Foto: Črtomir Goznik

Nogometaši Zavrča so z odliko opravili prvo spomladansko nalogo (na fotografiji Aleš Čeh, strelec 
prvega zadetka).

Ekipa Šternmatik Cirkovce se je uvrstila v višji rang tekmovanja, 
v. 2. SNTL. Na fotografiji so Danilo Piljak, Žan Napast, Darko Her-
gan in Jernej Šilak.

Jože Benko, nogometaš 
Zavrča: »Končni izid je po-
kazal, da smo bili na terenu 
veliko boljša ekipa, čeprav 
smo se v uvodu še nekoliko 
lovili. Poznalo se je, da smo 
na naravni travi imeli malo 
treningov in tekem. To je 
bil tudi edini vzrok za to, da 
nam igra v začetku ni stekla, 
kot smo si želeli. Predvsem 
v drugem delu smo nato po-
kazali našo kakovost in smo 
bili praktično edina ekipa na 
igrišču.«

– Branik Markizet 5:3, Žogica 
Radgona – Vesna Zalog 1:5, Lo-
gatec – Kajuh Slovan 0:5, Gorica 
– Royal Beach Škofja Loka 5:4, 
Šternmatik Cirkovce – Vesna Za-
log 5:1, Žogica Radgona – Branik 
Markizet 1:5, Logatec – Royal 
Beach Škofja Loka 3:5, Gorica – 
Kajuh Slovan 0:5

1. ŠTERNMATIK CIRKOVCE 14 13 1 26
2. KAJUH SLOVAN 14 13 1 26
3. GORICA 14 8 6 16
4. BRANIK MARKEZIT 14 8 6 16
5. LOGATEC 14 7 7 14
6. VESNA ZALOG 14 4 10 8
7. ROYAL BEACH ŠKOFJA LOKA 14 3 11 6
8. ŽOGICA RADGONA 14 0 14 0

ŠTERNMATIK CIRKOVCE – 
BRANIK MARKEZIT 5:3

Hergan – Bahčič2:3, Piljak 
– Heričko 3:0, Napast – Koban 
0:3, Piljak – Bahčič 3:0, Hergan 
– Koban 0:3, Napast – Heričko 
3:0, Piljak – Koban 3:0, Napast – 
Bahčič 3:1

ŠTERNMATIK CIRKOVCE – 
VESNA LJUBLJANA 5:1

Napast – Peterka 1:3, Piljak – 
Debevec 3:0, Hergan – Kralj 3:0, 
Piljak – Peterka 3:0, Napast – 
Kralj 3:2, Hergan – Debevec 3:0

DK, JM

dolgih bazenih. Po tem sledijo 
priprave na poletni del sezone, 
ko se bo plavalo in tekmovalo v 
50-metrskih bazenih.

David Breznik



Rokomet � Finale DP dijakov
V četrtek, 21. marca, bo na Ptuju potekal finale rokometnega 

državnega prvenstva dijakov. Na njem bodo nastopile štiri naju-
spešnejše slovenske srednješolske ekipe, med njimi je tudi ekipa 
Gimnazije Ptuj. Na finalni turnir so se uvrstile same gimnazijske 
ekipe, ob ptujski še Gimnazija Koper, Gimnazija Novo mesto in 
1. Gimnazija Celje. Tekmovanje se bo v dvorani Center pričelo ob 
10. uri. 

Košarka na vozičkih � Finale DP
V soboto, 23. marca, bo športna dvorana Campus na Ptuju v 

znamenju košarke na vozičkih. Za naslov državnega prvaka se 
bodo pomerile najboljše slovenske ekipe košarkarjev na invalid-
skih vozičkih. Da bodo na delu najboljši med njimi, pove podatek 
o prisotnosti večine članov slovenske reprezentance, ki je lansko 
leto nastopila na Evropskem prvenstvu v Laškem.

Pričetek tekmovanja bo ob 9. uri, konec pa je predviden okrog 
13. ure. Organizator prvenstva, Zveza za šport invalidov Slovenije 
– Paraolimpijski komite, ter izvajalec, Društvo paraplegikov sever-
ne Štajerske, vas skupaj s športniki vabita, da pridete spodbujat 
najboljše mojstre v tej atraktivni igri z žogo, ki jo pogosto »začinijo« 
spektakularni padci in močni zvoki počenih gum na kolesih.

JM, SR

saj je haloški klub v tej kategori-

ji zelo uspešen. V zadnjih dveh 

letih se je ekipa uvrstila med 

najboljših 16 in najboljših osem 

ekip v Sloveniji.

Košarkarska šola Haloze de-

luje tudi na osnovnih šolah: v 

letošnji sezoni so trenerji de-

javni na devetih bližnjih šolah. 

Treningi, ki potekajo na vseh 

šolah enkrat tedensko, so na-

menjeni otrokom od 1. do 5. ra-

zreda. Pod okriljem KŠ Haloze 

bo v letošnji sezoni potekala že 

5. izvedba lige KLOŠ (košarkar-

ska liga osnovnih šol), v kateri 

se bodo med seboj pomerile 

omenjene ekipe osnovnih šol. 

Želja vodstva in trenerjev v ko-

šarkarskem klubu Haloze je še 

naprej dobro delo z mladimi.

UR

Boksarska zveza Slovenije 
in Spor club M sta izpeljala še 
izbor za najboljše boksarje in 
boksarske leta 2012. Prireditev 
naj bi poslej postala tradicio-
nalna, izbor pa naj bi v priho-
dnosti zajemal več kategorij.

Na prireditvi v ljubljanski ka-
varni Mon Cheri so priznanja 
prejeli po trije najboljši v mo-
ški in ženski konkurenci. Izbor 
je opravila sedemčlanska žirija, 
v kateri so bili boksarski stro-
kovnjaki in športni novinarji. 
Med dekleti je laskavi naslov 
najboljše boksarke leta osvo-
jila Mateja Rajterič (Combat 
Academy Ljubljana), v moški 
konkurenci pa je titulo najbolj-
šega prejel Aljaž Venko (BK 
Slovenska Bistrica). V moški 
konkurenci je bil med tremi 

nominiranci tudi član ptujske-
ga BK Ring Blaž Škrjanec. Ta je 
bil lani državni in pokalni pr-
vak, zmagovalec super pokala, 
nastopil je tudi na EP do 22 let.

UR

Bistričani pred OŠ 
Olge Meglič

V četrtek, 14. 3., je v športni 
dvorani OŠ Olge Meglič na Ptuju 
potekalo območno tekmovanje v 
košarki za učence letnika 2000 
in mlajše. Na njem so uspešno 
nastopili tudi učenci domače 
šole, saj so osvojili 2. mesto. Obe 
finalistki sta si zagotovili vstopni-
co za četrtfinale državnega tek-
movanja.

Rezultati: OŠ Poljčane – OŠ 
Olge Meglič 37:61, OŠ Majšperk – 

OŠ Pohorskega odreda Slovenska 
Bistrica 27:40;

tekma za 3. mesto: OŠ Maj-
šperk – OŠ Poljčane 59:41; 

tekma za 1. mesto: OŠ Olge 
Meglič – OŠ Pohorskega odreda 
Slovenska Bistrica 39:48.

Končni vrstni red:
1. OŠ Pohorskega odreda Slo-

venska Bistrica
2. OŠ Olge Meglič Ptuj
3. OŠ Majšperk
4. OŠ Poljčane

tp

Predzadnji krog je bil uspe-
šen za obe ptujski ekipi, saj 
sta obe slavili. Dekleta so si že 
zagotovila prvo mesto, kljub 
temu pa so gladko opravila z 
Nafto ter tako samo potrdila 
naslov prvakinj. S tem so si pri-
igrala možnost igranja v višjem 
rangu tekmovanja, kar je za 
ptujski klub nedvomno veliki 
uspeh.

Tudi moški del ekipe je nare-

dil svoje: v dvoboju ekip, ki se 
borita za obstanek, so Ptujčani 
slavili in tako bodo tudi v nasle-
dnjem tekmovalnem letu igrali 
v tretji kegljaški ligi. S tem so 
tudi izpolnjeni cilji, ki so si jih 
začrtali v klubu.

2. SKL vzhod (ž)
REZULTATI 17. KROGA: Drava 

Deta center – Nafta 6:2, Rudar 

– Radlje 6:2, Gašper Korotan – 
Komcel 6:2, Lanteks – Ruše 7:1

1. DRAVA DETA CENTER 16 13 1 2 27
2. LANTEKS III. 15 11 0 4 22
3. CERŠAK 15 11 0 4 22
4. RUDAR 15 8 1 6 17
5. GAŠPER KOROTAN 15 7 2 6 16
6. RADLJE 15 7 2 6 16
7. NAFTA 15 3 1 11 7
8. KOMCEL 15 2 1 12 5
9. RUŠE 15 2 0 13 4

DRAVA DETA CENTER – 
NAFTA 6:2 (2904 – 2866)

DRAVA DETA CENTER: Fridl 
489, Krušič 493, Plajnšek 481, 
Kolar 488, Kozoderc 484, Bom-
bek 469

3. SKL vzhod (m)
REZULTATI 17. KROGA: Drava 

Deta center – Rile servis 6:2, Ko-
njice – Krško 7:1, Prepolje – Per-
gola 3:5, Gašper Korotan – Cer-
šak 5:3, Radenska – Ruše 6:2

1. PERGOLA 17 12 1 4 25
2. RADENSKA 17 12 0 5 24
3. PREPOLJE 17 10 2 5 22
4. CERŠAK 17 8 1 8 17
5. KONJICE 17 6 4 7 16
6. RUŠE 17 7 2 8 16
7. GAŠPER KOROTAN 17 8 0 9 16
8. DRAVA DETA CENTER 17 7 0 10 14
9. RILE SERVIS 17 4 4 9 12
10. KRŠKO 17 4 0 13 8

DRAVA DETA CENTER – 
RILE SERVIS 6:2 
(3132 – 3025)

DRAVA DETA CENTER: Golob 
509, Sušanj 527, Murko 536, 
Čeh 506, Kozoderc 538, Premzl 
519

Danilo Klajnšek

Prva tekma z odliko: 
FC Ptuj – Veplas 
Velenje 12:2 (3:1)

Ekipa FC Ptuj je v starostni 

kategoriji mladincev U-18 z 

odliko odpravila 1. tekmo če-

trtfinala 1. lige z ekipo ŠND 

Veplas Velenje. Zmaga z rezul-

tatom 12:2 je plod timskega 

duha in odločnosti igralcev po-

stati državni prvak. V uvodnih 
minutah srečanja ni šlo vse 
po načrtih: veliko neuspešno 
zaključenih akcij je pripeljalo 
do tega, da je gostujoča ekipa 
iz Velenja povedla z rezultatom 
0:1. Ptujski igralci se niso ustra-
šili in zaigrali so še bolj čvrsto 
in motivirano. V naslednjih 
minutah jim je uspelo rezultat 
popolnoma preobrniti v njiho-
vo korist (3:1), kar je bil tudi 
rezultat 1. polčasa. V drugem 

delu so domačini še bolj sto-
pnjevali ritem in si hitro prii-
grali višjo prednost. Na koncu 
so zasluženo slavili visoko zma-
go, s katero so še korak bližnje 
zastavljenemu cilju. Strokovno 
vodstvo in igralci se zavedajo, 
da bo povratna tekma v Vele-
nju težja od prve na Ptuju, zato 
na organizirano gostovanje 
vabijo vse navijače in ljubitelje 
futsala. Rezervacije za avtobus 
sprejemajo na telefonski števil-
ki: 031 851 672.

UR

V košarkarskem klubu Ha-
loze se že nekaj let ukvarjajo 
s košarkarsko šolo in delom z 
mladimi. V letošnji sezoni po-
tekajo treningi v petih različ-
nih kategorijah. Najmlajši člani 
kluba so stari 9 let in manj in 
trenirajo dvakrat tedensko – 
vsi treningi potekajo v OŠ Maj-
šperk. Najmlajša tekmovalna 
ekipa, ki nastopa pod okriljem 
Košarkarske zveze Slovenije, 
je U-10. V letošnji sezoni so to 
igralci letnik 2002 in mlajši. 
Večina teh igralcev trenira v 
klubu že dlje časa. Letošnja 
ekipa je štela 14 igralcev, med 
njimi sta bili dve punci. Igralci 
so skupaj trenirali od konca av-
gusta trikrat na teden. Tekmo-
vanje se je začelo v novembru, 
sezona pa je bila razdeljena na 
tri dele. Skupaj so naši nadebu-
dneži na sedmih turnirjih odi-
grali 14 tekem.

Na zaključnem turnirju, ki je 
potekal v soboto, 9. 3., v Roga-
ški Slatini, se je ekipa KK Halo-
ze pomerila tudi z domačimi 
igralci Rogaške Crystal, ki so 
bili na koncu najboljša ekipa le-
tošnje sezone v Sloveniji. Ekipa 
KK Haloze je tekmovanje v tej 
kategoriji končala na 11. mestu 
med 62 ekipami v Sloveniji.

Trener ekipe Uroš Drevenšek 
je svoje delo opravil dobro, po-

dobno tudi trener pred njim, v 

najmlajši selekciji, Bodin Vuči-

nič. Za trenerja Uroša Dreven-

ška je bila to krstna sezona v 

njegovi kratki trenerski karieri. 

Vsi igralci, rojeni leta 2002, so 

se po končanem prvenstvu v ka-

tegoriji U-10 pridružili letnikom 

2001 v ekipi U-12, ki bo pričela 

tekmovanje ob koncu tega me-

seca. Ekipa je zelo ambiciozna, 

torek � 19. marca 201322 Šport

Končni vrstni red – ženske: 
1. Mateja Rajterič (Combat 

Academy Ljubljana) - 140 točk
2. Andreja Bešter (BK Kranj) - 

55 točk
3. Katarina Kosmač (FCL Lju-

bljana) - 50 točk

Moški: 
1. Aljaž Venko (BK Slovenska 

Bistrica) - 140 točk
2. Tadej Mernik (BK Slovenska 

Bistrica) - 70 točk
3. Blaž Škrjanec (BK Ring Ptuj) 

- 35 točk

Boks � Naj boksar 2012

Rajteričeva in Venko 
prva zmagovalca, 
Škrjanec tretji

Šolski šport � Košarka

Košarka � KK KŠ Haloze

Na 11. mestu med 62 ekipami v Sloveniji

Kegljanje � 2. SKL vzhod (ž), 3. SKL vzhod (m)

Ženske potrdile 1. mesto, moški do obstanka

Futsal � 1/4 finale DP U-18

Ekipa U-10 KK KŠ Haloze
Blažu Škrjancu je priznanje izročil selektor Saša Taraniš.

Foto: Črtomir Goznik

Ženska ekipa Drava Deta center si je priborila napredovanje v 1-B ligo.

Športni napovednik

Šolski šport

Mlajše učenke 
izpod Boča 
območne prvakinje

OŠ Poljčane je v torek, 12. 3., 
gostila območno košarkarsko tek-
movanje osnovnih šol za učenke 
letnika 2000 in mlajše. 

Končni vrstni red:
1. OŠ Poljčane, 
2. OŠ Poh. batalj. Oplotnica
3. OŠ Majšperk
4. OŠ Markovci

tp



Horvata, na katerega je nane-
sla beseda. »Poznam ga, včasih 
sva celo igrala skupaj. Vem, da 
je po prihodu v Slovenijo igral 
v Ljubljani, Ptuju in Domžalah. 
Sedaj je v Azerbajdžanu, pri 
Bakuju,« natančno opiše nje-
govo pot. Svet je res majhen …

Zanimiva sogovornika sta 
bila tudi Rok Slama in Da-
nijel Jerman, ki prihajata iz 
Primorske. Tudi onadva sta v 
NeYorku poslovno, sta zasto-
pnika podjetja Lyoness. »Naše 
podjetje je eno izmed najhitre-
je rastočih, v nekaj letih se je 
število zaposlenih povečalo s 
približno 20 na več kot 1000. 
V New York sva prišla s precej-
šnjo mero skepse, kako bova v 
tem ogromnem mestu našla 
sogovornike. A sedanje izku-
šnje nama govorijo, da je to iz-
jemno lahko, pravzaprav pre-
cej lažje kot v Sloveniji. Nihče 
nama ni zaprl vrat zaradi tega, 
ker prihajava iz majhne državi-
ce v Evropi, ampak so naju vsi 
poslušali in pohvalili idejo,« 
povesta v en glas. Danijel je 
sicer bivši nogometaš, ki se je 
po poškodbi posvetil sojenju. 
»Na Primorskem je v zadnjem 
času zelo poskrbljeno za izo-
braževanje sodnikov, kar se mi 
zdi najpomembnejše. Mnenja 
sem, da je za slovenske sodni-
ke največ storil Damir Skomi-
na s svojimi predstavami na 
mednarodnem prizorišču. 
Tudi sam si želim, da bi nekoč 
sodil na takšnem nivoju,« je 
svoje skrite ambicije razkril 
Primorec.

Eden izmed najbolj impre-
sivnih sogovornikov je bil 
Tadej Roškar iz Pacinja, ki 
že vrsto let živi in dela v New 
Jerseyu. Tam je spoznal tudi 
svojo partnerko, Marijano, ki 
prihaja iz Zadra. »Zame najlep-
še mesto na svetu,« ponosno 
pove Dalmatinka, ki je pred 
leti prišla v New York po sreč-
nem naključju. »Očeta smo 

prijavili na žrebanje za ame-
riško vizo in bili med tremi 
srečnimi izbranci. Zaradi ne-
gotovega stanja na Hrvaškem 
je v ZDA odšla cela družina.« 
Tadej je sicer elektrotehnik, 
izjemen praktik, ki ves svoj 
prosti čas posveča razvoju svo-
je nove naprave, s katero želi 
uspeti v ZDA. »Jaz imam rada 
red, Tadej pa je najino stanova-
nje spremenil v laboratorij,« se 
»huduje« Marijana. A Tadej se 
ne zmeni za takšne pripombe 
in gre odločno proti svojemu 
cilju: »Nekega dne bova imela 
zaradi tega na hrvaški Obali 
svoj hotel in veliko hišo, zato 
sedaj potrebujem potrplje-
nje.« Iz njega veje odločnost, 
kakršno bi si želel videti pri 
vsakem Slovencu!

Ljubljančan Vid Čibej je v 
ZDA prišel na študij (MBA), 
kasneje pa je v NewYorku kar 
ostal. Sedaj je tukaj že dve leti, 
na Manhattnu dela kot prav-
nik. Vid je najbolje ponazoril 
primer, kaj pomeni Manhat-
tan za New York. »V Queen-
su ali Brooklynu je mogoče 
najeti stanovanje za solidno 
ceno, v bližini Times Squara, 
centra Manhattna, pa ne Tukaj 
se cene najemnin za majhna 
stanovanja gibljejo od 4 tisoč 
dolarjev naprej.«

Nekoliko iz centra stanuje 
Karmen Katz, Gorenjka iz 
Bohinjske Bele, ki kot admi-
nistratorka dela na eni od ne-
wyorških klinik. »Včasih je bila 
zame najbolj razburljiva dogo-
divščina, da sem vojakom, ki 
so služili vojaški rok v Bohinj-
ski Beli, nosila razne stvari,« 
pove Karmen, ki si težko pred-
stavlja, da bi se sedaj za stalno 
vrnila v Slovenijo. A slovenske 
pesmi, ki nosijo datum, starej-
ši od leta 2000, in tiste pona-
rodele, še vedno obvlada …

Več v naslednji številki.
Jože Mohorič

torek � 19. marca 2013   23Šport, rekreacija

REZULTATI 11. KROGA: Jevni-
ca – Dornava 1:1 (0:1), Maribor – 
Rudar Škale 0:4 (0:2), Radomlje 
– Slovenj Gradec 8:0 (5:0). Sreča-
nje Krka – Teleing Pomurje je bilo 
zaradi snega odpovedano.

1. TEL. POMURJE 9 9 0 0 81:9 27
2. RUDAR ŠKALE 10 8 0 2 46:12 24
3. RADOMLJE 10 8 0 2 50:25 24
4. JEVNICA 10 4 1 5 25:19 13
5. MARIBOR 10 4 1 5 24:27 13
6. DORNAVA 10 3 1 6 17:38 10
7. KRKA 9 3 0 6 21:43 9
8. VELESOVO K. J.  9 2 1 6 21:48 7
9. SLOV. GRADEC 9 0 0 9 1:65 0

Jevnica – Dornava 
1:1 (0:1)

STRELKI: 0:1 Saša Makovec 
(44.), 1:1 Ana Poglajen (83.)

DORNAVA: Laura Maksimovič, 
Saška Makovec (Maja Makovec), 
Maja Skaza, Urška Pavlec, Saša 
Ljubec, Martina Potrč, Gabrijela 
Milec, Valentina Pernat, Daša 
Veličkovič (Petra Kristovič), Katja 
Nežmah, Martina Potrč. Trener: 
Mitja Serdinšek.

Nogometašice Dornave so 
dobro pričele drugi del pr-
venstva, saj so na gostovanju 
pri Jevnici (ta igra domača 
srečanja v Domžalah) osvoji-
le točko. Še več: do zmage jih 
je ločilo samo sedem minut. 
Gostje so povedle ob koncu 
prvega polčasa in to prednost 
dolgo držale, svojih priložno-
sti pa niso uspele realizirati. 
Ob koncu tekme so prejele 
izenačujoči zadetek.

Danilo Klajnšek

NŠ DRAVA – AVTO RAJH 
LJUTOMER 4:1 (1:0)

NŠ DRAVA PTUJ: Ajlec, Než-
mah, Frangež, Horvat, Rumež, 
Krajnc, Ljubec, Marinič, Hojnik, 
Pukšič, Antolič. Igrali so še: Kla-
sinc, Letonja, Wagner, Zagoršek, 
Goričan. Trener: Franc Fridl

Članska ekipa NŠ Drava je na-
mesto zaostale tekme Super lige 
proti Stojncem (ta je prestavljena 
na sredo, 10. aprila, ob 16.30, in 
se bo igrala v Dornavi) igrala na 
igrišču z umetno travo prijatelj-
sko tekmo proti ekipi Avto Rajh iz 
Ljutomera. Ptujčani so bili v zelo 
čvrsti tekmi boljši tekmec, kar se 
je kazalo tudi v končnem rezul-
tatu. Večino zadetkov so ptujski 
nogometaši dosegli po napakah 
gostujoče obrambe ali pa so bili 
bolj spretni v kazenskem prosto-
ru. Tako je četa trenerja Franca 
Fridla z zmago proti močnemu 
tretjeligašu nakazala dobro formo 
pred pričetkom tekmovanja v Su-
per ligi.

David Breznik

AHA EMMI BISTRICA – 
ŠMARJE PRI JELŠAH 2:2 
(0:2)

Strelec za AHA EMMI Bistri-
co: Bečaj v 78. in 82. minuti

AHA EMMI BISTRICA: Stegne, 
Holcman, Lukič, Hreifoner, Koro-
šec, Danilovič, Obrovnik, Jelen, 
Bečaj, Janžič. Trener: Gorazd 
Šket.

Prestavitev prvega spomladan-
skega kroga v 3. SNL – vzhod sta 
trenerja Bistrice in Šmarja pri 
Jelšah izkoristila in se dogovori-
la za prijateljsko srečanje. Sama 
tekma je bila dokaj kakovostna 
in borbena. V prvem polčasu so 
bili boljši igralci Šmarja, ki so tudi 
vodeče moštvo v ligi, drugi polčas 
pa je pripadel domačim nogome-
tašem. Trener AHA EMMI Bistrice 
Gorazd Šket je po tekmi dejal: 
»Kljub temu da iz objektivnih ra-
zlogov nismo nastopili z vsemi 
nogometaši, sem zadovoljen s 
prikazanim, kar nam vliva optimi-
zem pred nedeljskim srečanjem v 
Rakičanu.«

Danilo Klajnšek

Potovanja s športnimi nav-
dušenci niso nikoli dolgoča-
sna, pa naj gre za nogometne, 
rokometne, teniške, vaterpol-
ske … Celo z boksarskimi je 
zanimivo, oz. še posebno zani-
mivo. Tako je bilo tudi tokrat, 
ko smo Dejana Zavca spremlja-
li čez veliko lužo.

Ti navijači imajo namreč le 
enkrat ali dvakrat na leto pri-
ložnost za pravo, resno navija-
nje, zato si ob tem najdejo dru-
ge športe in klube, s katerimi 
se tudi identificirajo. Darjan 
in Jurček sta si tako našla – le 
kdo ju je s tem »okužil«, če ne 
Matija – nogometaše Borussie 
iz Dortmunda. Tisti, ki pridejo 
v njuno bližino v rdečem ali 
modrem puloverju, so že na-
pol navijači Bayerna ali Schal-
keja in s tem njihovi naspro-
tniki (sem doživel na lastni 
koži, le spretnost pri pozna-
vanju Dortmunda me je rešila 
tega, da si nisem rabil na hitro 
kupiti novega puloverja …).

Skupaj s člani Fan cluba 
Dejan Zavec smo se iz letali-
šča JFK pripeljali do hotela 
La Quinnta – vsaka podrob-
nost z rujno štajersko kvinto 
je povsem naključna … Drugo 
jutro smo v preddverju ho-
tela srečali še eno skupinico 
navijačev, ti so bili s Hajdine. 
Davorin je takoj povedal zgod-
bo, ki nas je vse pritegnila: »Ko 
sem na letališču prišel do cari-
nika, me je ta vprašal, od kod 
prihajamo. 'S Hajdine,' sem 
mu odgovoril. On pa meni: 'S 
Hajdine? Katere: Spodnje ali 
Zgornje?« Ta povsem »resni« 
pripetljaj najbolje govori o 
tem, kako dobro Američani 
poznajo zemljepis Evrope, še 
posebej Spodnjega Podravja …

Ne samo iz Spodnjega Po-
dravja, ampak kar iz celotne 
Slovenije pa so bili zbrani na 
slovenskem večeru pri patru 
Krizologu Martinu Cimer-
manu. Ta je duša Slovencev, 
zbranih v New Yorku. K nje-
mu slej ali prej pride vsak 
Slovenec, ki se znajde v tem 
milijonskem mestu. Že nekaj 
let je tam tudi Vida Mulec, 
nekdanja odlična mariborska 
tenisačica, ki je prav zaradi te-
nisa dobila štipendijo in s tem 
možnost študija na univerzi 
Columbia v New Yorku. In je 
v »velikem jabolku« kar ostala  
... Med drugim je predsednica 
dobrodelne organizacije 15fo-
undation.

Med najzanimivejšimi lju-
dmi, ki sem jih spoznal v tem 
večeru, sta bila slovenska Ar-
gentinca iz Buenos Airesa, 
Tone Rovan in Gabriel In-
dihar. »V New York večkrat 

prideva poslovno, na Man-
hattnu sklepava posle. Že v 
Argentini sva zvedela, da bo 
prav v tem času v New Yorku 
nastopil Dejan Zavec in takšne 
priložnosti za ogled dvoboja 
ne bi hotela zamuditi za nič 
nas svetu,« sta svojo zgodbo 
pričela Slovenca, katerih ko-
renine preko staršev segajo 
na Dolenjsko. »V Argentini 
nas je kar precej Slovencev, 
nekateri doma govorijo slo-
vensko, drugi ne. Midva imava 
srečo glede tega in razumeva 
in govoriva slovensko.« Ko se 
športni novinar pogovarja z 
nekom, ki prihaja iz Argenti-
ne, ne more mimo nogometa. 
»Pozabi vse, kar si doslej doži-
vel na nogometnih stadionih 
in si pridi enkrat v živo ogle-
dat derbi med ekipama River 
Plate in Boca Juniors. Kako 
se navija na tem derbiju, je 
zares neverjetno. Bil sem že 
na njem in vem, da je noro. 
Poje se praktično brez premo-
ra, Argentinci imajo izjemno 
veliko navijaških pesmi. To je 
bil zame v navijanju dogodek 
brez primere,« pove Gabriel, 
ki pozna tudi Maria Lucasa 

Nogomet � 1. SŽNL

Iz Domžal s točko
Reportaža � Z Dejanom Zavcem v New Yorku

»S Hajdine? Katere: Zgornje ali Spodnje?«

Foto: Matija Brodnjak

Matija Brodnjak, Vida Mulec in Robi Poreduš (dopisnik STA iz New 
Yorka)

Foto: Matija Brodnjak

Tone Rovan (levo) in Gabriel Indihar (desno); med njima sta Jure 
Doler (nekdanji sodelavec agencije SVRSA, ki skrbi za Dejanovo 
promocijo) in njegov stric, ki živi v New Yorku

Foto: Matija Brodnjak

Dejan je na slovenskem večeru doživel prisrčen sprejem.

Nogomet � Prijateljski tekmi

Društveni turnirji v marcu
V marcu se je nadaljeval ciklus društvenih šahovskih 

turnirjev za društveno prvenstvo za leto 2013 v hitropote-
znem in pospešenem šahu.

Na turnirju v hitropoteznem šahu je zaradi odso-
tnosti mladih, ki so v tem času igrali na mladinskem dr-
žavnem prvenstvu v Murski Soboti, sodelovalo samo 16 
igralcev, ki so odigrali turnir po krožnem – Bergerjevem 
sistemu. Doseženi so bili naslednji rezultati: Jožef Kopše 
12 točk, Viktor Napast in Branko Orešek po 11,5 točke, 
Anton Butolen 11 točk, Janko Bohak 10,5 točke, Boris 
Žlender in Branko Sedlašek po 9 točk, Milan Fijan 8,5 toč-
ke, Darko Dominko 7,5 točke, Martin Majcenovič 7 točk, 
Ciril Kužner 6,5 točke itd.

Po treh turnirjih je v vodstvu Jožef Kopše s 46 točkami 
(3 turnirji), pred Viktorjem Napastom z 29 točkami (2) in 
Jankom Bohakom s 27 točkami (3).

Na turnirju v pospešenem šahu je sodelovalo 19 
igralcev, ki so odigrali običajnih sedem kol po švicarskem 
sistemu. Ponovno je bil najuspešnejši Viktor Napast, ki je 
v letošnjem letu zmagal že drugič. Ponovno je zelo dobro 
igral mladinec Andraž Šuta, ki se razvija v vse močnejšega 
šahista in mu je le poraz v zadnjem kolu preprečil, da bi 
si delil prvo mesto.

Doseženi so bili naslednji rezultati: Viktor Napast 6 
točk, Igor Iljaž 5,5 točke, Andraž Šuta in Darko Dominko 
po 5 točk, Danilo Polajžer in Janko Bohak po 4,5 točke, 
David Zagoršek in Ivan Krajnc po 4 točke, David Murko, 
Martin Majcenovič, Branko Orešek, Klemen Kovačec in 
Leon Selišek po 3,5 točke, Boris Žlender, Milan Fijan in 
Ciril Kužner po 3 točke …

Po treh turnirjih je v vodstvu Viktor Napast s 40 toč-
kami (dva turnirja) pred Igorjem Iljažem 40 točk (3) in 
Danilom Polajžerjem 37 točk (3).

Janko Bohak

Šahovski kotiček

Foto: Matija Brodnjak

Tadej in Marijana



krogi. Med članicami je prepri-
čljivo zmago slavila tudi Klav-
dija Pufič iz Hotinje vasi, ki je 
dosegla 395 krogov. 

Na regijskem prvenstvu 
mlajših kategorij s serijsko 
zračno puško, ki je potekalo v 
Rušah, kjer je nastopalo 65 mla-
dih strelcev, je med cicibani 
zmagal strelec Impola Evelin 
Mikolič Subotič s 173 krogi, 
ptujski strelci Krajnc Marsel, 
Niki Niklas Jagarinec, Maj 
Zorec, Leo Belšak in Primož 
Habjanič so s 157, 152, 124, 
122 in 114 krogi osvojili 8.–12. 
mesto. V eni kategoriji starejših 
strelcev, mlajših pionirjev, je 
slavil Rušan Patrik Jakopiček 
s 181 krogi. Kidričevska strel-
ca Jan Sagadin in Ivo Zimet 
Cicmanovič sta s 167 in 145 
krogi osvojila 4. in 19. mesto, 

Ptujčan Nik Volgemut je bil 
s 150 krogi 16. Pri mlajših pio-
nirkah je lep uspeh dosegla jur-
šinska strelka Sandra Kumer 
in s 163 krogi osvojila 3. mesto. 
Njeni klubski sotekmovalki Ju-
lija Lajh in Špela Perko sta s 
154 in 145 krogi osvojili 6. in 7. 
mesto, zmagala je Mariborčan-
ka Maša Črnko s 178 krogi. 
Med najstarejšimi pionirji je 
slavil Luka Žurman s 176 kro-
gi, dobro pa sta nastopala tudi 
Kidričana Domen Širovnik 
in Žan Gojkošek, ki sta s 165 
krogi osvojila 5. in 6. mesto. 
Strelec iz Trnovske vasi Leon 
Rola je bil s 137 krogi 10., Ptuj-
čani Rok Bezjak, Oskar Ta-
sovac Ivezič in Ino Zorec pa 
so s 133 in 116 krogi pristali na 
12., 13. in 14. mestu.

Simeon Gönc

V soboto, 9. 3., je v Zagorju 
ob Savi potekal 1. turnir držav-
nega prvenstva v kikboksu, ki 
ga je organizirala Kikboks zve-
za Slovenije in Klub borilnih 
veščin Pon do Kwan Zagorje. 
Na tekmovanju je sodelovalo 
272 tekmovalcev iz 21 klubov v 
disciplinah semi kontakt, light 
kontakt in glasbenih formah 
ter finalni turnir v disciplini 
full kontakt.

Klub KBV Ptuj je v discipli-
ni semi kontakt zastopalo 17 
tekmovalcev, ki so bili eden 
najuspešnejših klubov na tem 
turnirju. Ptujčani (večina jih je 
nastopala v dveh kategorijah) 
so osvojili 7 prvih, 6 drugih in 
10 tretjih mest.

1. mesto so osvojili: Patrik Šu-
lek (ml. kadeti do 47 kg in + 47 kg), 
Gašper Mlakar (st. kadeti do 63 kg 
in do 69 kg), Rok Potočnik (mladin-
ci do 94 kg), Luka Vindiš (mladinci 
do 84 kg in člani do 84 kg) in Tadej 
Valenko (člani do 63 kg);

2. mesto so osvojili: Timi Sitar 
(st. kadeti do 42 kg), Lara Vuzem 
Vajda (ml. kadetinje do 37 kg), 
Dominik Ljubec (ml. kadeti do 47 
kg), Niko Ritlop (ml. kadeti nad 47 
kg), Čurin Vito (mladinci do 74 kg) 
in Nino Bratušek (ml. kadeti nad 
135 cm do 10 let);

3. mesto so osvojili: Nina Duh 
(st. kadetinje do 50 kg), Timi Sitar 
(st. kadeti do 47 kg), Dominik Lju-
bec (ml. kadeti nad 47 kg), Nejc 
Popošek (st. kadeti do 52 kg), Si-
mon Kaisersberger (mladinci do 
69 kg in člani do 69 kg), Tadej Va-
lenko (člani do 69 kg ), Anej Pivec 
(ml. kadeti do 135 cm do 10 let), 
Tilen Repina (ml. kadeti do 135 
cm do 10 let) in Čurin Vito (mla-

dinci do 69 kg).

Na tekmovanju so sodili tudi 
sodniki iz Ptuja Edvard Štegar, 
Aleš Mlač in Mateja Erlač. Vse-
kakor je tekmovanje v Zagorju 
pokazalo, da ima KBV Ptuj tudi 
v letošnjem letu dobro eki-
po. Generacije se menjavajo, 
vendar načrtno in kakovostno 
delo v vseh selekcijah prinaša 
odlične rezultate. Pohvala velja 
vsem trenerjem v klubu: Edvar-
du Štegarju, Alešu Skledarju, 
Dušanu Pavlici in Vladimirju 
Sitarju, pri treningih pa že po-
maga tudi Luka Vindiš.

Drugi turnir državnega 
prvenstva bo potekal 23. 
marca v Ormožu, finale pa 
maja na Ptuju.

Franc Slodnjak

SD Kidričevo je bil orga-
nizator letošnjega regijskega 
prvenstva v streljanju s stan-
dardnim zračnim orožjem za 
kategorije kadetov, mladincev 
in članov. Na modernem, ele-
ktronsko opremljenem, streli-
šču se je zbralo 70 strelcev, ki 
so pokazali nekaj odličnih re-
zultatov ter se poskušali kvali-
ficirati na državno prvenstvo, 
ki bo med 19. in 21. aprilom 
potekalo v Cerknici.

V streljanju z zračno pištolo 
so bili najuspešnejši Ptujčani, 
ki so slavili posamične zmage 
v vseh treh starostnih katego-
rijah. Med člani je s 558 krogi 
slavil Zlatko Kostanjevec in 
za 3 kroge premagal juršinsko 
trojico strelcev z Rokom Puč-
kom, Ludvikom Pšajdom in 
Mirkom Molehom na 2., 3. 
in 4. mestu s 555 in 553 krogi. 
Novopečeni očka Ptujčan Ro-
bert Šimenko je s 550 krogi 
osvojil 5. mesto, 6. Uroš Peša-
ković 542. Lanskoletni regijski 
prvak Matija Potočnik je s 
543 krogi osvojil šele 8. mesto. 
Za domačine se je najboljše 
odrezal Matevž Mohorko in s 
545 krogi osvojil 7. mesto, Jur-
ček Lamot in Igor Premužič 
sta s 541 in 536 krogi pristala 
na 10. in 11. mestu. V ekipni 
razvrstitvi so zmagali Juršinci 
s 1663 krogi, 2. Ptuj 1651, 3. 
Kidričevo 1622 krogov. Med 
članicami je zmagala Majda 
Raušl z dobrim dosežkom 
379 krogov pred Matejo Peša-
ković s 344 krogi na 2. in do-
mačinko Rebeko Pšajd s 342 
krogi na 3. mestu. Pri mladin-
cih si je naslov regijskega prva-

ka priboril ptujski strelec Sašo 
Stojak s 554 krogi, drugi je bil 
Juršinčan Gregor Vesenjak 
s 534 krogi, tretje mesto pa je 
zasedel Ptujčan Aljoša Habja-
nič s 522 krogi. Med kadeti 
je bil najboljši Ptujčan Tadej 
Širec z dobrim dosežkom 365 
krogov. Juršinski strelec Rok 
Repič je s 339 krogi osvojil 2. 
mesto, Ptujčana Vid Sušek in 
Valentin Luževič pa s 323 in 
317 krogi pristala na 3. in 4. 
mestu. S standardno puško je 
med člani slavil Rušan Robert 
Blažek s 585 krogi, najboljši 
Kidričan Uroš Mohorko pa je 
s 576 krogi osvojil nehvaležno 
4. mesto. Med mladinci si je na-
slov regijskega prvaka priboril 
Kidričan Aleš Pernat, ki je s 
569 krogi premagal bistriškega 
strelca Luko Kauklerja s 550 
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Karate � 
Karate-do Ptuj

V nedeljo, 10. marca, je 
v Rogaški Slatini potekalo 
4. kolo šolske karate lige. 
Člani Karate-do kluba Ptuj 
so uspešno tekmovali v 
katah posamezno, katah 
ekipno in borbah. V katah 
sta Krištof Križanec in 
Patrik Murko osvojila 
tretji mesti, Doroteja Ja-
kop in Oscar Križanec 
pa drugi mesti. V katah 
ekipno je ptujska ekipa v 
zasedbi Krištof in Oscar 
Križanec ter Primož Go-
lob zmagala, v borbah si 
je srebrno medaljo pribo-
ril Oscar Križanec.

jk

Žan in Rok Tomažič ter Dejan Kociper
Iz KBV Ormož se je tekmovanja udeležilo osem tekmoval-

cev, trenerja Danilo in Milan Korotaj ter sodnica Tončka Ka-
luža. Ormoški tekmovalci so se ponovno odlično odrezali, 
saj so dosegli naslednje rezultate:

5.–8.: Lan Kokol, ml. kadeti do 37 kg v PF 
2. mesto: Lan Kokol, ml. kadeti do 42 kg v PF 
5.–8. mesto: Nejc Korotaj, ml. kadeti do 42 kg v PF 
1. mesto: Rok Tomažič, st. kadeti do 52 kg v PF
3. mesto: Rok Tomažič, st. kadeti do 52 kg v LC
2. mesto: Matjaž Pleh, mladinci do 57 kg v PF
3. mesto: Matjaž Pleh, mladinci do 57 kg v LC 
3. mesto: Dejan Kociper, mladinci do 57 kg PF 
1. mesto: Dejan Kociper, mladinci do 57 kg LC
1. mesto: Žan Tomažič, mladinci do 63 kg LC  
3. mesto: Florijan Kuharič, člani do 74 kg  LC
2. mesto: Uroš Brlek, člani nad 94 kg PF

Kikboks � 1. turnir za DP v Zagorju

Sedem prvih mest za Ptujčane, tri za Ormožane

Strelstvo � Regijsko prvenstvo severne regije, Kidričevo 2013

Prvaki Kostanjevec, Raušlova, Stojak in Širec

Foto: Franc Slodnjak

Ptujčani so bili v Zagorju zelo uspešni.

Foto: Črtomir Goznik

Regijsko prvenstvo je potekalo na modernem strelišču v Kidričevem.

Kasaški klub Ljutomer je 
pripravil tradicionalno, že 27. 
družabno prireditev – »Kujski« 
ples, ki so se ga v prostorih 
hotela Bioterme Mala Nedelja 
udeležili številni pristaši konje-
niškega športa. Na prireditvi 
so razglasili tri najuspešnejše 
tekmovalce kluba v minuli ka-
saški sezoni, predsednik KK 
Ljutomer Janez Slavič pa jim je 
podelil simbolična priznanja. 
Tretje mesto je pripadlo Re-
neju Hanžekoviču, ki je v 29 
startih osvojil pet prvih, sedem 
drugih in tri tretja mesta. Dru-
go mesto je osvojil Marko Sla-
vič z devetimi zmagami, tremi 
drugimi in štirimi tretjimi me-
sti (22 startov), premočno pa 

je zmagal Jože Sagaj mlajši, ki 
se je na startno mesto domačih 
in tujih hipodromov podal kar 
87-krat. Dosegel je 34 zmag (21 
v Sloveniji, 10 na Madžarskem, 
2 v Avstriji in 1 v Nemčiji).

Podeljeni sta bili tudi dve 
spominski priznanji za prvi 
zmagi v kasaški karieri, ki sta 
jih dobila Jasmina Slana za 
1. mesto v Krškem (3. 6. 2012) 
in Miha Ivanuša za premi-
erno zmago v Ljutomeru (26. 
8. 2012). V žrebanju srečk je 
osrednjo nagrado, ljutomer-
skega kasača – žrebca (Vilin on 
Top, rojen 21. 2. 2012), dobila 
Terezija Weingerl iz Bolehne-
čic.

NŠ

Na regijskem prvenstvu v 
streljanju z zračno puško in 
pištolo, ki je bilo v ljutomer-
ski športni dvorani ŠIC, so se z 
uspešnimi nastopi izkazali tek-
movalci iz Ormoža, Miklavža in 
Ljutomera.

Rezultati – serijska puška, 
cicibanke: 2. Nina Bogša (J.K. 
Miklavž, 154 krogov); ml. pi-
onirji: 1. Gal Rob (Kovinar 
Ormož, 176), ekipno: 2. J.K. 
Miklavž (463); pionirji: 1. Žan 
Irgolič (Radgona, 177), 2. Aljaž 
Čučko (TS Ormož, 176), 3. Ma-
rio Klemenčič (Radgona, 173), 
ekipno: 1. Radgona (506); pio-
nirke: 1. Nuša Špindler (186), 
2. Sandra Kaučič (obe Mesto 
Ljutomer, 181), ekipno: 1. Me-
sto Ljutomer (540); člani: 1. Sti-
ven Vočanec (Kovinar Ormož, 
371); članice: 1. Nuša Špin-
dler (Mesto Ljutomer, 376), 2. 
Vesna Mele (357), 3. Suzana 
Petek (obe TS Ormož, 351), 
ekipno: 1. TS Ormož (1059). 
Standardna puška, članice: 2. 

Petra Vernik (Kovinar Ormož, 
383), 3. Barbara Muhič TS Or-
mož, 381), ekipno: 1. Kovinar 
Ormož (1123), 2. TS Ormož 
(1103); člani: 1. Rajko Robnik 
(Mesto Ljutomer, 585), ekipno: 
1. TS Ormož (1719), 2. Mesto 
Ljutomer (1700). Pištola, člani-
ce: 1. Mateja Levanič (Kovinar 
Ormož, 357), 2. Vesna Mele 
(TS Ormož,344), 3. Stanka Mi-
holič (J.K. Miklavž, 317); člani: 
1. Aleksander Ciglarič (571), 
2. Simon Simonič (oba J.K. 
Miklavž, 570), 3. Kevin Venta 
(Kovinar Ormož, 567), ekipno: 
1. J.K. Miklavž (1704).

NŠ

Konjeništvo � “Kujski” ples

Nagrade najuspešnejšim 
tekmovalcem

Strelstvo � SV regija

Uspeh strelcev Ormoža, 
Miklavža in Ljutomera

Foto: NŠ

Najuspešnejši v KK Ljutomer v letu 2012: Rene Hanžekovič, Mar-
ko Slavič, Jože Sagaj ml. (z desne), predsednik KK Janez Slavič 
(skrajno levo).



Le redko si s pristnim vese-
ljem ogledam mesto več, kot 
je nujno potrebno, a Funchal 
je drugačen. Ima svojo karmo, 
bodisi zaradi prečudovitih por-
tugalskih kolonialnih stavb, mo-
rebiti zaradi bogate zgodovine, 
umetniškega pridiha številnih 
stvaritev na vhodnih vratih pre-
nekatere hiše ali pa preprosto 
zaradi tistega možaka, ki na vo-
galu ulice brenka na svojo kita-
ro in se predaja užitkom glasbe. 
Funchal je dobil status mesta 
leta 1508 in leta 1513 status 
škofije. Zaradi strateškega po-
ložaja med Evropo in Ameriko 
je kmalu postal eno izmed po-
membnejših trgovskih središč 
v Evropi. Skorajda vse ladje so 

se na čezatlantski poti ustavile 
v Funchalu in dopolnile svoje 
zaloge za dolgo plovbo. Mesto je 
cvetelo. Prednost otoka je bila v 
ogromni količini pitne vode, ra-
znolikega sadja in vina madeira, 
ki je še danes eden izmed glav-
nih izvoznih produktov. Nena-
zadnje si skorajda vsak turist za 
mrzle dni vzame vsaj steklenico 
za domov.

Vinsko trto je na otok prine-
sel že Zarco daljnega leta 1824 z 
grškega otoka Kreta. Šlo je zlasti 
za malvazijo, ki je, mimogrede, 
dobila ime od peloponeškega 
pristanišča. Sprva vino in grozd-
je nista imela prednostnega 
izvoznega pomena, saj je ta pri-
mat pripadal sladkornemu trsu. 
Bistveno nižja proizvodna cena 
in nepredstavljivo boljša kako-
vost sta okrog leta 1520 usme-
rili pridelavo sladkornega trsa v 
Brazilijo in na otok Sao Tome. Na 
Madeiri so dotedanje terase slad-
kornega trsa nemudoma prepla-
vili vinogradi. Madeirsko vino 
je doživelo svetovno premiero 
ob podpisu ustanovne listine 
ameriške Ustave, ko so ameriški 
»očetje« zapečatili prihodnost 
ZDA s požirkom pristne made-
irske kapljice. O madeirskem 
vinu je pisal tudi Shakespeare 
v svojih delih. Danes vinska trta 
uspeva zlasti na jugozahodnem 
delu otoka, ki je pa hkrati pre-
cej vetroven. Nič posebnega, če 
mogočni vetrovi ne bi prinašali 
na obalo tudi ogromne količine 
morske soli. Domačini so vino-
grade zaščitili z nekaj metri viso-

kimi posušenimi stebli resja, ki 
zaustavi prodor soli.

Za madeirskim vinom se skri-
va legenda, saj gre za edinstven 
postopek pridelave. Namreč, 
pred nekaj stoletji je bila Madei-
ra poznana številnim pomoršča-
kom tudi kot otok, kjer se dobi 
vino za čezoceansko plovbo. 
Mornarji so praviloma izpraznili 
zaloge natovorjenega otoškega 
vina kmalu po izplutju. Povsem 
po nesreči pa se je na enem iz-
med tovrstnih plovb liter vin-
skih nebes ohranil na palubi. 
Podvržen močnemu soncu in 
valovanju. Ladja se je čez nekaj 
mesecev vrnila na Madeiro in 
kapitan je odkril nedotaknjeno 
steklenico. V prepričanju, da 
gre za pošiljko iz novega tovo-
ra, jo je odprl in spil kozarec. 
V tistem trenutku se je rodilo 
vino, ki ga svet pozna pod ime-
nom »madeirsko vino«. Kapitan 
je recept na skrivaj zaupal svo-
jemu dobavitelju in strahovita 
snežna kepa uspeha se ni mogla 
več ustaviti. Danes seveda vina 

ne pošljejo na dolgo potovanje 
čez Atlantik, temveč ga vinogra-
dniki grejejo na različne načine. 
Najkakovostnejše tudi nekaj de-
set let na soncu! Na otoku je mo-
goče odkriti tudi običajne pri-
merke vina, ki z leti postaja vse 
kakovostnejše. Sedim na obali 
pred glavno promenado v Fun-
chalu, kjer se bohotijo številni 
bari v impresiji 19. stoletja. Ču-
doviti beli stoli, zaradi železne 
konstrukcije očitno pretežki. 
Postrežba vabi premnoge ljudi, 
popotnike. Tudi sam se ne mo-
rem upreti. Naročim si nepre-
cenljiv sveže stisnjen mangov 
sok. Ali je lahko še kaj boljšega, 
premišljujem. Zraven mene se 
usede četverica zelo prijaznih 
mladcev, zagotovo iz celinske 
Evrope. Naročijo 15 let staro ste-
klenico madeirskega vina. Nata-
kar dobi nepredstavljivo velike 
oči. »Ali želite cel liter?« še en-
krat vpraša. Potrdijo. Čudim se 
čudenju natakarja. V vsej svoji 
naduti »razgledanosti« sklenem, 
da je težava verjetno v ceni. Čez 
nekaj trenutku prinese stekleni-
co in štiri majhne kozarčke. Kar 
sram me je, ko skorajda buljim 
na njihovo mizo. Stol še rahlo 
primaknem, da sledim pogovo-
ru. Presneto me zanima, kaj za 
vraga je tako posebnega. Precej 
nejevoljno pogledujejo na relaci-
ji natakar – premajhni kozarčki. 
Nalijejo si. Nazdravijo. Dogovori 
do dna držijo. Na moje veliko za-
čudenje precej hitro odnehajo, 
še mnogo pred dnom. Eden pre-
ko drugega si ogledujejo stekle-
nico. Radovednost premaga vse 
zavore. Naročim kozarček istega 
vina. Radovednost je poteše-
na. Madeirsko vino ni klasično 
vino, temveč precej močan liker 
z rahlim spominom na brandy, 
samo še mogoče za odtenek bolj 
»alkoholen«. Vso čudenje nata-
karja dobi še boljša pojasnila ob 
njihovem računu, ki je presegal 
60 EUR za steklenico. Po petem 
kozarčku so že veselo prepevali 
pesmi. Tudi račun je iz minute v 
minuto, iz kozarčka v kozarček 
postajal vse manjši.

Nadaljevanje prihodnjič
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Torek, 19. marec
Danes goduje Jožef.
Danes je svetovni dan pripovedništva.
1314 so kot heretika sežgali na grmadi Jacquesa de Molayja, zadnjega 
velikega mojstra viteškega meniškega reda templjarjev.
1534 se je rodil na Kanarskih otokih portugalski jezuit Jose de Anchieta, 
ki so ga občudovali kot pesnika, dramatika in učenjaka.
1601 se je rodil španski slikar, kipar in arhitekt Alonso Cano, ki ga pogo-
sto imenujejo tudi Španski Michelangelo.
1628 so Britanci ustanovili v Severni Ameriki kolonijo Massachusetts, ki 
je danes ena od 50 ameriških zveznih držav. 
1813 se je rodil eden najbolj znanih raziskovalcev južne Afrike, škotski 
zdravnik in misijonar David Livingstone. Mrtvega so našli 1. maja 1873.
1815 je Dunajski kongres sprejel osnovna določila o diplomaciji, ki z 
nekaterimi popravki veljajo še danes.
Sreda, 20. marec
Danes goduje Srečko.
Danes ob 17. uri in 32 minut se začne pomlad.
146 p. n. š., točen datum ni znan, se je začel zadnji rimski napad na 
Kartagino.
1809 se je rodil ukrajinski pisatelj Nikolaj Vasiljevič Gogolj. Njegovo delo 
predstavlja postopen prehod iz romantike in realizem.
1814 se je rodil škotski anatom in raziskovalec celične fiziologije in pa-
tologije John Goodsir, ki je poudaril pomen celice kot prehranjevalnega 
središča.
1815 je cesar Napoleon I. vkorakal v Pariz. Iz pregnanstva na otoku Elba 
se je 1. marca izkrcal blizu Cannesa s 1.000 privrženci in 4 topovi. Kra-
ljev dvor je pobegnil v Gent.
1828 se je rodil norveški dramatik Henrik Ibsen, ki velja za enega najve-
čjih dramatikov svetovne literature.
1956 je Francija priznala neodvisnost Tunizije.
2003 se je začel ameriško-britanski napad na Irak in s tem druga zali-
vska vojna.
Četrtek, 21. marec
Danes goduje Benedikt.
1685 se je rodil nemški skladatelj Johan Sebastian Bach.
1763 se je rodil nemški pisatelj Jean Paul, s pravim imenom Johann Paul 
Friedrich Richter.
1839 se je rodil ruski skladatelj Modest Petrovič Musorgski. 
1919 je bila razglašena Madžarska sovjetska republika.
1990 je postala Namibija neodvisna država.
Petek, 22. marec
Danes goduje Vasilij.
Danes je svetovni dan voda.
1213 se je rodil perzijski pesnik Nuskih al-Din Sadi, ki ga primerjajo s 
Horacem in La Fontainom.
1312 je francoski kralj Filip IV. prisilil papeža Klementa, da je razpustil 
templjarski red.
1599 se je rodil flamski slikar Anthonis van Dyck.
1933 so pripeljali v Dachau prve jetnike.
1945 je bila ustanovljena Arabska liga ali Liga arabskih držav, ki naj bi 
povezala arabske države, da bi utrdila njihovo suverenost.
1947 je predsednik ZDA Harry Truman imel govor, ki je omogočil senator-
ju Mc Carthyju »lov na čarovnice« oziroma iskanje komunistov v ZDA.
Sobota, 23. marec
Danes goduje Jože.
Danes je dan meteorologov in dan artilerijskih enot Slovenske vojske.
1391 je umrl bosanski kralj Tvrdko I. Kotromanić. Pod njegovo vladavino 
je dosegla bosanska fevdalna država največji razcvet.
1849 je feldmaršal Radetzky pri Novari odločilno premagal sardinskega 
kralja Karla Alberta, ki je v noči na 23. marec abdiciral v korist sina Vik-
torja Emanuela II.
1900 se je rodil ameriški psihoanalitik nemškega rodu Erich Fromm.
1904 se je rodila ameriška filmska igralka Joan Crawford.
1912 se je rodil ameriški fizik nemškega rodu Wehrner von Braun.
1918 je začel nemški top Debela Berta obstreljevati Pariz z razdalje 120 
km.
1918 je 1. svetovna ponudila priložnost, da je Litva razglasila neodvisno 
republiko. Njenemu vzgledu sta sledili 9. aprila tudi Latvija in 23. maja 
Gruzija.
Nedelja, 24. marec
Danes goduje Gabrijel.
Danes je svetovni dan tuberkuloze.
809 je umrl peti abasidski kalif Harun Al Rašid. Njegov dvor in prestolni-
ca sta prizorišče zgodb iz Tisoč in ene noči.
1603 je po 45 letih vladanja umrla angleška kraljica Elizabeta I. 
1822 se je rodil francoski pripovednik in pesnik Henri Murger. Njego-
vo delo, zasnovano na njegovem življenju, je bila osnova za Puccinijevo 
opero La Boheme.
1869 je bil po več kot pol stoletja po izdaji Karadžićevega Srbskega ri-
ječnika v Srbiji uradno sprejet njegov pravopis in s tem načelo: Piši kot 
govoriš.
1874 se je rodil ameriški iluzionist Harry Houdini, znan predvsem po 
senzacionalnih pobegih, potem ko se je dal zvezati in zapreti na različne 
načine. 
1944 so Nemci ustrelili v Ardeatinskih jamah blizu Rima kot talce 335 
Italijanov.
1976 je bila v nekrvavem državnem udaru odstavljena argentinska pred-
sednica Isabela Peron.
Ponedeljek, 25. marec
Danes je materinski dan.
1786 se je rodil italijanski optik in astronom Giovanni Battista Amici, 
graditelj prvih zrcalnih teleskopov in natančnih mikroskopov.
1821 je izbruhnil v Grčiji velik upor proti Turčiji. Trajal je vse do leta 1829 
in je pripeljal do neodvisnosti Grčije. 
1867 se je rodil italijanski dirigent Arturo Toscanini. 
1881 se je rodil madžarski skladatelj, muzikolog in pianist Bela Bartok.
1913 je dobila tržiška tovarna čevljev ime Peter Kozina & (in) Co., leta 
1928 pa po ustanovitelju Petru Kozini ime, pod katerim se je proslavila 
– Peko.
1941 sta predsednik vlade kraljevine Jugoslavije Dragiša Cvetković in 
zunanji minister Aleksander Cincar Marković podpisala pristop Jugosla-
vije k trojnemu paktu.

Na valovih časaPiše: Uroš Žajdela � Madeira 
– svojstven svet (2.)

Fonchal

Foto: Uroš Žajdela

Pogled na funchalsko tržnico, ki kar prekipeva od turistov in najrazličnejšega sadja

Foto: Uroš Žajdela

Najpomembnejši človek v zgodovini otoka je vsekakor Zarco, od-
kritelj in prvi upravitelj Madeire. Sredi osrednjega trga najdemo 
spomenik njemu v čast.

Foto: Uroš Žajdela

Katoliška vera je izredno pomembna na otoku, zato je katedrala 
v Funchalu, ki jo je leta 1990 obiskal takratni papež Janez II, iz-
redno pomembna.

Foto: Uroš Žajdela

V Funchalu so tri trdnjave, ki so dobro varovale mesto pred napadi 
piratov. Osrednje mesto pa vendarle pripada trdnjavi Sao Lorenzo, 
kjer danes domuje muzej vojaških glasbil.

Foto: Uroš Žajdela

Magični azuleji (modre posli-
kane ploščice) krasijo marsi-
katero stavbo na Madeiri. Gre 
za tradicionalno obrt, ki so jo 
najverjetneje prinesli potomci 
Mavrov.



Za vzgojo sadik vedno vzamemo kupljen 
substrat, saj je vrtna zemlja za majhne rastli-
nice neprimerna. Tako kot pri peteršilju lahko 
rastlinice takoj, ko se pojavijo prvi pravi listi, 
prestavite na prosto, nekam na sončen, zaveten 
kotiček. Bob in grah preneseta tudi do –5 oC in 
več, zato tudi pokrivanje z agrokopreno ni po-
trebno. Sadike presadite, ko se lahko izpulijo iz 
lončka skupaj z zemljo. Takrat jih presadite na 
vrt, upam le, da bo takrat že primerno suho.

Zakaj so stročnice koristne 
na našem vrtu

Bob in grah sodita med stročnice oziroma v 
botanično družino metuljnic. Stročnice imajo 
globoke in močne korenine. S temi koreninami 
razrahljajo zbito zemljo in popravljajo struktu-
ro tal, ki jo ponavadi porušimo z napačnim 
ravnanjem. Vendar to še zdaleč ni vse. Na ko-
reninah metuljnic in seveda tudi stročnic živijo 
prav posebne bakterije, ki jim rečemo nitrifi -
kacijske bakterije. Naselijo se na koreninskih 
laskih stročnic in le takrat so sposobne dušik 
iz zraka vezati v rastlini dostopno obliko, ki jo 
dajo na razpolago najprej stročnici, nekaj pa ga 
za njimi vedno ostane v tleh tudi za sosednje ali 
naslednje rastline. Zato stročnic nikoli ne gno-
jimo z velikimi količinami dušika, saj preveč 
dušika negativno vpliva na število in delovanje 
teh bakterij. Majhne bunkice –  kroglice na ko-
reninah – torej niso nekaj slabega za rastlino, v 
njih se skrivajo te koristne bakterije. Več jih je 
na koreninah, boljšo, bolj zdravo in živo zemljo 
imamo v našem vrtu.

Da bo teh bakterij v naši zemlji čim več, 
stročnic nikoli ne pulimo, po spravilu pridelka 
jih vedno porežemo, korenine pustimo v tleh. 
Res pa je, da so na različnih vrstah stročnic tudi 
različne bakterije. Ker sta bob in grah stari slo-

venski stročnici, bakterij, ki živijo na njunih ko-
reninah, prav gotovo ne primanjkuje, v začetku 
pridelovanja novejših stročnic, kot so leča, čiče-
rika ali dolga vigna, pa tega učinka ne bo.

Še nekaj je pomembno, če naj stročnice v 
največji meri izpolnijo svoje ekološko poslan-
stvo na našem vrtu. Zemlja okoli rastlin mora 
biti vedno rahla, v zbiti zemlji ne bo dovolj kisi-
ka za življenje in hitro razmnoževanje korenin-
skih bakterij stročnic. Tudi vlaga je za njihovo 
življenje zelo pomembna.

Stročnice pa niso pomembne samo zaradi 
svojih korenin. Tudi v zelenih rastlinskih de-
lih je veliko dušika. Zato jih lahko izkorišča-
mo tudi kot zeleno zastirko. Predvsem grah, 
pa tudi bob in stročji fi žol pogosto poberemo 
takrat, ko je listna masa še zelena. V tem prime-
ru jo sesekljamo, sama to opravim kar z vrtno 
kosilnico, in z njo zastremo tla okoli drugih vr-
tnin, predvsem tistih, ki potrebujejo nekoliko 
več dušika, na primer krompir, zelje, cvetača 
ali plodovke. Seveda pa je v ta namen najbolje 
uporabiti sorodnice stročnic, to so detelje.

Bob je pozabljen po krivici
Nekoč sta bob in leča predstavljala zelo po-

memben del v prehrani naših prednikov. Ker 
so se zrna lahko sušila in hranila za zimo, je to 
v času brez hladilnikov pomenilo veliko pred-
nost. S prihodom fi žola je bob žal prešel v po-
zabo, a po krivici. Beljakovine, ki jih dobimo 
z uživanjem boba, so veliko lažje prebavljive 
kakor tiste od fi žola. Zato bi bilo res zaželeno, 
da se bob vrne v naše lonce in na naše krožnike. 
Kakor grah tudi bob sejemo zelo zgodaj, takoj 
ko sneg zapusti naše kraje. Rastlina boba je za 
razliko od graha pokončna in se ne razrašča, 
razen če namerno odščipnemo vršičke; to na-
redimo predvsem takrat, ko se na njih naselijo 
prve spomladanske kolonije uši. Ne lotimo se 
jih s kemičnimi pripravki, ampak mlade vršič-
ke preprosto odščipnemo in vržemo v smeti.

Tudi bob ne potrebuje posebnega gnojenja z 
organskimi gnojili, še manj pa z umetnim, mi-
neralnim dušikom. V tleh pa ne sme manjkati 
kalija. Sejemo ga v vrste, na razdaljo 40 cm, 
v vrsti pa na 10 cm. Naše stare sorte so ime-
le majhne stroke in drobno zrno. Zato mnoge 
preseneti nova sorta, ki prihaja k nam iz Itali-
je in se imenuje aquadulce. Ta naredi izredno 
dolge stroke z veliko zelo debelimi zrni. Bob 
smo nekoč uživali sušen tako kot zrnati fi žol. 
Vendar ga je treba zelo dolgo kuhati. Nekoč so 
seme boba mleli in ga dodali moki, iz katere so 
pekli kruh. Tudi pire iz napol kuhanega bobo-
vega zrna lahko do 10 % dodamo masi za kruh. 
Prav pride v družinah, kjer so vegetarijanci, ki 
pa ne želijo jesti veliko stročnic. Tako bodo 
kljub temu zaužili nekaj beljakovin več. Sicer 
pa priporočam, da raje pobirate mlada zrna in 
jih uporabljate v številnih zelenjavnih solatah, 
omakah in juhah. Česar ne pojemo sproti, lah-
ko zamrznemo. Bob naj bi po mnenju naših 
babic odganjal z vrta tudi voluharja.

Miša Pušenjak

Korenček in peteršilj naj počakata na toplejše 
čase. Nestrpni naj si nekaj listnatega peteršilja 
posejejo na okenskih policah. Čisto preprosto, 
v lončke, premera okoli 5 cm, posejete nekaj 
semenk (do 20) peteršilja sorte domači listnik 
ali mooskrause. Semena ne prekrijete z zemljo, 
samo potisnete ga vanjo, da ostane deloma na 
površini. Setev zalijete, zavijete v folijo za ži-
vila, da ohranite vlago, in postavite na svetla 
okna. Takoj ko opazite kaljenje, odvijete folijo 
in pustite lončke na oknu tako dolgo, da se po-
javi prvi pravi list. Potem lahko setev prestavite 
na prosto, na svetlo, toplo mesto, po potrebi 
pa čez noč prekrijete z agrokopreno. Peteršilj 
ni rad na vročem, zato potrebuje neogrevan ra-
stlinjak ali pa celo samo pokrivanje na toplem, 
sončnem mestu ob hiši. Tako boste imeli hitro 
sveže liste za juho.

Pri korenčku žal sadik ne moremo vzgojiti, 
lahko pa, kakor hitro se bo ogrelo, posejete 
sorto pariški. Pariški je okrogel, zelo sladek 
in okusen korenček, ki dozori vsaj mesec dni 
pred ostalimi sortami. Tukaj boste pridobili na 
času, ker ste sejali 14 dni pozneje, kot vas sicer 
mika.

Vsekakor pa bo prvo opravilo, ko bomo lah-
ko šli na vrt, sajenje jarega česna in čebulčka. 
Ne pozabite, ne eden ne drugi ne marata gno-
jenja z gnojem, pognojimo lahko s kupljenimi 
organskimi gnojili ali pa domačim kompo-
stom. Čebula in česen potrebujeta do 2 l/m2 
komposta ali polovični priporočeni odmerek 
kupljenega organskega gnojila.

Prvi vrtnini, ki ju sejemo direktno na prosto, 
sta bob in grah. Lahko sicer upam, da se bo v 

cvetnem tednu še dalo na vrt, je pa malo verje-
tno, da se bo zemlja dovolj osušila. Zato je mo-
goče ravno letos prav čas, da poskusite vzgojiti 
nekaj sadik boba, toliko za pokušnjo. V lončke 
posejete dve semenki boba ali tri nizkega graha. 
Dobro je, če jih čez noč pred setvijo namočite 
v vodo ali v primeru domačega semena v ka-
milični čaj. Posejete, prekrijete z zemljo in po 
potrebi zalijete. Te setve ni treba zaviti v folijo, 
saj smo seme prekrili z zemljo in s tem prepre-
čili prehitro izsuševanje substrata.
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zorimo, kdaj je treba uporabiti 
alopatska (klasična) zdravila 
ter kdaj je potreben pregled pri 
zdravniku.

Čeprav se najde marsikdo, 
ki homeopatiji pripisuje »vraže-
verne učinke«, so večdesetletne 
izkušnje pokazale, da je meto-
da zelo učinkovita! Posebej pri 
otrocih, kjer praktično ni možna 
»avtosugestija«, prav tako v ve-
terinarski medicini. Pomembno 
je tudi poudariti, da se želeni 
učinki pokažejo zelo hitro, da 
je trajanje zdravljenja akutnih 
stanj kratkotrajno (včasih zado-
stuje že en odmerek), da nima 
stranski učinkov, nima interak-
cij in je primerna za vse.

Na področju samozdravljenja 
ima vsak sam pravico, da se 
odloči za metodo zdravljenja. 
Lekarniški farmacevti s svojim 
znanjem in izkušnjami vam pri 
tem pomagamo.
Smiljana Markež,  mag. farm.

Lekarne Ptuj

Zdravstveni nasveti

In še nekaj 
o kašlju

Kašelj je v homeopatiji zelo 
težko dobro opisati in enako 
težko izbrati pravo zdravilo. Po-
membno je, za kašen tip kašlja 
gre (suh ali produktiven), v ka-
terem delu dneva je kašelj bolj 
izrazit, kako se bolnik obnaša in 
počuti, ali so poleg kašlja priso-
tni še drugi simptomi in kateri 
dejavniki težave izboljšajo oziro-
ma poslabšajo. Za suh, dražeč 
kašelj izbiramo Aconitum – ko 
kašelj nastopi nenadoma, npr. 
ponoči nas zbudi, Drosero – 
kašelj je krčevit, lajajoč, traja 
skozi celo noč; Bryonia – naj-
večkrat zdravilo prvega izbora 
pri suhem kašlju; Causticum – 
kašelj je globok, prisotna je še 
hripavost; Rhus tox (kašelj je 
že v nadaljevalni fazi, malo 
produktiven, gibanje stanje 
izboljša); Ignatia – ko je ka-
šelj posledica čustev, žalostne-
ga dogodka (psihičnega izvora; 
npr. ko se oseba spomni neke-
ga žalostnega dogodka, začne 
pokašljevati) …

Za zdravljenje vlažnega, 
produktivnega kašlja lahko 
uporabljamo Pulsatillo, Ka-
lii bichromicum (ko sluz iz 
nosu teče po notranji strani 
navzdol in posledica je pro-

duktiven kašelj) … Prav pri 
kašlju je dobro dodatno zdra-
vljenje s klasično medicino in 
po potrebi svetujemo tudi obisk 
zdravnika. Slednje velja za do-
jenčke in majhne otroke in za 
starejše, ter če kašelj traja več 
kot sedem dni, če ga spremljajo 
slabo počutje, bolečina v prsih 
in povišana temperatura.

Respiratorne 
bolezni so zelo 
pogoste pri otrocih

Pri otrocih so virusna obole-
nja, kot so nahod ali prehlad, 
zamašen nos, kašelj, zelo po-
gosta. Zaradi ožjih dihalnih poti 
zamašen nos pogosto privede 
do otitisa – vnetja srednjega 
ušesa. Zanj je prvo zdravilo iz-
bire Ferrum phos, Beladona, 
Aconitum, Chamomila – izbi-
ramo po znakih, opisanih tem 
prispevku.

Zaključek
Homeopatija se je izkazala 

kot uspešna metoda zdravljenja, 
tako samostojno kot dopolnilo 
k tradicionalni medicini. Lekar-
niški farmacevti smo pridobili 
dodatna znanja s področja ho-
meopatije, da lahko svetujemo 
glede uporabe homeopatskih 
zdravil in tudi da paciente opo-

Homeopatija 
in sezonske bolezni (4)

Foto: Črtomir Goznik

Smiljana Markež, mag. farm.

Moje cvetje � Miša Pušenjak, specialistka za zelenjadarstvo in okrasne rastline

Kaj bomo sejali najprej
Zima nas letos res noče zapustiti. Občutek imam, da se hoče opravičiti za vse zadnje zime brez snega in mraza. S pripravo vrta za 
setev nimamo sreče. Pa vendar bo pomlad zagotovo, tako kat vsako leto, prišla. Zemlja se bo, kakor kažejo temperature, zelo hi-
tro ogrela in bo potem vse nekoliko lažje. Pa kljub temu se nekatere vrtnine sejejo prej, druge pa naj počakajo na lepše vreme.

Foto: Miša Pušenjak

Sadike boba in peteršilja lahko vzgojimo tudi v 
embalaži za jajca, ravno prav velike luknje ima.

Foto: Miša Pušenjak

Sajenje jarega česna

Foto: Miša Pušenjak

Bob je stara slovenska stročnica, dovolj zgodaj posajen daje višji pridelek, uši pa ga napadejo pre-
pozno, da bi mu škodovale.



Velike pop zvezde Kim 
Wilde, Tony Hadley (Span-
dau Ballet) ter članice ženske 
skupine Bananarama so pred 
dnevi prepevali na najvišji 
nadmorski višini. Omenjeni 
izvajalci so prepevali pred po-
tniki v letalu Boeing 767 in s 
tem zrušili dosedanji svetovni 
rekord v koncertu na najvišji 
nadmorski višini. Vesela glas-
bena »družina« iz zlatih osem-
desetih prejšnjega stoletja je 
predstavila akustične verzije 
hitov, kot so You Came, You 
Keep Me Hangin’ On, Kids 
In America (Kim Wilde), ter 
skladbi True in Gold (Span-
dau Ballet), predstavljena pa 
je bila tudi zanimiva priredba 
skupine Queen Crazy Little 
Th ing Called Love. Koncert, 
ki so ga prispevali humanitar-
ni organizaciji Comic Relief, 
se je dogajal na višini 13 tisoč 
metrov. Dosedanji rekord je 
bil v lasti britanskega pevca 
Jamesa Blunta, ki je leta 2010 
pred 128 potniki nastopil na 
višini 12.285 metrov. 

���
Britanska pevka Adele, ki 

že kar nekaj časa sodi med 
najpopularnejše svetovne glas-
bene izvajalke, je prejela pre-
stižno povabilo na rojstni dan 
Michelle Obama. Pevka bo 
nastopila ob proslavi 50. roj-
stnega dne prve dame ZDA, 
ki bo potekala v Beli hiši 17. 
januarja prihodnje leto. Adele, 
ki je povabilo seveda prijazno 
sprejela, se je za omenjeni na-
stop odrekla svojemu hono-
rarju. Na omejeni prireditvi 
bo nastopila tudi pop diva 
Beyoncé.

���
Južnokorejski pevec Psy 

(roj. kot Park Jae-sang), ki se 
je na svetovno glasben sceno 
prebil s pomočjo svoje super 

uspešnice Gangnam style, bo 
po osmih mesecih 13. aprila 
objavil svojo novo skladbo. Vi-
deospot za njegovo prvo uspe-
šnico je bil prvi v zgodovini, ki 
je presegel milijardo ogledov 
na YouTubu. Zahvaljujoč ve-
likemu uspehu njegove debi-
tantske skladbe se je YouTube 
odločil, da bo njegov koncert 
iz stadiona Seoul World Cup 
v Seulu prenašal v živo.

���
Nekdanja pevka legendarne 

švedske zasedbe ABBA Agne-
th Faltskog bo 14. maja izdala 
svoj novi samostojni studijski 
album. Album z zanimivim 
naslovom A bo že njen peti 
solo album v angleškem je-
ziku. Od razpada skupine 
ABBA leta 1982 pa je izdala 
še sedem albumov v švedskem 
jeziku. Najavni singel in dru-
ge skladbe na novem albumi 
te danes že 62-letne pevke je 
produciral Jorgen Elofsson, ki 
je znan po sodelovanju z Bri-
tney Spears in Kelly Clarkson. 
Na novi zgoščenki bomo lah-
ko slišali tudi zanimiv duet, v 
katerem sodeluje član popu-
larne britanske zasedbe Take 
Th at Gary Barlow. Posneli pa 
so tudi že prvi videospot za 
prvi singel z naslovom When 
You Really Loved Someone.

���
Bobnar britanske indie rock 

zasedbe Arctic Monkeys Matt 
Helders je v izjavi za priznano 
glasbeno revijo NME izdal, 
da bo skupina še letos obja-
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BILBOARDOVIH VROČIH 100 (ZDA)
1. HARLEM SHAKE – BAAUER
2. THRIFT SHOP – MACKLEMORE & RYAN 
LEWIS feat. WANZ
3. WHEN I WAS YOUR MAN – BRUNO MARS

UK TOP 100 (VELIKA BRITANIJA)
1. MIRRORS – JUSTIN TIMBERLAKE
2. WHEN I WAS YOUR MAN – BRUNO MARS
3. POMPEII – BASTILLE

NEMČIJA
1. SCREAM & SHOUT – WILL I AM FT BRITNEY 
SPEARS
2. MIRRORS – JUSTIN TIMBERLAKE
3. THRIFT SHOP – MACKLEMORE & RYAN 
LEWIS feat. WANZ

11. GIVE ME A REASON –ST GIVE JUUSTT G  PINK
22. WHEN I WAS YOUR MAN –WHENN I WWWHEHEN YOUR MAN – BRUNO MARSMARAARSS BR
3. SCREAM & SHOUT –AMEAM SHOU  WILL I AM FT BRITNEY BRWILL I A
SPEARSS
4. MIRACLE –CLE  HURTSRT
5. MIRRORS –ORS –O  JUSTIN TIMBERLAKKESTIN TIMBER
6. IF I LOSE MYSELF –OSE MYOSE LF  ONEREPUBBLICCKKEP
7. BECAUSE WE CAN –US WE SE  BON JOVII
8. ONE WAY OR ANOTHER –WA OR AAY O  ONE DIRECTIONE DDIREEC
9. STAY – NNA& MIKKY EKKK R KOANRIHA
10. IT'S TIM –ME – IMAGINE DRAGOONNS I
11. CLOOWWN – EMELI SANDEE E

Z  Vami na frekvencah bo Janko Bezjak

vila svoj novi studijski album. 
Novi album bo naslednik nji-
hovega zadnjega studijskega 
izdelka Suck It and See, ki je 
izšel leta 2011. Prejšnji mesec 
je ta priljubljena četvorka iz 
predmestja Sheffi  elda osvoji-
la NME-nagrado v kategoriji 
najboljši glasbeni videospot za 
skladbo R U Mine?

���
Popularna angleško-irska 

fantovska skupina One Direc-
tion je dobila še eno priznanje 
za svoje delo, saj bodo njihove 
voščene lutke kmalu nove pre-
bivalke slavnega muzeja vošče-
nih lutk Madame Tussauds. 
Člani zasedbe Harry, Zayn, 
Louis, Niall in Liam bodo po 
natančnih izmerah dobili svo-
je podobe v naravni velikosti. 
Izdelava ene fi gure naj bi stala 
okroglih 15 tisoč funtov, na 
ogled pa bodo v muzejih Ma-
dame Tussauds v Londonu, 
New Yorku in Sydneyju.

���
Po pisanju britanskega tab-

loida Th e Sun naj bi odličen 
britanski pevec in tekstopisec 
James Blunt v Los Angelesu 
snemal svoj novi studijski 
izdelek. Album bo naslednik 
njegove zadnje plošče Some 
Kind of Trouble iz leta 2010. 
James Blunt je po celem svetu 
prodal že več kot 18 milijonov 
albumov, svetovno slavo pa je 
požel z uspešnico You’re Beau-
tiful.

���
Letos naj bi izšel tudi novi 

album pevke Kelly Rowland, 
ki je prve zvezdne utrinke 
doživela skupaj z izjemno 
popularno dekliško skupino 
Destiny’s Child. Točen datum 
izida albuma z naslovom Talk 
a Good Game še ni znan. Prvi 
predstavitveni singel z novega 
albuma je bil predstavljen že 
v lanskem letu. Pri skladbi z 
naslovom Ice je sodeloval tudi 
znani raper Lil Wayne. Pred 
dnevi pa je Kelly Rowland 
predstavila nov videospot za 
drugo skladbo z novega al-
buma. Za režijo novega vid-
eospota za skladbo z naslovom 
Kisses Down Low je poskrbel 
režiser Colin Tilley.

Janko Bezjak

To je to

Reality
Resničnosti šovi … vsi jih poznamo 

v takšni ali drugačni embalaži. O njih 
sem menda že kaj pisaril, zato se ne 
bom ponavljal. Naj bodo, če morajo 
biti in naj jih gleda, kdor jih; jaz imam 
svoje mnenje o tem cirkusu. Kar se 
mi zdi bolj sporno, je oblika resnično-

stnih šovov, ki se pojavlja zadnjih nekaj let.
Namreč šovi, v katerih ne prikazujejo življenjskih “dram” 

starlet, ki so namen same sebi ter so znane iz prav takšne-
ga razloga, pač pa tisti, v katerih hočejo ljudem “pomagati”. 
Prav težko mi ta beseda v tem kontekstu zdrsi z jezika. Pi-
šem o resničnostih šovih z zdravniki, nutricionisti, psihologi, 
psihiatri, z osebnimi trenerji, stilisti, varuškami in tako na-
prej in naprej in naprej. Tukaj sploh ne gre za informativne, 
zdravstvene ali podobne oddaje. Gre za razkazovanje ljudi 
z resnimi, včasih pa celo namišljenimi problemi, za zabavo 
gledalcev. Osebno me večina teh zadev spominja na kakšne 
“freak-showe”, s katerih odrov visijo napisi “šokantno”, “ne-
verjetno”, “nevarno”, “ogabno” in tako naprej, množici v 
udobnih stolih pa se ob zgražanju cedijo sline.

V teh programih se znajdejo ljudje, ki so, recimo, debeli, 
potem pa s pomočjo sadističnega trenerja intenzivno huj-
šajo, ob čemer se vsi ostali izredno zabavajo. Tako je tudi z 
nevzgojenimi otroki. Starši na pomoč pokličejo super-duper-
truper-mega-extra varuško … s snemalno ekipo seveda. Kaj-
ti le kako bi lahko prevzgojili tiste frdamane nepridiprave, če 
tega preko televizije ne bi spremljalo nekaj milijonov ljudi, 
ter se ob tem naslajalo nad lastno starševsko uspešnostjo. 
Le kako?

Vprašam se, zakaj? Kaj je namen vsega tega? Ljudje 
probleme, zasvojenosti in osebne stiske dandanes rešuje-
jo po televiziji in pred kamerami, ostali večini pa se to ne 
zdi sporno ali ogabno, ne, celo zabavno in napeto je. Smo 
izgubili vsak občutek za okusno in neokusno? Saj mi ni pri 
srcu kakšna zategnjena drža, vendar kljub temu mislim, da 
so tako imenovane družbene maske kdaj vseeno potreb-
ne. Nekatere stvari so pač samo za nekatere ljudi in prav 
nobene potrebe ne vidim v takšnem razgaljanju. Bolj kot 
za karkoli drugega gre za distanco. Dejstvo je, da se ljudje 
gibamo v različnih družbenih krogih in zdi se mi prav, da 
vsak zase vzdržuje določeno javno in zasebno podobo. Če 
že ne zaradi sebe, morda vsaj zaradi odnosa do drugih. Ne 
zanima me, ali moja soseda hujša, niti kako to počne. Niti 
nisem zainteresiran v nevzgojene otroke, dokler ne razgra-
jajo po mojem življenju. Prav tako me ne ganejo zasvojenci. 
Te naj zdravijo v primernih ustanovah, brez kamer in brez 
sentimentalnih vložkov ter jokavih družin, ki naj bi v meni 
zbujale občutek sočutja do družine in jeze do zasvojenca. 
Me ne briga.

Še vedno pa ne vem, zakaj so te oddaje tako priljubljene. 
Morda razlog njihove popularnosti leži v naši prenasičenosti 
z vsem. Mogoče smo se že tako nažrli vsega, da več nič ni 
tabu in nas kratkomalo več ne zadane, če ni golo, ogabno, 
glasno in nasilno. Ali pa je razlog preprosto ta, da si ob vsem 
tem lahko vedno znova potrdimo, koliko boljši, morebiti 
uspešnejši smo sami, česar ob novici o stradajočih afriških 
beguncih nekako ne moremo storiti. Kakorkoli že, meni je 
jasno, da če ljudje potrebujejo pomoč, potrebujejo pomoč, 
ne pa cirkusa, drame ter lažne “podpore” ljudi, ki čez petin-
štirideset minut, ko se oddaja konča, že več ne vedo, kdo je 
kdo in kaj jim je. Za te stvari so primerni strokovnjaki.

Matic Hriberšek

http://www.madonnarama.com/

Agneth Faltskog



SESTAVIL 
EDI

KLASINC

PREBIVALKA 
ULSTRA

PRIPADNICA 
MAOROV

NAŠA PEVKA 
DRAŠČEK VZOR

OZKA, 
GLOBOKA 

REČNA 
DOLINA

PAMETEN 
ČLOVEK, 
UMNEŽ

AVSTRIJSKI 
AVTOMOB. 

DIRKAČ (NIKI)

JAPONSKI 
SLIKAR 
(MORI)

NAŠ 
RAPER

PUBLICIST 
(BOŠTJAN)

Štajerski
TEDNIK

NAŠ 
ROKOMETAŠ 

(MARKO)

NAŠA OPERNA 
SOPRANISTKA ORANJE

PTUJSKA 
KNJIŽNIČAR-
KA (MILOJKA)

SOVEJTSKI 
VETERPOLIST INDIJSKI 

PESNIK
WEBROVA 

OPERA ZDRAVILO 100 m2
ŠPANSKI 
KOLESAR 
(MIGUEL)

PREBIVALKA 
SAVE 

PRI LITIJIMADŽARSKI 
ŠAHIST

MANJŠA  
PUŠKA 

S KRATKO 
CEVJO

MESTO 
V ITALIJI

AM. PLESALEC 
(ALWIN)
EMILE 
ZOLA

SULTANOVA 
SUŽNJA 

V HAREMU

CELJE KRČMA, 
PIVNICA

RIBA SULEC 
(LJUDSKO) DOBOJ

HRVAŠKA 
TURISTIČNA 
AGENCIJA 
IZ SPLITA

RUBRIKA DRAGO 
VABEC

100 ZDRAVITEV, 
LEČITEV

EMIL 
SMASEK

MORSKA 
SKALA

KLIC NA 
POMOČ UPOŠTEVANJE

VIR UMETNE 
SVETLOBEPRITOK 

GARONNE
LINGVIST 
AASEN

DENAR
V GRUZIJI

KORUZNI 
STORŽ

ŠVICARSKI 
PISATELJ OTO, OTON DOLG

DOBA
VIJAK PRI 

PREŠI
HOTEL 

V PRAGI
KITAJSKA 
DINASTIJA

ČUD

KOŠARKAR 
DANEU

PREBIVALEC 
RADVANJA

JOHN 
OSBORNE

ŠTEFAN 
SLAK

LEVI PRITOK 
SOČE

REBRASTA 
VOLNENA 
TKANINA

ANTIČNI 
GRŠKI 
PESNIK

TRGOVSKA 
PISARNA

FINSKO 
JEZERO

ZOLAJEV 
ROMAN 
IZ 1879

PEŠAČENJE
Kmet je imel tri sinove. Nekega 
dne so se vsi trije spomnili, kaj 
vse bi si želeli imeti. Pa prica-
pljajo drug za drugim k očetu.
»Oče, jaz bi imel rolko!« je rekel 
najmlajši.
»Nič ne bo!« mu je zabrusil oče. 
»Dokler ne bomo plačali dolgov, 
boš pešačil!«
»Oče, jaz bi želel rolerje!« je izja-
vil srednji sin.
»Nič ne bo!« je tudi njemu odgo-
voril oče. »Dokler imamo dolgo-
ve, boš hodil peš!«
Tretji sin je imel še dražjo željo: 
»Oče, jaz želim kolo!«
»Nič ne bo!« je tudi njemu rekel 
oče. »Imamo dolgove, in dokler 
ne bodo odplačani, boš hodil 
peš!«
Starejši sin je odšel iz hiše, ko 
je na dvorišču zagledal petelina 
na kokoši. Pristopil je k njima in 
brcnil petelina, rekoč:
»Takoj dol! Dokler imamo dolgo-
ve, boš hodil peš!«

☺☺☺
CVETJE V LONČKIH
»Zakaj pa ženi kar naprej kupu-
ješ cvetje v lončkih?«
»Zato, da grem lahko sam na 
počitnice.«
»Ne razumem!«
»Nekdo vendar mora ostati 
doma, da zaliva cvetje.«

POSTREŽBA
»Kaj ti je rekla tvoja ljubka trgov-
ka, ko si jo prosil za roko?«
»Vam lahko še s čim postre-
žem?«

☺☺☺
UMIVANJE
Jure je bil na počitnicah pri stari 
mami. Ko je prišel čas za umi-
vaje, si ni hotel umiti obraza.
»Te ni sram?« ga je vprašala 
babica. »Ko sem bila tvojih let, 
sem si obraz umila trikrat dnev-
no!«
»No, zdaj se pa poglej, kako iz-
gledaš!« ji je rekel Jure.

☺☺☺
PRITOŽBA
Blondinka se je pritoževala re-
ceptorju hotela:
»Samo zato, ker sem blond, si 
pa menda ne zaslužim tako 
majhne sobice brez oken v va-
šem hotelu!«
»Pomirite se,« ji je dejal recep-
tor, »to, v kar ste prejle vstopili, 
ni vaša sobica, ampak dvigalo.«

☺☺☺
KODRI
»Želite kodre obdržati?« je vpra-
šal frizer.
»Seveda!«
»Šlk!« so se zaslišale škarje, 
frizer pa je rekel: »Kar v vrečko 
vam jih bom shranil!«

torek � 19. marca 201328 Nasveti, za kratek čas

Smeh ni greh

UGANKARSKI SLOVARČEK: ANKO = slovenski gozdarski strokovnjak in publicist (Boštjan, 1939-), BARKALOV = nekdanji sovjetski vaterpolist (Aleksej, 1946-), DUM = hotel v Pragi, KOGELNIK = slovenski rokometaš 
(Marko, 1982-), KONTOAR = trgovska pisarna, ODO = oblika moškega imena Oto, Oton, SAIMAA = jezero na Finskem, SOŠEN = japonski slikar (Mori, 1747-1821), ŠTRUKS = rebrasta volnena tkanina.

REŠITEV TE KRIŽANKE. Vodoravno: umnik, Lauda, Sošen, Trkaj, Barkalov, karabinka, Nikolais, odaliska, CE, taberna, Galileo, razdelek, DV, ES, čer, SOS, ozir, luč, lat, Knittel, Odo, era, nrav, Ivo, Radvanjčan, Idrijca, 
štruks, Ibik, kontoar, Saimaa, Nana.

TOREK
goveji ragu z zelenjavo*, polenta, sadna solata
SREDA
česnova juha, zelenjavni zrezki, solata
ČETRTEK
jetra v omaki, krompir v kosih
PETEK
fižolova juha s smetano, ameriške palačinke**
SOBOTA
kremna juha, piščančji ražnjiči, krompirček, solata, 
puding
NEDELJA
juha, goveji zrezki v švedski omaki, krompir na maslu, 
solata
PONEDELJEK
majaronovo meso, pire krompir

*Goveji ragu z zelenjavo
Sestavine: 750 g govejega bočnika, 2 čebuli, 400 g zrelega 

paradižnika, 250 g krompirja, 250 g korenčka, 2 žlici olja, 30 
g moke, sol, 1 žlička sladke rdeče paprike.

Na vročem olju pražimo drobno sesekljano čebulo 5 minut, da 
se zmehča. Goveji bočnik narežemo na koščke in jih povaljamo v 
soljeni moki. Prepraženo čebulo potresemo s sladko mleto rdečo 
papriko. Vse skupaj med mešanjem pražimo 30 sekund. Dodamo 
pomokane koščke govedine in med nenehnim mešanjem praži-

mo, da meso porjavi. Dodamo olupljen narezan paradižnik, krom-
pir in korenček. Prilijemo 1,5 dl vode, zavremo, pokrijemo, potem 
pa na štedilniku ali v pečici (160 °C) počasi dušimo 90 do 120 

minut. Poleg ponudimo riž, testenine, polento ali pečen krompir.

Ameriške palačinke
Sestavine: 1 skodelica (pribl. 2 dl) moke, 2 žlici sladkorja, 2 

čajni žlički pecilnega praška, 1/2 čajne žličke soli, 1 skodelica 
mleka, 2 žlici staljenega masla ali olja, 1 veliko jajce; različni 
namazi (med, marmelada, čokolada, sladki prelivi …)

Čeprav smo se v šoli učili, da se ameriškim palačinkam reče 
pancakes, v resnici ni tako. Za tisto, kar mi imenujemo palačinka, 
uporabljajo onstran luže francoski izraz »crepes«, ameriške pa-
lačinke pa delamo po temle receptu. V skodelici zmešamo suhe 
sestavine: moko, pecilni prašek, sladkor in sol. V srednje veliki 
skledi zmešamo mleko, staljeno maslo ali olje in jajce. Dodamo 
suhe sestavine in na hitro zmešamo (ne predolgo, lahko se še vidi 
kakšna manjša grudica). Segrejemo veliko ponev in jo naoljimo 
(premažemo z naoljeno papirnato servieto). Za vsako palačinko 
vlijemo v posodo malo testa (2 do 3 žlice) in ga z žlico oblikujemo 
v krog (hkrati pečemo dve ali tri palačinke). Pečemo, dokler se na 
vrhu ne pojavijo mehurčki in jih nekaj poči. Obrnemo in speče-
mo po drugi strani (pazite: ker je v mešanici sladkor, bo palačinka 
hitro dobila »čokoladno« barvo kot tale na fotografiji). Shranimo 
na toplem. Ko spečemo vse palačinke, jih ponudimo z različnimi 
bolj tekočimi namazi (segreto marmelado, čokoladnim namazom, 
medom, sladkim prelivom …).

Pripravila: Alenka Šmigoc Vinko

Kaj bomo danes jedli

Foto: AŠV

Goveji raguGoveji ragu

Foto: AŠV

Ameriške palačinkeAmeriške palačinke



Govori se ...
… da je bila druga JJ vlada 

še najaktivnejša v zadnjih 
dneh svojega mandata, saj je 
zadnji trenutek opravila cel 
kup kadrovskih menjav. In 
se oddolžila tudi eni svojih 
močnejših volilnih baz, saj je 
zamenjala vodstvo poetovi-
onske upravne enote.

… da so vrli Holermužani 
srečni, ker jim svojih drago-
cenih odpadkov ne bo treba 
izvažati. Vsak kmet ve, da je 
tudi drek denar.

… da bo pri Sv. Urbanu še 
kako zanimivo, saj naj bi se 
župan z investitorjem izgra-
dnje nove dvorane poskušal 
dogovarjati za novo ceno. 
Njegova matematika in ma-
tematika bivšega župana sta 
si namreč precej drugačni.

… da nekateri nikakor ne 
razumejo, zakaj je neka go-
spa vesela, če pa se je na kon-
cert Za dušo in srce pripeljala 
z avtomobilom, domov pa s 
kolesom. Ne vejo pa, da je to 
kolo dobila kot nagrado.

… da je vidova fara konč-

no dobila direktorja občine, 
ki bo vse delal projektno in z 
analizami rezultatov. Zapo-
sleni zdaj samo upajo, da v 
njegove projekte ne bo spada-
la še njihova jutranja kavi-
ca., čikpavza in malica.

… da se v tej občini niti po-
biranja smeti ne bodo lotili 
enostavno, po domače, am-
pak projektno. Za začetek so 
to zapisali na 12 straneh pa-
pirja formata A4.

... da so žogobrcarji iz ene 
najmanjših slovenskih ob-

čin na začetku drugega dela 
prvenstva v Krškem vrgli 
5-ardo, za petek pa pripra-
vljajo še nekaj močnejšega.

Vidi se ...
… da so si tudi najmlajše 

občanke neke bogate občine 
ob odprtju novega vrtca lah-
ko oddahnile, saj je prvi mož 
te občine izjavil, da imajo za-
gotovljeno varstvo za svoj na-
raščaj najmanj za naslednjih 
50 let.
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Sestavil: Tadej Šink, horarni astrolog

Velja za teden od 19. do 25. marca 2013. 1 znak – slabo, 2 znaka 
– dobro, 3 znaki – odlično

Foto: Tajno društvo PGC

Foto tedna � Bralci fotografirajo

Od torka do torka

Tadejev znakoskop
Sudoku � Sudoku � Sudoku

Izpolnite prazne kvadratke s številkami od 1 do 9. Pazite: vsaka 
številka se lahko v isti vodoravni ali navpični vrstici ter v istem 
manjšem kvadratu pojavi le enkrat.

Fotografiji se razlikujeta v petih podrobnostih. Poiščite jih, označite 
s krožcem, izrežite sličico in jo do ponedeljka, 25.3.pošljite na naslov: 
Radio-Tednik, Raičeva 6, Ptuj.
Ime in priimek: 
Naslov: 
Pošta: 

Telefonska številka: _______________________________________
Med pravilnimi rešitvami bomo izžrebali nagrajenca, ki bo prejel 

nagrado v tajništvu Radio-Tednika. Nagrado podarja Založba Oka. 
Nagrado prejme Jan Merc, Ptuj. 

 Ljubezen Posel Denar Zdravje

Oven ��� ☺☺ € ���

Bik � ☺☺☺ €€ �

Dvojčka �� ☺ €€€ ��

Rak ��� ☺☺ € ��

Lev �� ☺☺☺ €€€ �

Devica � ☺☺ €€€ �

Tehtnica �� ☺☺☺ € ��

Škorpijon ��� ☺☺ €€€ �

Strelec �� ☺ €€€ ���

Kozorog � ☺☺☺ €€ ���

Vodnar �� ☺ €€€ ��

Ribi � ☺☺ € ���

Iskrice
(Vir: www.pregovor.com)

»V politiki je treba vse pričakovati, kajti vse je dovoljeno; 
edino, kar ni dovoljeno, je, da se človek pusti preseneti-
ti.« Charles Maurras

***
»Politika je znanost o svobodi.« Pierre Joseph Proudhon

***
»V politiki je skupno sovraštvo skoraj vedno temelj prija-
teljstva.« Alexis de Tocqueville

***
»Vse, kar terjam od politikov, je, da se zadovoljijo s spremi-
njanjem sveta, ne da bi spremenili resnico.« Jean Paulhan

***
»Politika izvira iz perverznosti bolj kot iz veličine člove-
škega duha.« Voltaire

***
»Politika ni znanost, kot si predstavljajo tudi mnogi pro-
fesorji, temveč umetnost.« Otto von Bismarck

***
»Vedno je najboljša politika govoriti resnico, razen če ni-
ste izjemno dober lažnivec.« Jerome Klapka

Rebus � Rebus � Rebus
Rešitev rebusa iz prejšnje številke: VLASTA JESENIČNIK

Avtor: Edi Klasinc

Foto: Tea Jerenko

Iz Apač so nam poslali fotografijo svojega novega sovaščana. Kot vidite, so ga sprejeli odprtih rok. »Pri nas bo 
gostoval še nekaj zasneženih dni,« nam je sporočila Tea Jerenko.
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Turistično društvo Središče 

ob Dravi organizira v letu tri 

velike prireditve – pustova-

nje, praznik buč in Martinovo 

soboto. Izvedejo pa tudi veli-

ko delavnic, saj se recimo za 

prihajajočo razstavo pisank v 

minoritskem samostanu pri-

pravljajo že več kot mesec dni. 

Doslej jih imajo narejenih že 

okoli 150, do razstave pa bi jih 

radi naredili še enkrat toliko.

Društvo ima čez 100 članov. 

S svojim pojavljanjem na raz-

ličnih dogodkih po Sloveniji 

promovirajo občino Središče 

ob Dravi in svoj domači kraj. 

Predsednica Dragica Florjanič 

pravi, da so na to zelo pono-

sni, še posebej, ko so kje daleč. 

Marsikje po Sloveniji ne vedo, 

kje je Središče ob Dravi, obi-

čajno ga uvrstijo v Prekmurje. 

Člani TD pa poskrbijo, da jim 

ostanejo v spominu po bližini 

Jeruzalema, lepoti pokrajine, 

odlični kulinariki, krajinskem 

parku. Njihova dejavnost pa 

po drugi strani vzpodbuja 

tudi domačine, da vedno bolj 

pogumno tržijo svojo ponud-

bo in si tako ustvarijo dodaten 

vir dohodka.

Za dosego čim boljše od-

mevnosti je potrebno sodelo-

vanje z veliko društvi v kraju 

in izven. Zato si v društvu želi-

jo več povezovanja zlasti med 

domačimi društvi, ki morajo 

poskrbeti, da se jim priredi-

tve terminsko ne prekrivajo. 

Dragica Florjanič pa je bila 

nekoliko negativno presene-

čena tudi nad slabim odzivom 

domačih društev na njihov 

občni zbor, saj sama meni, da 

se je ob takšnih priložnostih 

mogoče marsikaj dogovoriti. 

Na nedavnem občnem zboru 

so članom društva podelili 12 

priznanj. „Prejemniki bi si za-

služili kaj več, to je le mala za-

hvala za vse, kar opravijo. Pri 

delu v društvu opažamo, da je 

vsako letno manj denarja. Vsi, 

ki sodelujejo, vedo, da je naše 

delo poslanstvo brez plačila,“ 

pravi Florjaničeva.

Veliko noč bo društvo obe-

ležilo z dvema razstavama. 

Poleg sodelovanja na razstavi 

pirhov v minoritskem samo-

stanu bo društvo 24. marca ob 

9. uri odprlo tradicionalno ve-

likonočno razstavo v domu na 

Grabah. Poudarek bo letos na 

velikonočnih jedeh, poticah 

in kruhu.
Viki Ivanuša

Šesto tradicionalno prire-

ditev Veselo na Jožefovo so 

v soboto, 16. marca, tudi to-

krat pripravili člani skupine 

harmonikarjev Veseli Jožeki, 

ki deluje v okviru Kulturne-

ga društva Franceta Prešer-

na iz Vidma pri Ptuju. Kot je 

poudaril glavni organizator 

Jože Hrga, so bili med šte-

vilnimi gosti posebej veseli 

gostov iz občine Bednja v 

sosednji Hrvaški, ki so poleg 

župana Mirka Bistroviča s se-

boj pripeljali še dva ansam-

bla. Poleg kidričevskega in 

videmskega župana, Antona 

Leskovarja in Friderika Bra-

čiča, so posebno dobrodošli-

co namenili tudi najstarejši 

udeleženki prireditve, 90-le-

tni Mariji Bezjak, Halčekovi 

mami, iz Gajevcev.

Na odru kidričevske dvor-

ne restavracije Pan so veselo 

igrali in prepevali mladi čla-

ni ansambla Namig iz Apač, 

pevski zbor OŠ Videm pod 

vodstvom Dejana Štuhca, 

trio harmonikarjev iz Kun-
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Kidričevo � Šestič Veselo na Jožefovo

1000 evrov za nakup mamografa
V soboto je bilo prav veselo v dvorani restavracije v Kidričevem, kjer je na prireditvi Veselo na Jožefovo občinstvu igralo in prepevalo okoli 150 nastopajočih, del 
izkupička pa bodo tudi tokrat namenili v humanitarne namene.

Središče ob Dravi � Turistično društvo

Ob veliki noči kar dve razstavi
Turistično društvo Središče ob Dravi je v minulem letu opravilo okoli 40 različ-
nih aktivnosti vključno z razstavami, sejmi, prireditvami v domačem kraju in 
po Sloveniji. Društvo je vletošnjem letu praznovalo tudi polnoletnost svojega 
delovanja.

Foto: M. Ozmec

Glavni organizator prireditve Jože Hrga (v sredini); na levi voditelja prireditve Tatjana Mohorko in Peter Kirič

Foto. Viki Ivanuša

Predsednica TD Središče ob Dravi Dragica Florjanič

Pred polno dvorano so naj-

prej nastopili člani otroške 

folklorne skupine OŠ Središče 

ob Dravi. Pričakovali smo tudi 

mlade folkloriste iz OŠ Sveti 

Tomaž, vendar so morali svoje 

sodelovanje zaradi bolezni od-

povedati. Organizatorji so bili 

zelo veseli gostujočih folklor-

nih skupin. S folklorno sku-

pino KUD Vinica iz Hrvaške 

so že stari znanci, saj redno 

nastopajo na njihovih prire-

ditvah, Središčani pa se redno 

udeležujejo njihove Viničke 

jeseni, kjer nastopajo poleg 

desetih hrvaških folklornih 

skupin kot gostje iz Sloveni-

je. Preko njih so spoznali tudi 

svoje druge goste, plesalce 

folklorne skupine KUD Mla-

dost Bosanska otoka iz Bosne 

in Hercegovine. Mednarodno 

družbo so zaokrožili še plesal-

ci folklorne skupine Stu ledi 

iz Trsta v Italiji.

Seveda pa so se v najlepši 

luči želeli predstaviti tudi do-

mačini. Glasbeni uvod v fol-

klorni večer so naredili Pevci 

ljudskih pesmi KD Obrež. Do-

mača folklorna skupina pa se 

je predstavila s kar desetimi 

plesnimi pari, kar je tudi op-

timalno število za njihov oder, 

je povedala Silva Marčec, ki 

jih vodi. Letošnji splet so pri-

pravili izključno iz obreških 

plesov, in sicer natanko po 

zapisu Mirka Ramovša iz leta 

1977 (Plesat me pelji, Polka je 

ukazana). Splet je dolg okoli 

osem minut, saj ga namerava-

jo potem predstaviti tudi na 

reviji folklornih skupin.

Polna dvorana je dokazova-

la, da je med Obrežani veliko 

zanimanje za folkloro, strokov-

ne ocene na revijah pa govori-

jo, da je njihov ples vsako leto 

boljši. Vendar strokovnjaki 

vedno znova opozarjajo, da bi 

morali nekaj narediti z obleka-

mi, a je nabava tako draga, da 

so si lani privoščili le dve oble-

ki, za letos pa ne vedo, ali jim 

bo uspelo kakšno zamenjati, 

saj je denarja vedno manj. 

„Radi bi izboljšali tudi delo z 

mladimi. V šoli še dobro dela-

jo, po koncu osnovne šole pa 

imajo mladi toliko obveznosti 

in interesov, da jih težko uskla-

jujejo s folkloro. Ko se nekoli-

ko umirijo in bi lahko začeli 

plesati, pa pridejo otroci in 

je treba spet prekiniti. Veseli 

smo, da nas je 10 parov. Tež-

ko je najti toliko ljudi, ki radi 

plešejo, ker folklorist mora 

predvsem imeti rad ples. Pred 

leti so bila spodbuda za sode-

lovanje pri folklori gostovanja, 

danes pa ni več tako. Kljub 

temu smo bili lani zelo veseli 

našega gostovanja v Belgiji,“ je 

povedala Silva Marčec.

Skozi večer sta na šaljiv na-

čin vodila Janko Klajnčar in 

Tilika Kolarič in poskrbela za 

dobro voljo.
Viki Ivanuša

Obrež � Folklorni večer z mednarodno udeležbo

Nastopile kar tri tuje skupine
V soboto zvečer je Kulturno društvo Obrež v Domu kulture pripravilo že tradicio-
nalen Folklorni večer, na katerem se predstavijo domači ustvarjalci, večer pa še 
dodatno popestrijo povabljeni gostje. Tokrat je bil večer prav mednaroden, saj 
so nastopile folklorne skupine iz treh tujih držav.

Foto: Viki Ivanuša

Najprisrčnejši so bili seveda otroci. Zaplesala je Folklorna skupi-
na OŠ Središče ob Dravi.

gote pri Ptuju, ansambel 

Veseli Podvínčani iz Bednje 

v sosednji Hrvaški, pevski 

kvartet Toti štirje iz Dorna-

ve, mlad ansambel Evazija iz 

okolice Ptuja, Ansambel Bla-

ža Hamerška, skupina Pajda-

ši, Ansambel Tonija Sotoška, 

Ljudski godci in pevci iz Vid-

ma pri Ptuju, Prleški kvintet 

ter ansambel Vera in Origi-

nali. Med nastopi so pod od-

rom v živopisanih narodnih 

nošah plesali člani folklorne 

skupine Anton Jože Štrafela 

iz Markovcev ter folklorne 

skupine iz Bednje; za sladke 

domače dobrote so letos po-

skrbele članice Turističnega 

društva Klopotec iz Leskov-

ca, za prijetno poživitev pa 

so s humornim skečem člani 

kulturnega društva iz Leskov-

ca. Posebno dobrosrčen gost 

večera pa je bil zlatar Srečko 

Bedrač, ki je med prireditvi-

jo v svoji delavnici dokončal 

unikatno zapestnico, vredno 

280 evrov, in jo podaril v do-

brodelne namene. Skupaj z 

organizatorji so se odločili, 

da je bila ta glavni dobitek 

na bogatem srečelovu, po 

zagotovilu organizatorjev pa 

bodo iz izkupička celotne 

prireditve 1000 evrov name-

nili klubu Soroptimist iz Ptu-

ja, ki zbira sredstva za nakup 

mamografa.

Tudi letos sta celoten ve-

seli večer povezovala Tatjana 

Mohorko in Peter Kirič.
-OM
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Projekt LiveDrava
Društvo za opazovanje in proučevanje ptic 

Slovenije(DOPPS) vabi na predavanje, ki bo v pro-
storih Občine Markovci 21. marca ob 18. uri in v več-
namenski dvorani v Gorišnici 22. marca ob 18. uri. V 
predavanju z naslovom »Pomen projekta LIVEDRAVA za 
ljudi in naravo« boste izvedeli več o naravovarstvenem 
upravljanju območja Natura 2000 Drava, o trajnostnem 
upravljanju nižinske reke Drave na način, ki bo hkrati 
zagotavljal protipoplavno varnost in pozitivno vplival na 
naravovarstvene cilje območja Natura 2000, posebej ptic, 
hroščev in rib z neugodnim varstvenim statusom. Predaval 
bo Dominik Bombek. Predavanje je del evropskega projek-
ta LIVEDRAVA (LIFE11 NAT/SI/882).

Vabilo na predavanje

Mali oglasi
STORITVETorek, 19. marec

9:00 Slovenska Bistrica, Slomškov kulturni dom: 16. gledališki dnevi, ob-
močno srečanje otroških gledaliških skupin

16:30 Ptuj, Gimnazija: začetni gobarski tečaj, Slavko Šerod, Gobarsko dru-
štvo Ptuj, do 19:30

17:00 Grajena, OŠ: Pustite nam ta svet ... 2013, 54. območna revija otroških 
pevskih zborov

17:00 Ormož, galerija Grajske pristave: odprtje razstave slik Zlatice Becci
18:30 Ptuj, prostori krščanske adventistične cerkve, Belšakova 71: fi lmski 

večer za pare, Preverjeno v ognju
19:00 Ptuj, kavarna Muzikafe: Potepanje po Islandiji, potopisno predavanje 

Zlatke Terlevič, društvo Potuj

Sreda, 20. marec
12:00 Ptuj, Salon umetnosti: odprtje razstave Keltskih konj topot
16:00 Ormož, Knjižnica F. S. Meška: pravljična ura za otroke
17:00 Markovci, OŠ: Pustite nam ta svet ... 2013, 54. območna revija otro-

ških pevskih zborov

Četrtek, 21. marec
9:30 Ptuj, Mestno gledališče: predstava Bratov Grimm, Rdeča kapica
12:00 Ptuj, gostišče Savaria: zbor kluba brigadirjev
17:00 Ptuj, Miheličeva galerija: Odeto v pozabo, predavanje dr. Verene Vidrih 

Perko, Z amforami in vinom za Petoviono, ali komu pripada arheolo-
ška dediščina

18:00 Ormož, Bela dvorana grajske pristave: koncert učencev Glasbene šole 
Ormož

18:00 Ormož, viteška dvorana gradu: literarni večer s predstavitvijo romana 
Gabriele Babnik Sušna doba

19:00 Ptuj, grad: odprtje razstave Namizno posodje 18. in 19. stoletja, PM 
Ptuj Ormož

Petek, 22. marec
08:00 Ormož: sejem na cvetni petek
09:00 Ormož, CSO: ustvarjalna delavnica, izdelovanje presmecev
17:00 Oplotnica, dvorana KTC: kulturni nastop za starše otrok Vrtca Otona 

Župančiča, Pozdrav pomladi
17:00 Pragersko, Vodni stolp: odprtje razstave pisank, TD Breza Pragersko 

Gaj
17:00 Studenice, Samostan, Turistična garaža TD: ustvarjalna delavnica za 

male in velike, rože iz papirja, verige, okraski za pušl
18:00 Poljčane, Razvojni center narave: predavanje Marjana Videnška, S 

postom do zdravega življenja
18:00 Ptuj, Dom krajanov Budina-Brstje: Zdravo življenje, predavanje 

Marjance Hari Novinšek, dr. med., zdravje na dosegu rok, 8 naravnih 
zdravnikov, degustacija hrane

18:00 Slovenska Bistrica, Dom svobode: 16. gledališki dnevi, območno 
srečanje odraslih gledaliških skupin, Satirični kabare Ogledala

18:00 Videm, gostišče Pal pri treh lipah: 17. skupščina Gasilske zveze Videm
19:00 Dornava, vaško kulturna dvorana: 19. redni OZ TED Lükari Dornava
19:00 Ptuj, refektorij Minoritskega samostana: 222. Viktorinov večer, 20 let 

Viktorinovih večerov, kronika dogajanj, godalni kvartet Feguš, 20 let
20:00 Ptuj, CID: potopisno predavanje Anje Cuznar, Hongkong, Macao in 

Tajvan, različni kitajski obrazi
20:00 Ptuj, Grand hotel Primus: Primusove vinske zgodbe, Kras proti Štajerski

Mestni kino Ptuj
Četrtek, 21. marec: 19:00 Kraljevska afera
Petek, 22., sobota, 23., in nedelja, 24. marec: 16:00 Lovca na čarovnice; 18:00 

Angelski delež; 20:00 Kraljevska afera

Prireditvenik 

GOTOVINSKA POSOJILA NA 
POLOŽNICE, posojila za zapo-
slene in upokojence, izplačilo 
gotovine takoj, tudi za osebe 
z nižjimi dohodki. Info-kredit, 
d. o. o., Mlinska ulica 28, 2000 
Maribor, telefon 051 70 10 20 
ali 02 25 27 363.

KMETIJSTVO

UGODNO prodam bukova drva, de-
belo cepana, rezana in v hlodih, z 
dostavo. Podam tudi pelete in brike-
te. Gsm 051 632 814.

ODKUPUJEMO hlodovino jel-
še in ostalih vrst. Vlado Medved, 
s. p., Dobrina 63, Žetale, 041 610 
210 ali 02/ 769 15 91. info@
gozd-bioles.si.

NESNICE, mlade, cepljene v za-
četku nesnosti, rjave, tudi črne in 
sive, prodajamo vsak dan od 8. do 
17. ure, Soršak, Podlože 1, Ptujska 
Gora.

KUPIM traktor IMT, Zetor, Ursus ali 
podobno in vso kmetijsko mehaniza-
cijo. Telefon 041 923 197.

PRODAM bukova drva, razcepljena, 
dolžine 1 meter, 50, 33 in 25 cm, in 
visokokakovostne pelete, brezplačna 
dostava, ugodna cena. Telefon 051 
667 170.

PRODAM drva v hlodih, kamionska 
dostava. Tel. 041 767 760.

PRODAM 100- in 150-kg prašiča. 
Tel. 041 370 954.

KUPIM nakladalko Sip, rotacijsko ko-
silnico in tračni obračalnik.Tel. 041 
368 437.

PRODAM seno v kockastih balah in 
hlevski gnoj ter kupim teličko simen-
talko, staro do treh tednov. Tel. 051 
273 093.
PRODAM nesnice, rjave, v 19. te-
dnu, tik ped nesnostjo, Rešek, Starše 
23, telefon 688 13 81 ali 040 531 
246.
PURANE, šesttedenske, za nadaljnjo 
rejo, naročila sprejemamo po telefo-
nu 688 13 81 ali 040 531 246, Re-
šek, Starše.
Prodam pelete, brigete in bukova 
drva vezena na 25 ali 33, z možno-
stjo  dostave. Telefon 041 723 957.

NEPREMIČNINE

PRODAM več apartmanov v velikosti 
od 40 do 65 m2, otok Murter – Ti-
sno, 30 metrov od morja. Cena cca. 
2.500 €/m2. Telefon 00385 98 33 
61 40.
PRODAM apartman, otok Murter – 
Tisno, 60,5 m2. Cena 2000 €/m2. Te-
lefon 0038641 604 301.

DOM-STANOVANJE

VIR PRI ZADRU, oddam dvosobni 
apartma za štiri osebe, pred sezono, 
v sezoni in po sezoni, oddaljenost od 
morja cca. 150 m. Tel. 031 742 714.

DELO

NUDIM pomoč pri kmetijskih delih. 
Znam upravljati kmetijske stroje. Tel, 
051 451 839.



Omenjenega letnega zbo-

ra ptujskega Društva vojnih 

invalidov Slovenije se je v pe-

tek, 22. februarja, v prostorih 

restavracije Gastro udeležilo 

29 članov. A pridružili so se 

jim tudi najvišji predstavniki 

Zveze društev vojnih invali-

dov Slovenije ter predstavni-

ki DVI iz Maribora, ptujskega 

območnega Združenja vetera-

nov vojne za Slovenijo, Centra 

za socialno delo Ptuj in Uprav-

ne enote Ptuj. Kot je poudaril 

predsednik Boris Fras, je 

bilo Društvo vojnih invalidov 

Ptuj ustanovljeno leta 1995 in 

združuje 113 članov iz 14 ob-

čin, oziroma iz upravnih enot 

Ptuj in Ormož. Pri izvajanju 

posebnih socialnih progra-

mov dobro sodelujejo s so-

cialnima delavkama Tatjano 

Matjašič in Zinko Kokol. Svojo 

pisarno v Čučkovi ulici si de-

lijo tri društva, stroške krijejo 

z Zvezo borcev, medtem ko 

Društvo izgnancev uporablja 

prostore brezplačno. V svojih 

poslovnih prostorih sproti 

obnavljajo opremo, ki jim za-

gotavlja uporabo novih teh-

nologij. Zveza društev jim je 

v letu 2012 omogočila nabavo 

prenosnega računalnika, ven-

dar zanj manjka še program-

ska oprema. Sicer pa uspešno 

sodelujejo tudi z društvi in ve-

teranskimi organizacijami na 

območju upravnih enot Or-

mož in Ptuj, pri posameznih 

programih pa si pomagajo 

tudi z zunanjimi strokovnimi 

sodelavci, ki so s svojimi izku-

šnjami in znanjem izboljšali 

kakovost in učinkovitost. A 

težave se kopičijo.

»Pravilniki določajo pogoje 

in merila za sofinanciranje ter 

dodelitev posebne pomoči 

vojnim invalidom. Žal pa splo-

šne družbene razmere poti-

skajo starejše vojne invalide 

z nizkimi dohodki na socialni 

rob družbe, saj se odpovedu-

jejo socialnim prejemkom, da 

bi tako zavarovali skromno 

premoženje, mlajši invalidi 

iz »vojne 91« in slovenske voj-

ske iščejo svoje priložnosti in 

delo v tujini, nekateri pa se 

poizkušajo s samozaposlitva-

mi in premagujejo birokrat-

ske ovire. Nekaterim pa gre še 

huje, saj smo v letu 2012 kar 

petim našim članom nudili 

posebno socialno pomoč pri 

nabavi kurjave,« je bil ogor-

čen predsednik Boris Fras. 

Sicer pa so lani petim čla-

nom – vojnim invalidom – 

sofinancirali stroške bivanja 

v termalnih in naravnih zdra-

viliščih in po predlogu zdrav-

nika tudi zdraviliške storitve, 

vse v obsegu določb Zakona o 

vojnih invalidih in Pravilnika 

FIHO. Svojim članom so omo-

gočili udeležbo na strokovni 

ekskurziji v Prekmurju z ogle-

dom gradu Grad in tromeje. 

Udeležili so se 13. srečanja 

Društev vojnih invalidov 

Slovenije v Celju ter drugih 

srečanj, ki so jih organizirala 

društva. Na podlagi večletnih 

izkušenj so s pomočjo članov 

in njihovih družinskih članov 

pripravili srečanje s špor-

tnim dnevom, v katerem so 

tekmovali v pikadu, balinanju 

in streljanju. Z 29 člani pa so 

obiskovali plavanje z vodeno 

telovadbo v bazenih v Ter-

mah Ptuj in Malih Moravcih. 

Po programu Zveze društev 

vojnih invalidov Slovenije so 

se udeležili tekmovanj v pi-

kadu in streljanju ter drugih 

tekmovanj, ki jih organizirajo 

druga društva, ptujsko dru-

štvo pa je uspešno organizi-

ralo tekmovanja v lovu rib 

s plovcem na ribniku Rogo-

znica. Vojnim invalidom, ki 

zaradi invalidnosti, bolezni 

ali starosti ne morejo ali tež-

ko skrbijo zase, takih je bilo 

lani17, pa so sofinancirali 

laično pomoč na domu in v 

domovih upokojencev v Ptu-

ju in Ormožu.

Kljub vsemu pa so tudi lan-

sko leto skrbeli za negovanje 

svojih tradicij, saj so se udele-

žili različnih srečanj, proslav 

in zborovanj ob obletnicah 

pomembnih dogodkov v 

zgodovini NOB in vojne 91 

ter svečanosti pri odprtjih 

spomenikov in obeležij. Med 

drugim so se udeležili tudi 

proslave ob spomeniku bra-

niteljem Slovenije v vseh ob-

dobjih v Ptuju ter proslave na 

mestu poslednjega boja Po-

horskega bataljona na Osan-

karici.

Tajnik zveze Vladimir Pe-
gan je vsestransko delovanje 

in prizadevanja ptujskega 

društva pohvalil, razumel je 

tudi vse stiske posameznikov, 

a jim istočasno sporočil, da za 

leto 2013 pričakuje še manj 

sredstev iz fundacije FIHO ter 

državnega proračuna. Sicer 

bo država tudi letos pripra-

vila razpis za vse veteranske 

organizacije in se bo nanje 

treba prijaviti. Ob tem je Pe-

gan poudaril: »Zakon o urav-

noteženju javnih financ je 

prizadel tudi vojne invalide in 

jim zmanjšuje pravice, zato je 

že bila dana pobuda za preso-

jo na ustavno sodišče, ki pa o 

tem še ni odločalo. Na ZDVIS 

si prizadevamo, da bi zadeve 

urejali po pravni poti, ven-

dar na ministrstvu oziroma 

dosedanji vladi za to ni bilo 

posluha. Nihče ne upošteva 

priporočila »nič za invalide 

brez invalidov«. Kljub vsemu 

upam, da se bodo lahko tudi v 

bodoče izvajali programi v za-

dovoljstvo vojnih invalidov in 

njihovih družinskih članov.«

Na vprašanje Franca Vuka, 
zakaj omenjene problematike 

ne pošljejo na evropsko sodi-

šče v Strasbourg, pa je Vladi-

mir Pegan pojasnil, da se mo-

rajo zadeve najprej reševati 

v matični državi, šele nato 

lahko gredo naprej. Branko 
Zorko je apeliral na zvezo, 

da bolj bdi nad pripravo za-

konov, saj je dejstvo, da ko je 

nekaj že sprejeto, je potem 

težko karkoli popravljati. V 

imenu DVI Maribor se je poz-

dravom pridružil tudi Luka 
Obradovič, medtem ko je 

Stane Žitnik v imenu Zveze 

veteranov vojne za Slovenijo 

pripomnil, da se tudi vetera-

nom kratijo pravice. »Vsi smo 

prizadeti, ker ni denarja za 

nas. Lepo pa je videti, da se 

vsako leto zberemo in upam, 

da bomo to lahko še počeli 

tudi v prihodnje, če nam bo 

zdravje to dopuščalo.« V ime-

nu Upravne enote Ptuj pa se 

je za uspešno sodelovanje za-

hvalil Maks Sledič. 

Tajnik Zveze Vladimir Pe-

gan je priznanji Zveze društev 

vojnih invalidov Slovenije za 

aktivno in uspešno delo v DVI 

Ptuj izročil Francu Kovačcu 

in Janezu Jobu. Predsednik 

DVI Ptuj Boris Fras in pod-

predsednik Milivoj Zemljič pa 

sta za izjemno prizadevno ter 

uspešno delo v DVI Ptuj izro-

čila plaketi Rozaliji Korpar 

in Francu Zafošniku. Zbor 

je s kulturnim programom 

popestrila mlada violinistka 

Gabrijela Anžel ob spremljavi 

očeta Milana na harmoniki.
M. Ozmec

Ptuj � Vojni invalidi opozarjajo na svoj vse slabši položaj

Med invalidi vse več prosilcev 
za socialno pomoč
Člani Društva vojnih invalidov Ptuj so na letnem zboru ponovno opozorili na vse težje življenjske razmere vojnih invalidov, 
saj je tudi med njimi vse več prosilcev za socialno pomoč. Ker so varčevalni ukrepi prizadeli tudi njih, je bila dana pobuda 
za presojo na ustavno sodišče.

Foto: M. Ozmec

Predsednik društva vojnih invalidov Boris Fras: »Družbene razme-
re potiskajo starejše vojne invalide z nizkimi dohodki na socialni 
rob družbe.«

Foto: M. Ozmec

Vojnim invalidom so prisluhnili tudi najvišji predstavniki zveze, mariborskega društva ter območnega 
združenja veteranov vojne za Slovenijo.

Rojstva: Nina Pišek, Ob že-
leznici 4, Ptuj – deček Matic; 
Marjetka Hvalec, Belšakova 
ulica 24, Ptuj – deklica Klara; 
Klementina Belšak, Turški Vrh 
71 a, Zavrč – deklica Tjaša; 
Klavdija Horvat, Hajdoše 78 
a, Hajdina – deklica Zora; 
Mateja Janžekovič, Prerad 18, 
Polenšak – deklica; Petra Ma-
rinkovič, Praprotnikova ul. 16, 
Mozirje – deček Jakob; Jasmi-
na Korošec, Cunkovci 7, Go-
rišnica – deklica Ivana; Lidija 
Kosar, Golobova ul. 20, Ptuj 
– deček Svit; Brigita Vidovič, 
Kukava 31, Juršinci – deček 
Alen; Jasna Masten, Trška ul. 
9, Središče ob Dravi – deček.
Umrli so: Jožef Šoštarič, Bre-
zovci 5, roj. 1934 – umrl 5. 
marca 2013; Branislav Ca-
futa, Strajna 4 a, roj. 1955 
– umrl 6. marca 2013; Jožef 
Černesl, Muretinci 65, roj. 
1950 – umrl 6. marca 2013; 
Pavel Petrovič, Moškanjci 53 
a, roj. 1958 – umrl 7. marca 
2013; Mirko Majhen, Zgornja 
Hajdina 45 a, roj. 1941 – umrl 
7. marca 2013; Jožefa Pukšič, 
roj. Tašner, Ločki Vrh 65, roj. 
1930 – umrl 6. marca 2013; 
Franc Junger, Prešernova uli-
ca 18, Ptuj, roj. 1950 – umrl 
7. marca 2013; Marija Kokol, 
roj. Forštnarič, Orešje 208, 
Ptuj, roj. 1944 – umrla 10. 
marca 2013; Simon Anžel, Ža-
bjak 3, Ptuj, roj. 1926 – umrl 
10. marca 2013; Milan Mal-
nar, Nova vas pri Markovcih 
28, roj. 1955 – umrl 2. marca 
2013; Marjan Ivanjšič, Zagor-
ci 7, roj. 1970 – umrl 9. mar-
ca 2013; Marija Plajnšek, roj. 
Avguštin, Slape 15, roj. 1939 
– umrla 10. marca 2013; Ma-
rija Šešerko, roj. Simonič, Dor-
nava 56, roj. 1933 – umrla 
10. marca 2013; Elizabeta Pi-
gnar, roj. Strelec, Mala vas 32, 
roj. 1925 – umrla 11. marca 
2013; Ivan Medved, Podlože 
6, roj. 1942 – umrl 12. marca 
2013; Franc Pluško, Bresni-
ca 34, roj. 1924 – umrl 13. 
marca 2013; Marija Meh, roj. 
Gotovnik, Kajuhova ul. 9, Ki-
dričevo, roj. 1948 – umrla 5. 
marca 2013; Igor Zadravec, 
Vuzmetinci 42, roj. 1967 – 
umrl 6. marca 2013; Marta 
Kovačec, roj. Zemljič, Sv. To-
maž 48, roj. 1953 – umrla 
10. marca 2013; Venčeslava 
Škrjanec, roj. Leben, Bresni-
ca 85, roj. 1927 – umrla 11. 
marca 2013.

Osebna kronika

Zjutraj bodo padavine po-
nehale, meja sneženja se bo 
ponoči spustila na okoli 700 
m. Čez dan bo delno jasno z ob-
časno povečano oblačnostjo, 
pojavljale se bodo kratkotrajne 
krajevne padavine, deloma plo-
he. Pihal bo jugozahodni veter. 
Najnižje jutranje temperature 
bodo od -1 do 4, ob morju 6, 
najvišje dnevne od 6 do 12 sto-
pinj C.

Obeti
V sredo se bo spet poobla-

čilo. Dopoldne bo začelo rahlo 
deževati v zahodnih krajih, po-
poldne pa tudi v osrednji Slo-
veniji. V noči na četrtek bodo 
padavine zajele vso državo in v 
četrtek čez dan ponehale. Po-
poldne se bo pričelo jasniti.

Napoved vremena za Slovenijo
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